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Lasiet tīmeklī! 

www.laiks.us

 „Visus šos gadus LAIKS ir bijis tāds stūŗakmens 
mums – vienmēr bija un būs! Turpināsim atbalstīt ar 
esošiem abonementiem, bet meklēsim un mudināsim 
jaunus! Vai nav kāds tautietis, radinieks, iebraucējs, 
labvēlis, bērns, mazbērns u. c., kuŗam  var kā rudens 
pārsteigumu uzdāvināt vai ieteikt LAIKA abonementu? 
Uzstādīsim katrs vismaz vienu jaunu abonementu!”  

Uldis K. Sīpols, Latvijas goda konsuls Masačūsetā 

Vai Jūs jau pasūtinājāt LAIKU?

Japānas valdība paziņojusi to 
ār  valstnieku sarakstu, kuŗiem no -
lemts piešķirt Japānas valsts ap -
balvojumus. To vidū ir arī mūsu 
komponists Raimonds Pauls, ku -
ŗam piešķirts Uzlecošās Saules 
orde nis un Zelta stari ar kakla 
lentu, informēja Japānas vēstnie-
cība Latvijā. Kā norādīja vēst nie-
cībā, apbalvojums tika pie šķirts 
par ie  guldījumu Japānas un Lat-
vijas kul tūras sakaru stiprināšanā 
ar mūzikas starpniecību, kā arī  
sa  pratnes veicināšanu abu valstu 
starpā.

Vēstniecība savā paziņojumā 
arī minējusi, ka Rai monds Pauls 
ir plaši pazīstams mūziķis – kom-
ponists, diriģents un pianists, un 
viņa komponēto dziesmu “Dā -
vā  ja Māriņa” (japāņu nosaukums 
“Miljons rožu”) iz  pildījuši daudzi 
japāņu dziedātāji un tā baudī -   
jusi lielu populāritāti Japānā. Lai-
kā, kad Raimonds Pauls bija Sa -
eimas deputāts, viņš darbojās Lat-
vijas – Japānas parlamentu sadar-
bības grupā un deva ieguldījumu 

Raimondam Paulam 
Uzlecošās Saules ordenis un Zelta stari

abu valstu kultūras apmaiņā, kā  
arī po  pulārizēja Japānas kultūru 
Lat vijā.

Maestro ap  sveica ārlietu mi -
nistrs Edgars Rinkēvičs, pau žot 
prieku par Raimonda Paula talan-
ta augsto  novērtējumu.

Redakcija otrdienas, 3. novem-
bŗa rītā piezvanīja cienījamam 
Maestro, lai apsveiktu sakarā ar 
nozīmīgo Japānas valsts atzinību. 
“Tas tiešām bija priecīgs un negai-
dīts pārsteigums,” telefonsarunā 
teica Raimonds Pauls. “Turklāt – 
lē  mumu par tā piešķiršanu pa -
raksta pats Japānas Imperators, 
bet to man pasniegšot Japānas 
ārlietu ministrs, kā to paredz viņu 
zemes protokols. Pats spilgti at -
ceros savu ceļojumu uz Japānu, 
kad tur laurus plūca mana dzies-
ma par miljons rozēm. Kopš tā 
laika esmu iecienījis japāņu vir-
tuvi – diez, kur Rīgā tagad varētu 
nobaudīt kādu labu suši?

Katrā ziņā esmu ļoti gandarīts, 
un paldies visiem, kas mani sveic 
ar šo lielo godu.”        Red.Fo
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Latvijas Republikas Ārlietu ministrijas vēstniece diasporas jautā-
jumos Elita Gavele 2. novembrī informēja Pasaules Brīvo latviešu 
apvienību par to, ka diasporas organizācijas visā pasaulē arī nā -
kamgad varēs pieteikt savus projektus Ārlietu ministrijas finan-
siālajam atbalstam.

Kopumā Ārlietu ministrijas budžetā 2021. gadā šim mērķim tiks 
atvēlēti 158 938 eiro, un ir noteikts, ka maksimālais atbalsts vienam 
projektam nedrīkst pārsniegt 10 000 eiro, tomēr vairumā gadījumu, 
kā rāda iepriekšējo gadu pieredze, tiek atbalstīti nelieli projekti 
aptuveni 1 līdz 2 tūkstošu eiro vērtībā.

Priekšroka tiks dota projektiem nacionālās identitātes stipri-
nāšanai, tostarp latviešu valodas un kultūras mantojuma saglabā-
šanai un popularizēšanai diasporā; diasporas pasākumiem pilso-
niskās un politiskās līdzdalības veicināšanai; pasākumiem bēr -
niem un jauniešiem piederības sajūtas Latvijai veicināšanai un 
pasākumiem diasporas iesaistei Latvijas tautsaimniecības, valsts 
pārvaldes un zinātnes attīstīšanā.

Latviešu organizācijas ārzemēs var pieteikt savus projektus 
Ārlietu ministrijas finansiālajam atbalstam 2021. gadā

Reģistrētām diasporas organizācijām savi projekti atbalstam jā -
piesaka attiecīgās valsts Latvijas Republikas vēstniecībā vai pār-
stāvniecībā, bet latviešu organizācijas tajās valstīs, kur Latvijas 
vēstniecības vai pārstāvniecības nav, savus projektus var iesniegt 
tieši Ārlietu ministrijā, sūtot tos uz e-pastu: diaspora@mfa.gov.lv. 

Ārlietu ministrija ir izsludinājusi šādus projektu pieteikšanās 
termiņus 2021. gadā plānotajiem projektiem: projektu iesniegšanas 
termiņš – 2020. gada 1. decembris – tiem projektiem, kuru īsteno-
šana paredzēta no 2021. gada 1. janvāra līdz 30. aprīlim; 2021. 
gada 1. marts – tiem projektiem, kuru īstenošana paredzēta no 
2021. gada 1. maija līdz 31. augustam; 2021. gada 1. jūlijs – tiem 
pro jektiem, kuru īstenošana paredzēta no 2021. gada 1. septembra 
līdz 31.decembrim. 

Detalizēta informācija par diasporas projektu iesniegšanas kār-
tību un formu atrodama Latvijas Republikas Ārlietu ministrijas 
mājas lapas (www.mfa.gov.lv) sadaļas “Aktualitātes” apakšsadaļā 
“Saites/Tautiešiem ārzemēs”.      PBLA pārstāvniecība

 „Laikraksts LAIKS ir izveidojies par vienojošu avīzi, 
kas stiprina un visādos veidos ceļ un paceļ latvisko 
garu un stāsta par tautiešu dzīvi ārzemēs un Latvijā, 
iepazīstina mūsu sabiedrību un notikumiem – tā ir 
radies almanachs, kas atspoguļo mūs pašus ar skatu uz 
nākotni. Glabāsim to!”

Dr. Jānis Dimants, Jr., Mineapolē
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50 Sternberger Ave Unit 5,
Long Branch, NJ 07740

laiksdsr@aol.com
www.laiks.us

Lūdzu, maksāt ASV dolaros uz «Laiks» Inc. vārda
Abonējiet laikrakstu LAIKS, neizejot no mājām – lietojiet 

www.laiks.us!

«LAIKA» abonements maksā: 3 mēnešiem.......ASV $50.00
 6 mēnešiem........ASV $100.00

FLORIDAS IEDZĪVOTĀJU IEVĒRĪBAI! Lūdzu pievienojiet 
7% Floridas nodokli par laikraksta abonēšanu!

Laiks pa gaisa pastu Amerikā ...... 3 mēneši $69.00
 6 mēneši $138.00
Laiks pa gaisa pastu Latvijā ......... 3 mēneši $69.00
 6 mēneši $138.00
Laiks pa gaisa pastu Kanadā ......... 3 mēneši $75.00
 6 mēneši $150.00
Laiks pa gaisa pastu citur ārzemēs 3 mēneši $93.00
 6 mēneši $186.00

Ārpus ASV LAIKU var pasūtināt tikai pa gaisa pastu.

-------------------------------------------------------------------------

Uzvārds, vārds: _______________________________________

Adrese: _____________________________________________

____________________________________________________

____________________________________________________

zip: ________________________________________________

Latvian newspaper

Latviešu nedēļas laikraksts

Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā
Abonēšanas maksa ASV dolaros:

3 mēn. US $ 50.00
6 mēn. US $ 100.00

Redakcija Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, Rīga, LV-1011, Latvija.
Tālr.: +371 67326761, fakss: +371 67326784

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us
Redaktore: Ligita Kovtuna

mob. tālr.: +371 29439423. e-pasts: ligita@laiks.us

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti LATVIJĀ, maksājumi notiek EURO.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem
parakstītajos rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli

par pašu jautājumu var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Sarīkojumu un dievkalpojumu ziņas sūtīt Inesei Zaķis
e-pasts: rigaven@aol.com

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti ASV, maksājumi notiek ASV dolaros.

Sēru sludinājumus un adrešu maiņas sūtiet pēc adreses
50 Sternberger Ave Unit 5, Long Branch, NJ 07740

e-pasts: LaiksDSR@aol.com
Ja vēlaties saņemt vairāk informācijas par avīzi,
lūdzu, zvaniet LAIKA ASV tālr.: 727 385-4256

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - JAN, 1ST WK - MAY,
LAST WK - JUN; LAST WK - DEC

Nedēļas teikums
“Eiropa gan ir gatava uzņemt musulmaņu bēgļus (vai imigrantus, darba meklētājus), bet 

nav spējīga tos integrēt, padarīt par “eiropiešiem”.”
Žurnālists Juris Lorencs

Nedēļas 
gudrība

“Es gulēju un sapņoju, ka 

dzīve ir prieks. Es pamodos un 

sapratu, ka dzīve ir – pienā-

kums. Es sāku rīkoties, un iz -

rādās – pienākums ir prieks!”

Modes karaliene,
Burda Moden izdevēja

Enne Burda,
citējot R. Tagori

2021. gada kalendārs:  ................... gab.     US $22.00….........…............

Piesūtīšana: ASV – par pirmo US $3.00
Par katru nākamo uz to pašu adresi US $1.50

Ārpus ASV – par katru US $3.50 (NB! Maksa ASV dolaros), tai skaitā pasta izdevumi

Kopā................................................              US $....................................................

Vārds, uzvārds ...................................................................................................................................

Adrese ................................................................................................................................................

Tālr.: ...........................................  E-pasts .........................................................................................

Kalendārus var iegādāties par USD 22,– plūs pasta izdevumi,
rakstot čeku Latvian Newspaper Laiks 50 Sternberger Ave,

unit 5 Long Branch, NJ 07740

Kalendāra izdošanu atbalsta

Laika Mākslas kalendārs
"Četri gadalaiki Rīgas dārzos"

Dāvājiet saviem bērniem, mazbērniem un cittautu draugiem!

Laika Mākslas 
kalendārs 2021
Šoreiz Jūs ievedīs Rīgas dārzu 
pasaulē, arī tādā, ko nepazīst pat 
katrs rīdzinieks. Kalendāra tēma 
šogad – "Četri gadalaiki Rīgas 
dārzos". Vai Jūs esat bijuši, pie -
mēram, dabas parkā "Piejūra" 
Mangaļsalā un Buļļos? Vai sen 
redzējāt Vērmaņdārza lauvas 
rožu laikā? Uz kalendāra vāka 
šogad neparasti krāšņā puķu-
dobe pie mūsu Baltā nama – 
Rīgas Operteātra. Un vēl pastai-
gas pa Mežaparku, Esplanādi...

Pastaigāsimies un priecāsimies 
kopā! Ik mēnesi Jūsu mājās būs 
gabaliņš skaistās, mīļās Rīgas.

Zvaniet – INESE ZAĶIS
Tālr.: 727-623-4666, e-pasts: rigaven@aol.com

6051A Sun Blvd #604, St. Petersburg, Florida 33715

«Lielā Amerika savos plašumos glabā tik daudz vēl «Lielā Amerika savos plašumos glabā tik daudz vēl 
izzināma mūsu mūžam. Dosimies izzināt!» Jūsu Ineseizzināma mūsu mūžam. Dosimies izzināt!» Jūsu Inese
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Pievienojies mums!
Mūzejs “Latvieši pasaulē” un režisore Māra Pelēce
aicina iesaistīties dokumentālās filmas pabeigšanā

Šajā laikā mums visiem dzīves 
ir apgriezušās augšpēdu.  Mēs 
esam bijuši piespiesti palikt par 
fiziskiem atturībniekiem,  un 
lietas diemžēl neiet uz labo 
pusi.  Kopā sanākšana kļūst kā 
sena, miglaina  atmiņa…. BET! 

Katru ceturtdien, plkst. 13.00 
(pēc Toronto laika) visiem lat-
viešiem un latviešu draugiem – 
vienalga kur! – ir iespēja sanākt 
kopā Zoom saietos, kur katru 
nedēļu ir interesanta, stundu 
gaŗa programma, pēc kuŗas ir 
iespēja piedalīties neformālās 

pārrunās un domu/piedzī vo-
jumu izmaiņās.

Visi ieinteresētie ir laipni lūgti 
piedalīties ar savu klātbūtni – un 
arī ar ierosinājumiem turp mā-
kajām programmām. Ja kādam 
ir padomā kāds priekš ne sums, 
ko citiem parādīt, tad lai dod 
mums ziņu!

Toronto Latviešu pensionāru 
apvienība (TLPA) laipni lūdz 
Jums un Jūsu organizācijai pa -
laist šo mūsu piedāvājumu, tālāk 
sabiedrībai. Mūsu cerība ir, ka 
latvieši no visām malām un no 

visiem gadagājumiem varētu 
kopīgi izpriecāties un dot cits 
citam morālu un garīgu atbalstu.  
Un, protams, – nav taču jābūt 
pensionāram, lai piedalītos!

Ceram uz Jūsu atbalstu un 
sadarbību – mūsu visu labā!

Visvieglākais veids, kā pie  vie-
noties, ir, lietojot linku: https://
us02web.zoom.us/j/2105058856

Cieņā – TLPA valdes vārdā  
Andris Rubenis

TLPA: www.latvianseniors.org 
Facebook: Toronto pensionari – 
Toronto Latvian Seniors

Sveicināti, mīļie latviešu draugi!

Mūzejs un pētniecības centrs 
“Latvieši pasaulē” un režisore 
Māra Pelēce ir pašā pēdējā lī -
kumā, lai pabeigtu piln met-
rāžas filmu par Ziemeļamerikas 
latviešu jauniešu demonstrā ci-
ju dēkām 1980. gados – Aukstā 
kaŗa pēdējā uzlies mo jumā! To -
laik degsmīgie latviešu jaunieši 
gan ķēdējās pie vēstniecībām, 
gan ar paštaisītiem krekliem, 
pogām un uzlīmēm uz auto-
mašīnām ikdienā pievērsa ap -
kār tējo uzmanību Latvijas oku-
pācijas jautājumam. Tas bija 
laiks, kad tikai retais amerikānis 
varēja atrast Latvijas vārdu uz 
kartes.  

Filmas galvenā “varone” ir Juŗa 
Bļodnieka vecā automašīna 
Chrysler Valiant “Slant Six”. Tā 25 
gadus stāvējusi Juŗa pagal  mā 
Ņūdžersijā (ASV) un ir aprak-
stīta ar tādiem pretpadomju 
saukļiem kā “Nyet, Nyet, Soviet!” 
un “Gorbačev, ej ellē!” (“Go 
(rbachev) to hell!”). Liela daļa 
no ASV trimdas latviešu paau-
dzes atceras automašīnas iz -
mantošanu polītiskajās demon-
strācijās daudzās vietās ASV un 
Kanadā. Savulaik Juris auto-
mašīnu izmantoja ikdienā, 
braukājot ar “Valiant” pa savu 
dzimto štatu un šādi pievēršot 
uzmanību Padomju Savienības 

Juŗa Bļodnieka auto ASV 20. gadsimta 80. gadu otrajā pusē

ieradušies jaunieši no Ziemeļ-
amerikas un dažādām Eiropas 
valstīm. Tieši šis aizliegums 
panāca daudz vairāk nekā jeb -
kuŗa iepriekšējā demonstrā-
cija; tas izraisīja karstas debates 
pašu jauniešu starpā par viņu 
personisko polītisko un juri-
disko rīcību, lai panāktu Lat-
vijas okupācijas jautājuma 
iekļaušanu pasaules polītiķu 
dienaskārtībā. Kongress tika 
pārcelts uz Hanoveri, kur jau-
niešu sarīkotā demonstrācija 
nonāca pasaules preses uzma-
nības centrā.

Arī turpmāk trimdas latviešu 
jaunieši turpināja pievērst uz -
manību Latvijas liktenim. Tā 
laika demonstrāciju lielākais 
sasniegums bija panākt Latvijas 
vārda izskanēšanu plašsaziņas 
līdzekļos – kaut vai dažas se -
kundes iekļūt televīzijas vai 
radio raidījumā.

Visaktīvākās demonstrācijas 
notika 1980. gados, visbez ce-
rīgākajā stagnācijas laikā, kad 
likās, ka Latvijas valstiskuma 
atjaunošanas ideja ir mirusi uz 
visiem laikiem. Sākot ar mā  cī-
tāja Māŗa Ķirsona asinsliešanu 
uz Padomju Savienības karoga 
Eiropas drošības un sadarbības 
konferences laikā 1980. gadā 
Madridē, Spānijā (viņam un 

riskām fotografijām un auto 
“Valiant” pieredzes prizmu tiks 
izstāstīts stāsts, kas ir maz zi -
nāms Latvijā: ar kādām pūlēm 
un aizrautību latvieši trimdā 
cīnījās, vairākās paaudzēs uz -
turot ideju par Latvijas neat-
karības atjaunošanu. Turklāt 

strācijas panāca? 
Filma bez didaktikas pie  vēr-

šas jautājumam par latvisku un 
patriotisku audzināšanu, mūs-
dienīgu ziedošanos ideāliem. 
Filma būs adresēta skatītājiem, 
kuŗi uzauguši gan brīvā pa -
saulē, gan arī PSRS okupētajā 

glabāt latviskumu gan sve  šu mā, 
gan padomju režīma spaidos.

Pievienojies mums! 
Mēs varam kopā sasniegt 

finiša līniju – parādīt plašākai 
publikai dokumentālo filmu 
gan par šo unikālo automašīnu, 
gan par latviešu jauniešu 

Juris Bļodnieks savā pretpadomju auto - Chrysler Valiant 
“Slant Six” – ASV 20. gadsimta 80. gadu otrajā pusē

Juŗa Bļodnieka Chrysler Valiant “Slant Six”, izrotāts kā “Kāzmobīlis” Karīnas Velkmes un 
Ērika Rozentāla kāzās Čikāgā, ASV, 1985. gadā

degsmi, drosmi un asprātību, 
gan par dzīvi un notikumiem 
viņpus dzelzs priekškara! Aici-
nām Jūs iesaistīties filmas 
veidošanā, atbalstot šo pro-
jektu! Lai arī līdz šim saņemts 
dāsns atbalsts no dažādām 
organizācijām un fondiem, 
tomēr ir nepieciešams savākt 
vēl $15 000 līdz 1. decem-
brim. Ziedotie līdzekļi tiks 
izmantoti filmas pabeigšanas 
darbiem – montāžai, skaņu 
režijai, atklāšanas un izpla-
tīšanas pasākumiem.  

Filmas tapšanu var atbalstīt, 
maksājot ar kreditkarti drošā 
vidē internetā projekta mājas-
lapā http://valiant.lapamuze-
js.lv/. Par citiem ziedošanas 
veidiem ir iespējams uzzināt, 
rakstot uz mūzeja e-pasta 
adresi lapainfo@gmail.com. 

nelikumīgajai rīcībai.  
Jau bēgļu nometnēs dzīvo-

dami, latvieši mēģināja pievērst 
valstsvīru un mediju uzmanību 
Latvijas okupācijai. Viens no 
pirmajiem soļiem bija demon-
strācija pie Štutgartes (Vācija) 
1949. gadā, kuŗā piedalījās 
vairāki tūkstoši baltiešu. Šī cīņa 
turpinājās jaunajās mītņu ze -
mēs – stāsti un atmiņas par 
brīvo Latviju tika lolotas un 
nodotas jaunajai trimdas lat -
viešu paaudzei. Katras zemes 
polītiskā un sabiedriskā kultūra 
lielā mērā ietekmēja latviešu 
rīcības spējas un motīvāciju 
piedalīties un rīkot polītiskas 
demonstrācijas.

Pagrieziena punkts, kad pro-
testa demonstrācijās aktīvi sāka 
iesaistīties jaunieši, bija 1968. 
gads – tad Rietumberlīnes mili-
tārā pārvalde pēkšņi un stingri 
aizliedza pirmo Vispasaules 
latviešu jaunatnes kongresu 
(VLJK) Berlīnē, uz kuŗu bija 

Latvijas likteņa apskatam tika 
veltīta sleja žurnālā Time), lat-
viešu jaunieši izdomāja arvien 
interesantākus un reizēm pat 
nelegālus “izgājienus”. Daudz-
reiz tie beidzās ar īsu apcie ti-
nājumu par huligānismu, bet 
lielākoties neatstāja negātīvas 
sekas demonstrantu perso nī-
gajā dzīvē.

Pēc Latvijas neatkarības at -
gūšanas daudzi no visaktīvā-
kajiem latviešu jauniešiem no -
nāca Latvijā, un vairāki no 
viņiem aktīvi turpina strādāt 
Latvijas sabiedrības labā. Lai 
izklāstītu latviešu trimdas de -
monstrāciju vēsturi 20. gad-
simta 80. gados, ir filmētas 
intervijas ar dažiem no šiem 
trimdas polītiskiem aktīvis-
tiem: ar mācītāju Māri Ķirsonu, 
Saeimas deputāti Vitu Tēraudu, 
Latvijas vēstnieku Grieķijā 
Pēteri Elfertu, advokātu Ivaru 
Slokenbergu un citiem.

Caur šīm intervijām, vēstu-

tas raisa vairākus svarīgus jau-
tājumus – ko par šo cīņu zināja 
latvieši Padomju Latvijā? Un 
ko īsti šīs savdabīgās demon-

Latvijā. Tā dos iespēju ne tikai 
uzzināt, bet arī aizdomāties, 
kas īsti notika dzelzs priekškara 
otrā pusē, kā bija iespējams sa -
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Vāka foto Lalita Muižniece

”Es negribu pazust”
Ar dzejnieci un literātūrzinātnieci Lalitu Muižnieci sarunājas Gundega Saulīte

Lasītāji Latvijā šoruden sa -
ņēmuši Lalitas Muižnieces grā-
matu, kuŗā vienos vākos līdzās 
likti divi ļoti personiski stāsti – 
”Pēdas” un ”Melita Rīgā”. Ne -
liela formāta grāmata ar bez-
gala dziļu varones pārdzīvo-
juma atainojumu. Pirmā – 
”Pēdas” (sarakstīta 1974. gada)  
–  ir atmiņu mozaīka, kuŗā no 
deviņgadīgas meitenes viedokļa 
tēloti Latvijas vēstures notiku-
mi – no 1941. gada, kad čekisti 
uz neatgriešanos aizved tēvu 
Jūliju Lāci, līdz brīdim, kad 
māte, dzejniece Rūta Skujiņa ar 
abām meitām Lalitu un Māru 
dodas prom no dzimtenes. Bez 
emocionālā galvenās varones 
Dūdas vēstījuma te kopā likti 
arī fragmenti no autores mātes 
dienasgrāmatas un tēva vēstu-
lēm mātei, lappušu malās – vēs-
turiski, dokumentāli un emo-
cionāli komentāri. Tie vienas 
ģimenes drāmatisko stāstu vērš 
traģiskāku, ļaujot apjaust lielas 
tautas daļas likteni. Savulaik,  
1975. gadā, ”Pēdas” izdotas ap -
gādā ”Ceļinieks” Kanadā.

Otrs darbs ”Melita Rīgā” Lat-
vijā bija pazīstams pēc frag-
mentu publikācijām žurnālā 
Avots, pilnībā tas tagad izdots 
pirmo reizi, kaut sarakstīts 
1975. gadā. Daļēji doku men-
tālais darbs ar nenoliedzamu 
fantāzijas, ironijas un pat sar-
kasma klātbūtni rāda galvenās 
varones (viņa sevi nosauc par 
Melitu) atkalsatikšanos ar Tēv-
zemi pēc 30 gadu prombūtnes. 

Grāmatas pēcvārdā literātūr-
zinātniece Baiba Krogzeme-
Mosgorda raksta: ”Labi, ka 
”Pēdas un ”Melita” nāk pie 
mums šodien un vienos vākos. 
Tāpēc, ka, kaut literāri unikāls, 
tas ir viens no daudziem lī  dzī-
giem likteņstāstiem par kaŗa 
izmisumu, bēgšanu, cerību, 
saglabāšanos un atgriešanos, 
kas, skatīts kopā ar šaipusē 
labāk zināmajiem – Par Sibiriju, 
kolchoziem un cenzēto dzeju –, 
veido mūsu tautas kopējo vēs -
turi un kultūrapziņu. Arī tāpēc, 
ka Lalitas radītās pagātnes 
pasāžas liek domāt par cilvēka 
(personības) stāju mūsdienu 
Latvijā, kas ir brīva no svešu 
varu agresijas, bet vai brīva no 
varas spēlēm un izlikšanās?” 
(139.-140.lpp)

Mežaparks ir piebiris ar 
Latvijas rudens zeltu, kad sa -
runājamies Lalitas Muižnieces 
siltajā un mājīgajā viesistabā. 
Kāda ir sajūta, kad iznākusi  
grāmata, kas patiesībā sa  rak-
stīta tik sen?

Savā laikā ”Pēdas” iznāca grā-
matiņā, bet ”Melita Rīgā” nav 
nekad iznākusi, kādreiz bija 
publicēti tikai fragmenti. Iz  de-
vējs  Jānis Oga nosprieda, ka 
varētu izdot, viņš sākumā 
runāja tikai par ”Pēdām”, bet tā 
grāmatiņa ir diezgan maza, 
vajadzētu vēl kaut ko likt klāt. 
Es teicu, lai paskatās, kā ”Melita” 
izskatās. Viņš teica – šie darbi 
labi iešot kopā. Man ir priecīgs 
prāts! Prieks, ka Latvijā grāmata 
būs lasāma. Es domāju, ka ir 
jau ļoti daudz cilvēku, kas ir par 
jauniem, lai atcerētos gan 40. ga -
du, gan arī tos 70. un 80. ga  dus.  

Man tagad šeit, Latvijā, ir drau-
gi mazbērnu vecumā un viņi 
saka: mēs jau bijām pavisam 
mazi 1989. gadā,  daudzus noti-
kumus zinām tikai no nostās-
tiem.

”Pēdās” jūsu saliktā mo -
zaīka ir ne tikai ļoti personis-
ka, bet arī poētiska. Kā sevi 
atceraties gados, kad šo grā-
matu rakstījāt?

Tad es biju daudz jaunāka! 
Tagad jau grūti pateikt, kā es 
sevi atceros. Toreiz nokļūt 

Latvijā varēja tikai ar tūristu 
grupu. Mūsu brauciens skaitījās 
divas nedēļas. Bet sākumā  bija 
trīs vai četras dienas Ļeņin-
gradā, pēdējo dienu Maskavā, 
tātad Latvijā bijām tikai kādas 
desmit dienas. Te arī visas tās 
dienas ir saliktas.

Mēs lasām, ka pārdzīvojumi 
bijuši visai kontrastaini.

Protams, no visbrīnišķīgā-
kiem līdz tolaik pieņemtiem 
ierobežojumiem. No vienas pu -
ses tikšanās ar tuviem, mīļiem 

cilvēkiem. Ar visiem tiem, kas 
man lika justies labi, varēju 
sajusties pieņemta, sa   just, ka es 
te tiešām piederos.

Un tā otra puse jau arī, pro-
tams, bija – tu nedrīksti to un 
to, nedrīksti ārpus Rīgas iz -
braukt, nedrīkst ārpus viesnīcas 
pārgulēt. Uzmanītāji jau nemaz 
tā neslēpās, tas bija ar domu, lai 
iebaidītu tūristus. 

Kā jūsu bērni toreiz uztvēra 
šo braucienu?

Man liekas, viņiem arī tas 
bija pārdzīvojums, ieraugot, ka 
patiešām ir reāla Latvija, ka nav 
tikai nostāsti un vecu cilvēku 
atmiņas. Te bija mūsu radiņi, 
kas ļoti mīļi uzņēma, radi  un 
viņu draugi sarūpēja, ka bija 
kādi jaunāki cilvēki, kas pa  va-
dīja laiku kopā ar maniem 
bērniem. Es jau grāmatā rak-
stīju, ka no toreizējās Ļeņin-
gradas ielidojām Rīgā tieši 
manas meitas Sarmas 14 gadu 
dzimšanas dienā, Zintim tad 
jau bija 16. Viņi abi bija tajā 
vecumā, kad zināju, ir laiks to 
izdarīt – atvest viņus uz Latviju.  
Amerikā jau, protams, visa 
dzīve ir amerikāņu vidē – skola, 
draugi. Izņemot, protams, ģi -
meni, kur runājām latviski, un 
latviešu skoliņu. Acīmredzot tieši 
Sarmai tas daudz ko nozīmēja, 
jo tagad viņa ir tieši tā, kas ir 
uzņēmusies daudz sabiedrisku 
pienākumu, uzņēmusies vadīt 
mūzeju Latvieši pasaulē, viņa 
raksta latviski. 

Vai jūsu grāmatai bija at -
klāšana?

Bija jau sarunāta, tai bija 
jānotiek 31. oktobrī Raiņa un 
Aspazijas mājā Rīgā. Nebija 
gan vēl izsludināta, epidēmijas 
dēļ nācās no šīs domas atteik-
ties. Kā viena jauna dzejniece 
savā blogā bija ierakstījusi,–  
redz, nevarējāt satikties ar trīs-
desmit skatītājiem, tad jau va -
rētu trīsdesmit reizes grāmatas 
iznākšanu nosvinēt divatā… 
Varētu jau ar, es esmu jau to 
sākusi.

Labi, ka jūsu grāmata ieies 
mūsu literārajā apritē.

Man jau ļoti interesē lasītāju 
reakcija, lasu atsauksmes inter-
neta blogos. Man tiešām inte-
resē, kā Latvijā šo grāmatu uz  -
tvers. ”Pēdas” savā ziņā ir die-
nasgrāmata, kuŗā  rakstīts par 
to, ka bijām spiestas izbraukt 
no Latvijas. Lai kā es, tolaik 
deviņgadīga meitene, spirinājos 
un turējos pretī, teicu mātei, ka 
nekur negribu braukt. Bet mātei 
bija taisnība – tēvs skai tījās tau-
tas ienaidnieks, un mūs nepa-
ņēma tikai tāpēc, ka sākās kaŗš.

Toties jums bija Amerikas 
skola…

Bet man nebija Latvijas 
skolas! Bija, kā bija.

Kāda bija autores sadarbība 
ar  izdevniecību? 

Bija skaidrs, ka ”Pēdām” jā -
patur tas pats teksta formāts, 
kas pirmajā izdevumā, kad lap-
 pušu malās ir paskaidrojumi 
un dokumentāli komentāri. 
Likās, ka otru darbu vajadzētu 
izkārtot līdzīgi – ar papildi nā-
jumiem, kas dod tekstam iet-
varu. Ne velti Valters Nollen-
dorfs ir uzrakstījis, ka grāmata 

jālasa no iekšpuses un tad no 
ārpuses, tikai tad notiekot īstā 
mijiedarbība.

Kā tagad paiet jūsu dienas, 
dzīvojot Latvijā, savā bērnības 
mājā?

Kaut kā ļoti ātri. Nevar sa -
prast, kas par lietu, uz vecum-
dienām laiks ātri skrien.

Pirms nebija vēl sākusies pan-
dēmija, es gāju uz teātriem, 
koncertiem, uz dzejas dienām, 
uz prozas dienām… Pavasarī, 
protams,  nekur nevarēja iet, 
bet vasarā jau kaut kur varēja. 
Arī tagad jau notiek izrādes un 
koncerti, bet labāk palieku 
mājās. Katru rītu ar bažām un 
cerībām klausos radio ziņas, 
kāds ir Latvijā saslimušo skaits. 
Bērni jau arī visu šo laiku nav 
varējuši atbraukt, kaut Sarmai jau 
bija biļete, lai brauktu vasarā.

Ko labu šai laikā esat iz -
lasījusi?

Vēl vakar vakarā pabeidzu 
Ingas Ābeles stāstu grāmatu 
”Balta kleita”, pirms tam –  Māŗa 
Bērziņa ”Aizliegtais pianīns”, 
vēl pirms tās – ”VDK Latvijā”, 
tā ir tulkota grāmata. Tad vēl 
vienu tulkotu grāmatu ”Lietas, 
kas krīt no debesīm” Maimas 
Grīnbergas brīnišķīgā tulko ju-
mā. Kad Silvija Brice tulko no 
vācu valodas, lasu un priecājos 
par viņas valodu, jo vāciski es 
nelasu.

Kas jūs visvairāk iepriecina?
Par spīti visam,  daudz kas 

notiek. Grāmatas iznāk. Lat-
vieši raksta un izdod grāmatas, 
un acīmredzot tās arī pērk. 
Vērtīga bija iepriekšējā sērija 
”Mēs, XX gadsimts” izskatījās, 
ka tai bija lasītājos atbalss, viena 
grāmata parāva līdzi nākamo. 
Jācer, jaunā serija, kur līdzās 
romāniem būs pētījumi par 
autoriem, arī tiks atsaucīgi 
uzņemta. 

Vakar vakarā pienāca vēstule 
no Ievas Strukas (literātūras un 
teātŗa pētnieces – Red.). Izla-
sījusi manu grāmatu. Viņa rak-
sta tik jauki: ”Lasīju un domāju, 
kaut es varētu tā uzrakstīt par 
kādu autoru!” 

Nu, re, tad jau atsauksmes 
par grāmatu krājas un autori 
iepriecina!

Tās tik tiešām iepriecina.

Karga un Melita iekāpa 
tramvajā un brauca atpakaļ 
uz pilsētu. Viņi stāvēja 
kājās pašā tramvaja pa -
kaļgalā, turēdamies pie 
stieņiem zem aizmugures 
loga, un Melita juta, kā 
žvangstēdamas un zvāro-
damās viņai garām skalojas 
visas tās tūkstošām rei zes, 
kuŗas viņa varētu būt tā 
braukusi: uz pamatskolu 
Čiekurkalnā, uz vidus skolu 
Rīgā, uz augstskolu, uz 
teātri, uz koncertu, uz tirgu, 
uz satikšanos, uz ciemiem, 
varbūt arī uz mili ciju. Visas 
tās nebijušās reizes saplūda 
šajā vienā.

(119.lpp.)

Lalita Muižniece

*
Aizmirstības zirneklis vējojas vecā šķūņa paksī
zila kāpj veļu elpa –
 aurosim, aurosim tā, lai
 zemes ass atspērkliņ metas,
 lai atmaigst sašķaidīts krupis un pārburas atkal
 melnacī princī,
 asinis attek pazemes siltajās krokās –
 izdzītie, neizmīlējušie
 aurosim visi skaļi
 vilda bada mēness naktī!
Aizmirstības zirneklis vējojas zilā tīklā
silta un bieza tvan veļu elpa

No dzejlapas "Rikšiem ziloni es palaidu" (1974)
No krājuma Tilti II
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1930. gadā lielu populāritāti 
iemantoja Jēkaba Vītoliņa 
un Roberta Krodera "Latvju 
skaņu mākslinieku portre-
jas." Ceram, ka tāpat notiks 
ar šo grāmatu, kas vēstu ris-
kos fotoattēlos ar īsu infor-
māciju aizved tajos aizv. gs. 
gados, kad Vērmanes dārzā, 

Jūrmalas parkos un Dzintaru koncertzālē rēgulāri spēlēja 
orķestri ar pašmāju slavenībām un izciliem pasaules 
mūziķiem.

EDUARDS 
SILKALNS

Demokratisks sakārtojums
225 zināmu un piemirstu dziesmu vārdi, sastādījusi Inta Kalniņa, izdevniecība 

„Avots”, 2020. g., 300 lpp.

Grāmatas Jums piesūtīs pa pastu (t.sk. pasta izdevumi).
Rakstiet Inesei Zaķis 6051A Sun Blvd #604, St. 

Petersburg, Florida 33715

Cena USD 80,–
t. sk. pasta izdevumi

Cena USD 35,–
t. sk. pasta izdevumi

JAUNA GRĀMATA!

Te arī Nodaļa „Latviešu ska -
ņu plates pēc Otrā pasaules 
kaŗa latviešu trimdas zemēs 
(1945-1991)”. Grā  matu varat 
iegādāties, rak stot Inesei 
Zaķis.
Pasteidzieties! Grāmatas re -
dak cijā ir ierobežotā dau-
dzumā. 

Atis Gunivaldis Bērtiņš.
latviešu skaņuplašu vēsture II  

Laika grāmata piedāvā
Visplašāko informāciju par

Latviešu mūzikas ierakstiem
varat izlasīt grāmatā

Elmārs Zemovičs.
Mūzikālā Latvija attēlos.

Orķestri, diriģenti, solisti.

Kubas krizes laikā 1962. gadā 
gadījās lasīt kāda sociāl psīc ho-
loga vai polītologa paredzējumu, 
ka cilvēce atrodas uz Trešā pa -
saules kaŗa sliekšņa. Tas, lūk, 
vienkārši tāpēc, ka pagājis jau 
krietns laiks kopš Otrā kaŗa 
beigām, bet ikvienai paaudzei 
esot „iekšēja nepieciešamība” reiz 
piedzīvot lielo kaŗu. Gudrinieka 
pareģojums, paldies Dievam,  ne -
piepildījās, bet, ja nu katrai pa -
audzei gluži nevajag savu kaŗu, tad 
tai liekas vajadzīga sava dziesmu 
grāmata. Latvijas evanģeliski lu -
teriskās baznīcas (LELB) un Lat-
 vijas evanģeliski luteriskās baz-
nīcas ārpus Latvijas (LELBĀL) 
1992. gadā kopīgi izdoto Dzies-
mu grāmatu latviešiem tēv ze-
mē un svešumā daudzu Latvijas 
draudžu dievkalpojumos tagad 
liekas nomainījusi LELB pirms 
dažiem gadiem izdotā atsevišķā 
dziesmu grāmata. Savukārt ap 
Latvijas neatkarības atgūšanas 
laiku, 1989. gadā, iznāca toreizējā 
Minsteres Latviešu ģimnazijas ma -
tēmatikas un dziedāšanas sko-
lotāja Mārtiņa Zandberga sastā-
dītais Mārtiņa dziesmu grā ma
tas pirmais izdevums ar tautas-
dziesmām un patriotiskām dzies-
mām, bet arī ar ziņģēm un 
viesībās un godos dziedamiem 
tekstiem. Tagad, brangas paau-
dzes tiesu vēlāk, Rīgā izdoti 225  
zināmu un piemirstu dziesmu 
vārdi ar apakšvirsrakstu  Svinam 
un uzdziedam. 

Jādomā, ka jauno grāmatu 
īsteni izmantos lielāku un ma -
zāku viesību un godu rīkotāji, 
kas pēc svinību vadītāja atgādi-
nājuma, ka „latvieši ne tikai ēda 
un dzēra, bet arī uzdziedāja”, liks 
telpā atskanēt vienbalsīgam vai 
vairākbalsīgam vokālam brīnu-
mam. Tā kā esmu sasniedzis 
tādus mūža gadus, kad to, kas no 
cilvēka vēl atlicis, neviens ne -
cenšas uz dziedošām viesībām 
vēl ielūgt, atvēlēju sev personisko 
prieku, „ņemt grāmatu cauri” no 
pirmās līdz pēdējai lappusei la -
sāmā veidā, šad un tad pie  dun-
godams kādu labi pazīstamu 
meldija driksnu klāt vai nolasot 
priekšā savai otrai pusītei pa 
īpaši komiski padevušamies pan-
tam. Lasīšana izvērtās par no  stal-
ģisku ceļojumu atpakaļ pagātnē. 

Pirmā pietura bija pie visiem 
latviešiem tik labi pazīstamā 
aicinājuma neslinkot un nepūt, 
bet gan sēt zemē graudus, lai 
beigās tiktu pie zelta kviešu biru-
ma. Bet kā ar to birumu? Ja at -
miņa neviļ, mans dziedāšanas 
skolotājs Eduards Ramats „Sau-
les” bēgļu nometnes tautskolā 
1940. gados mācīja dziedāt par 
zelta kviešu krājumu, ne biru-
mu. Kas birst, izbirst un pazūd, 
bet krājums liekas saglabājamies, 
vai ne tā? Sendienu klases biedr 
Juri Čikāgā, sendienu klases 
biedr Kārli Sanfrancisko! Ko 
saka jūsu atmiņa: vai tie kvieši 
bira vai krājās? Lūdzu, atrakstiet, 
ja uzticaties Covid-19 laikmeta 
pastam! 

Trīs lappuses tālāk nonāku pie 
Daugav’s abām malām, kas mū -
žam nesadalās. Trīs Latvijas ap -
gabali – Kurzeme, Vidzeme un 

Latgale tur savienoti ar saikli i, 
kas skan reizē archaiski un krie-
viski.  Visu mūžu esmu dziedājis, 
ka šie trīs apgabali ir. Ir taču 
pilda kā saikļa un funkciju, tā pie 
viena uzsveŗ, ka šie apgabali ir 
un eksistē kā mūsējie. Laikam 
jau no bērnībā reiz apgūtā un 
iedabātā negribas atraisīties, lai 
ko arī teiktu Raiņa valodas un 
manuskriptu pētnieki.    

Vēl agrākā bērnībā par „Sau -
les” tautaskolas laiku divas lap-
puses tālāk noved „Paliec sveiks, 
mans mazais draugs”. Tā taču 
bija viena no populārākajām 

gribējās to tīksmi un ar labsajūtu, 
ko dažus gadus iepriekš bija sa -
gādājis lugas iestudējums mūsu 
Nacionālajā teātrī Rīgā. Austrijas 
iestudējums pievīla, jo turie nie-
šiem nebija pazīstamas ne mūsu 
dzejnieka pušās debesis, nedz 
vieta, kas uz brieža vēl brīva. 
Atskārtu, ka tieši latviešu dzej-
nieka un latviešu komponista 
piedeva jeb papildinājums ir gal-
 venā ungāru lugas nagla. Žēl, ka 
tā nav kļuvusi par mūsu eksport-
preci. Arī zviedriem laikam ir 
bijis palikt nezinīgiem par to, cik 
spoži Gestas Berlinga iestu dē-
jumus Latvijā ir papildinājusi 
V. Grēviņa sarakstītā un B. So  sāra 
komponētā „Kavalieŗu dziesma” 
(„Tad nebij ausmas, nebij rietu...”). 

Šķirstām grāmatu tālāk. (At -
ļaujos nelielu ekskursu. Kaut gan 
šķirstītājs ir viens, pie daudz-
skaitlīgas domāšanas mani pie -
radināja zobārste mūsu dzīvo-
jamā nama apakšstāvā ar tādiem 
mudinājumiem kā „paveram 
mutīti platāk” un „Elpojam caur 
deguntiņu”.) Tātad – nonākam 
pie „Zilā lakatiņa”. Tā kā pirmās 
reizes, kad kas noticis, paliek 
spilgtākā atmiņā par daudzām 
turpmākajām, patīk atcerēties 
bērnību Špakenbergas bēgļu no -
metnē no 1946. Līdz 1949. ga -
dam. Pirmajā pēckaŗa laikā tum-
 šos vakaros šad un tad iestājās 
elektriskās strāvas piegādes pār -
traukums. Tad, vai nu tumsā, vai 
pie iedegtas sveces, ar mammu 
un māsiņu Māru atsēdāmies 
savā nelielajā dzīvoklītī uz gultas 
un klausījāmies, kā brāļi  Jansoni 
stāvu virs mūsējā citādi neiz-
mantojamo laiku pavada dzie -
dādami, pie tam iecienītākā 
dziesma viņu repertuārā bija 
tieši „Zilais lakatiņš”.

Šķiramies grāmatā tālāk un 
nonākam līdz „Meldermeitiņai”, 
kā tad bez tās! Pavirzāmies ga -
dus desmit uz priekšu, nu jau 
nonākam līdz tālākas izceļošanas 
zemei Austrālijai. Ar šīs dzies-
mas vārdiem gribas izsaukties: 
„Jaunība, jaunība, Skaistais vīna 
trauks...” Draugi un draudzenes 
iesvētījās, viņu vecāki cēla 
savrupnamus, kas taču arī bija 
jāiesvēta, Melburnas latviešu 
kopiena tika pie sava sabiedriskā 
īpašuma – Latviešu nama, kuŗā 
arī gribējās pulcēties. Bija laiks, 
kad teju vai katru otro nedēļas 
nogali sanāca būt kādā grupā, 
kur skanēja kārtējais at  gādi-
nājums, ka latvieši ne vien ēda 
un dzēra, bet arī uzdziedāja. 
Atceros kādas viesības, kur mel-
dermeitiņa tika pagodināta ar 
pirmajiem sēdus dziedātiem 
pantiem, bet tālāko laikā visi jau 
piecēlās kājās un sadevās rokās 
un dziesmas izskaņā jau pakāpās 
uz krēsliem un ļāva mūžīgajiem 
klip-klap skanēt ar zoļu klau-
dzināšanu pa krēslu sēdvietām. 

Pietiks atmiņu, katram tās 
tomēr savējās.

Uz grāmatas aizmugurējā vāka 
vēstīts, ka krājums piedāvā četru 
kategoriju dziesmas: patriotiskas 
dziesmas, latviešu tautasdzies-
mas, galda dziesmas un tradi-
cionālās ziņģes. Dažas dziesmas 
– kā Čikāgas piecīšu Alberta 

Legzdiņa Made in Latvia un 
„Man garšo alus” – varētu saukt 
par estrādes dziesmām, jo tās 
būs daudz biežāk skanējušas 
izklaidējošos koncertos nekā ap 
viesību galdiem. Patīk visai de  mo-
kratiskais 225 dziesmu sakār to-
jums. Nopietnāk ņemama, tau-
tiska, dažam  pat asaras izraisoša 
manta vairāk atrodama grāmatas 
sākumā, bet ēverģēlības, ākstī-
šanās un pat bezgaumības ro  be-
žām tuvi sacerējumi vairāk mek-
lējami beigu galā, tomēr sada-
lījums nav  strikts. Arī jebkuŗas 
sabiedrības locekļi vispirmām 
kārtām jau sadarbojas ar sev 
līdzīgiem, veidojot  kopīgu in -
terešu grupas, tomēr viņi gluži 
nenorobežojas, neizolējas no ci -
tiem. Jaunais dziesmu krājums 

tad nu atspoguļo mūsu visu lat-
vju, latviešu un letiņu kopību.

Būtu jau laikam par daudz 
prasīts, ja izteiktu vēlēšanos, kaut 
dziesmu tekstiem būtu pievie-
notas notis. Daļai dziesmu pie -
vienots kā teksta autors, tā kom-
ponista vārds, citur tikai viens 
no viņiem vai neviens. Grāmatā 
nav uzrādīts arī tās izdošanas 
gads, kas bibliografu acīm nav 
paciešami. Iemesls gadskaitļa ne -
minēšanai, uz galvošanu, ir vēlē-
šanās saglabāt izdevumu jo ilgāk 
svaigu vai, kā ziņģes cienītāji 
teiktu, frišu jeb prišu. Kārtības 
labad piezvanīju apgādam un 
izdibināju, ka grāmata laista 
klajā 2020. gada 26. martā.

Nu ko, teiksim tad – lai skan!

vācu okupācijas laika dziesmām, 
ko prieks bija klausīties Latvijas 
Radio (vai kā nu viņu tolaik 
sauca) programmās. Tās man 
šķita sevišķi mīlīgas, lipīgas un 
saldas, jo gandrīz katru otro 
mūzikas gabalu diktore pieteica 
kā Mediņa vai Ķepīša kom-
ponētu. 

Žēl, ka tautasdziesmai „Mazs 
bij tēva novadiņis” nav pievie-
nots, atzīmēts komponista Hel-
mera Pavasara vārds. Šīs kom-
pozicijas atkārtots izpildījums 
palicis labā atmiņā no 1964. 
ga    da Eiropas latviešu Pirmajiem 
dziesmu svētkiem Hamburgā, 
kad to pacilāti diriģēja pats kom-
ponists.

Tautasdziesmām pa vidu ie -
mal dījies šāds pants: 

Beķer’ cepti kliņģerīši, 
Beķer’ cepti kliņģerīši,
Ēdelšteina bīdelēti,
Ēdelšteina bīdelēt.’
 Šoreiz pants neizraisa nekādas 

pagātnes asociācijas, bet pārved 
atpakaļ pie tagadnes. Laikam jau 
taisnība vien ir, ka vecumdienās 
cilvēks kļūst  drusku dumjš, bet 
nezināmu iemeslu dēļ, vienam 
pa ielu ejot, man vairāk garā 
nekā patiesībā patīk dungot 
līdzīgu vārsmu: 

Skroders sēž uz aku,
Lāpa savu fraku,
Jauna meitiņ’ gaŗām iet,
Grib tam ūden’ virsū liet.
Ja jau beķerim radās vieta 

krājumā, kālab ne manis iecie-
nītajam skroderam?

Lilioma dziesma, ko sarakstījis 
Māris Čaklais un komponējis 
Imants Kalniņš („Atkal, atkal ir 
debesis pušu, Atkal ielāpi jāuz-
liek tām!”), sauc atmiņā, ar 
kādām ilgām un gaidām reiz 
gāju skatīties Ferenca Molnāra 
lugu Lilioms Austrijā, jo vēlreiz 
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Ak, mīlestība... Valentīna Butāne, Latvijas Radio estrādes sek-
stets un dziesmiņa par rozi

Valentīna Butāne

(Turpinājums sekos)

Valentīna Butāne – pirmā raķete 
estrādes debesīs!DAIGA

MAZVĒRSĪTE

Lai cik talantīgi būtu aizv. gs. 
50. gadu vidus instrumentālisti 
un komponisti, viņu ieroči 
paliktu rūsam, ja talkā viņu ideju 
īstenojumiem nenāktu ne mazāk 
spilgti dziedoņi. Atmiņas par 
viņiem krietni pabalējušas, jo 
pirmā latviešu estrādes zvaigzne 
Valentīna Butāne (1929-2012) 
savas dzīves laikā tā arī netika 
atalgota ar soloalbumu. Viņas 
apbrīnojami daiļās, lokanās balss 
ieskaņojumi pieejami vien čer k-
stošās skaņuplatēs un pāris es -
trādes dziesmu izlasēs, un arī 
par šo mākslinieci, līdzīgi viņas 
kollēgam Edgaram Zvejam, droši 
var teikt – ja viņi būtu piedzimuši 
mūziklu dzimtenē ASV, tad būtu 
pasaules mēroga leģendas! Apzi-
noties to, jo kliedzošāka šķita tā 
acīmredzamā netaisnība, ka sava 
mūža nogali Butāne bija spiesta 
pavadīt sociālajā mājā Dobelē, 
kopīgā dzīvoklī ar psichiski 
slimo dēlu. 

Dažus gadus tikai apmai nījā-
mies telefona zvaniem, pama-
zām apzināju visus Valentīnas 
ierakstus, līdz saposos vizītei. Uz 
manu ciemošanās reizi pensio-
nāre bija sarūpējusi grandiozu 
cienastu – lašmaizītes! Savukārt 
viņa bija priecīga par Rīgas 
smalkmaizītēm, ko biju paņē-
musi cienastam. Mūsu tikšanās 
notika 2004. gada pavasarī, kad 
aiz pavērtā loga jau plauka 
ceriņi, kuŗu Dobelē, kā zināms, 
netrūkst. Dziedātāja izklausījās 
tikpat optimistiska, cik iepriekš 
tālruņa klausulē – likās, ka Bu -
tāne nepazīst sliktu garastāvokli 
un viņas skanīgā, labi nostādītā 
balss ar jūtamu teatrālisma no -
krāsu iedarbojas labāk par māk-
slīgajiem vitamīniem. Arī Valen-
tīnas ierakstos, kuŗu pārpali-
kums pēc vairākām fonotēkas 
tīrīšanām joprojām glabājas Lat-
vijas radio, viņa izklausās pēc 
cīruļa debesīs – tā ir balss, kas 
uzvijas debesīs vasarīgi gaiši, 
strauji, apžilbinoši, un reizē ir tik 
maiga un caurspīdīga kā rasas 
lāse.

Butānes daiļrade sakrīt ar to 
laiku, kad savus pirmos šedevrus 
radīja Latvijas estrādes dziesmas 
žanra celmlauži – Elga Igen-
berga, Ģederts Ramans, Rin-
golds Ore, arī Egils Švarcs un, 
protams, Raimonds Pauls – tieši 
Butāne ieskaņojusi viņa pirmo 
estrādes dziesmu Nenosūtītā vēs-
tulīte jeb Liriska dziesma 1956. 
gada aprīlī kopā ar Paula un 
Švarca vadīto estrādes sekstetu. 
Mūziķi izmēģināja sadarbību ar 
vairākiem dziedātājiem – Veru 
Davidoni, Alfrēdu Višņevski u.c., 
tomēr lauvastiesa solodziesmu 
tika uzticēta tieši Butānei, kā arī 
operetes zvaigznei – Edgaram 
Zvejam. 

Ar saviem studiju biedriem 
Švarcu un Paulu Butāne sāka 
strādāt kopā Konservātorijas 4. 
kursā: „Aizgāju uz Radio, pa  mē-
ģināju, tur bija tāda interesanta 
modulācija, kur vajadzēja precīzi 
„iekrist”. „Jā,” viņi teica, „tu va -
rēsi dziedāt!” Arī Jānis Ivanovs 
par mani ļoti labi atsaucās – viņš 
teica, ka man ir ļoti laba dikcija, 
ka es tīri intonēju. Kad sāku ar 
puišiem dziedāt, es to nevienam 

neteicu, vienīgi meitenes kop-
mītnē zināja. Tinās apkārt un 
izprašņāja – „nu, kā tu tur tiki?”. 
Manam tēvam jau pirms kaŗa 
bija patafons un skaņuplates, es 
tās dziesmas no galvas zināju, jo 
mūsu slavenie tenori nebrāķēja 
vieglo mūziku...”

Viens no pirmajiem Valentīnas 
Butānes ieskaņojumiem ir Elgas 
Igenbergas dziesma Rīgas bul-
vāri, kas 1956. gadā radīja īstu 
sensāciju un vēlāk tika izdota 

mazajā skaņuplatē. Kā atceras 
Valentīna Butāne, tad šis un vēl 
Gēršvina dziesma bija Maskavas 
Skaņu ierakstu nama iesk aņo-
jums, izdarīts kopā ar Paula un 
Švarca estrādes sekstetu, un jā -
teic, ka dziedātāja savas karjeras 
sākumā tiešām lutināta ar ska -
ņuplatēm, tolaik iemūžināta arī 
Alfrēda Kalniņa dziesma Šīs 
brīnišķās acis un tautasdziesma 
Tālu, tālu es redzēju (Jāņa Zālīša 
apdarē) ar Aleksandru Vicher sku 

(fonotēkā rakstīts – Vichrevskis) 
pie klavierēm. Radiofonā dažā-
dos gados iedziedātas arī vai-
rākas akadēmiskā žanra dzies-
mas – Jāzepa Vītola (Laimīte) un 
Jāzepa Mediņa (Lilijas, Vakars, 
Zieds u.c.) kompozīcijas. 

Rīgas bulvārus Butāne iestu-
dējusi kādā no Konservātorijas 
klasēm ar pašu Igenbergu pie 
klavierēm: „Viņa bija ļoti dāsna 
uz komplimentiem: „Valentīna, 
jūs esat vienīgā un apburošā, 
esmu pārliecināta, ka neviens 
cits nevarētu nodziedāt tā kā 
jūs!”” Vēlāk dažas Igenbergas 
dziesmas (Varbūt; Maldugunis) 
tika iestudētas kopā ar Igora 
Jakovļeva instrumentālo ansam-
bli, kur pie klavierēm bija Ivars 
Mazurs – arī šīs melodijas izdo-
tas Rīgas skaņuplašu fabrikas 
(arī ar nosaukumu Līgo) platēs. 

Bet par savu augstāko sasnie-
gumu Valentīna uzskatīja Igen-
bergas dziesmu Dienvidu nakts, 
kas ieskaņota ar Rīgas estrādes 
orķestri Egila Švarca vadībā. 
„Igenberga teica: „Es iešu pie 
Kušķa (Gunāra – D.M.), lai viņš 
aranžē, jo viņš ir vienīgais, 
kuŗam es varu uzticēt savu Dien-
vidu nakti,” Elgai tā runāšana 
allaž bija tāda īpaša…” Kā zi -
nāms, tolaik liela daļa Rīgas 
džezmeņu bija kā apsēsti ar 
Glena Millera orķestra stilu, un 
Dienvidu nakts ir lielā svinga 
orķestra spožs priekšnesums ar 
izcilu solisti priekšgalā, ko droši 
var pielīdzināt šī stila spilg tā-
kajiem ārzemju paraugiem.

Interesanti, ka vienā no reta-
jām recenzijām („Melodija un 
ritms”, Literatūra un Māksla, 
11.12.1956.) Butāne uzteikta tieši 
par Mēness serenādes atskaņo-
jumu no Latvijā ļoti populārās 
filmas Saules ielejas serenāde. 
Šajā televīzijas koncertā viņa 
uzstājusies kopā ar Ivara Mazura 
vadīto estrādes orķestri, un tieši 
Mēness serenādē, pēc recenzenta 
R. Paegles domām, „orķestris 
visspilgtāk demonstrēja savu 
prasmi panākt vienotu skanē-
jumu” un Butāne „mūzikāli tīri 
un ar labu izjūtu nodziedāja 
mūzikāli grūto serenādi, kā arī 
dziesmiņu no mākslas filmas 
Adresātu meklējot. Gribas izteikt 
vēlējumu, lai jaunā dziedone jau 
savu estrādes mākslas gaitu sā -
kumā nopietni padomātu par 
kustību un mīmikas izkopšanu, 
kas pagaidām vēl ir gaužām 
nevarīgas, vienveidīgas un brī  žam 
samākslotas.” Taču ar šā  diem 
pārmetumiem nācās sastapties 
laikam ikvienam estrādes dzie-
donim turpmākajos divdesmit 
gados – te par stīvu, te vaļīgu…

Valentīnas Butānes izcilā ta -
lanta teicamu raksturojumu savā 
vēstulē Latvijas Radio pirms 
daudziem gadiem devis kāds 
viņas ilggadīgs pielūdzējs, atva-
ļināts ASV armijas virsnieks Ro -
berts Makklelans (Mac Clean). 
Viņš jaunībā, 1962. gadā, Bos-
tonā iegādājies padomju skaņu-
plašu fabrikas Melodija ražotas 
plates, un vienā no tām bija 
iespiestas Butānes dziedātā Oļ -
ģerta Grāvīša Zvaigžņotā Rīga 
un Igenbergas Rīgas bulvāri, kas, 
kasetē iekopēta, Makklelana kungu 

pavadījusi visu mūžu. 2004. ga  dā 
viņš pat speciāli atlidojis uz 
Rīgu, lai mūzikas veikalā nopirk-
tu kādu Butānes disku, un bija 
ļoti pārsteigts, ka te par tādu 
neviens neko nav dzirdējis! Savā 
vēstulē viņš rakstīja: „Butānes 
kundzei ir brīnišķīga balss, kas 
līdzvērtīgi var sacensties ar viņas 
laikabiedrenēm Amerikā kā Kat -
rīna Greisone, Džūlija Endrjūsa 
un Džeina Pauela.” „Es nespēju 
noticēt, kad radio izlasē dzirdēju 
dziesmu Cherry Pink and Apple 
Blossom White (latviski Ķiršu 
dārzs, komp. Luidži Rosi – D.M.), 
kas piecdesmitajos gados ASV 
bija Peresa Prado izpildīts milzu 
grāvējs. Bija savādi to dzirdēt 
piecdesmit gadus vēlāk latviešu 
valodā. Es biju izbrīnīts, ka viņai 
bija tik daudz brīvības dziedāt 
Amerikā populāru dziesmu pa -
domju okupācijas grūtajos gados,” 
raksta Makklelans, un patiesi 
apbrīnojama šķiet toreizējo jau-
niešu drosme: aukstā kaŗa ap -
stākļos, 1957. gadā, propagandas 
iestādē – radiofonā – iefiltrēt 
„ļauno” kapitālistu dziesmiņu, 
kuŗā gan apdziedāts tikai pava-
saris, mīla un ziedošs dārzs...

Bet man pašai Valentīnas Bu -
tānes balss pārsteidzoši dzidrais, 
jaunavīgi lokanais, saules zaķēnu 
skrējienam līdzīgais tembrs at -
sauca atmiņā stāstu par to, kā 
Volts Disnejs nekādi nevarēja 
izraudzīties dziedātāju Snieg bal-
tītes tēlam savā populārajā “mul-
tenē”. Beigu beigās, pēc neskai tā-
miem kastingiem viņš teicis, ka 
ar kandidātēm runās tikai pa 
telefonu, lai vizuālais tēls nejauk-
tu galvu – rezultātā Sniegbaltīti 
ierunāja un iedziedāja ļoti kor-
pulenta kundze labākajos gados. 
Man šķiet, ka Valentīna būtu 
bijusi izcila Sniegbaltīte (tas ne -
nozīmē, ka viņa bija resna!) – 
vienlaikus ar žilbinošām „aug-
šām” viņai pa spēkam bija sam-
tainas, glāsmainas, bezgalīga mai-
guma cauraustas liriskas melo-
dijas, kas sevišķi spilgti izbau-
dāmas Paula dziesmā Reiz nāksi 
tu (1962) un Ringolda Ores dai-
les un intimitātes cauraustajās, 
klusinātajās miniatūrās Pie ezera 
(1961) un Es ticu, draugs (1962). 
Pēdējai pavadījumu ieskaņojis 
Egila Švarca muzikālais eksperi-
ments – simfodžeza orķestris. 

Valentīna Butāne atceras, ka 
estrādes seksteta puiši tieši viņu 
lūguši iedziedāt ne vienu vien 
padomju komponistu sacerē-
jumu, kas tolaik bija obligāta 
repertuāra sastāvdaļa. Dīvaini, 
bet šīs dziesmiņas kā, piemē-
ram, viena no pašas dziedātājas 
mīļākajām melodijām, Ludmi las 
Ļadovas sacerētā Brīnum dzies-
miņa (1956), nemaz neizklausās 
kā darbaļaužu optimisma audzi-
nāšanas metodiskais materiāls – 
daudz sirsnīgāk nekā mūsdienās 
tajās dziedāts par laimi, mīlu vai 
vienkārši labu garastāvokli. Sa -
vukārt Vladimira Šainska latinos 
stila melodija Ledainā sirds (1959) 
vēsta par koķetu meiteni, kas 
atraida visus pielūdzējus: „par 
mani runā, par mani smejas, ka 
sirdī man ir ledus vien…” 

Valentīnas Butānes izcilā talanta teicamu rak -
sturojumu savā vēstulē Latvijas Radio pirms 
daudziem gadiem devis kāds viņas ilggadīgs 
pielūdzējs, atvaļināts ASV armijas virsnieks Roberts 
Makklelans (Mac Clean). Viņš jaunībā, 1962. gadā, 
Bostonā iegādājies padomju skaņuplašu fabrikas 
Melodija ražotas plates, un vienā no tām bija ie spies-
tas Butānes dziedātā Oļģerta Grāvīša Zvaigžņotā 
Rīga un Igenbergas Rīgas bulvāri, kas, kasetē 
iekopēta, Makklelana kungu pavadījusi visu mūžu. 
2004. gadā viņš pat speciāli atlidojis uz Rīgu, lai 
mūzikas veikalā nopirktu kādu Butānes disku, un 
bija ļoti pārsteigts, ka te par tādu neviens neko nav 
dzirdējis! Savā vēstulē viņš rakstīja: „Butānes kun-
dzei ir brīnišķīga balss, kas līdzvērtīgi var sacensties 
ar viņas laikabiedrenēm Amerikā kā Katrīna 
Greisone, Džūlija Endrjūsa un Džeina Pauela.”
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Bellaccord nams Rīgā, Kalnciema iela 40 mūsdienās

P U B L I K Ā C I J A  P Ē C  L A S Ī T Ā J U  V Ē L Ē Š A N Ā S

Grāmatu drauga dzīves dēkas jeb „The Adventures of my 
life  from Helmars Rudzitis”

(To be continued)

(Continued from No. 41)

I was very surprised at this 
offer. I had thought that I had 
been expelled from the commu-
nity of book publishers for all 
time. Even though Pētersons’ 
words surprised me, they did 
not make me happy. I know that 
several of my former colleagues 
were working for the publishing 
house, including Rasiņš and 
Roze. Rapa was also working 
there, and I heard that they were 
very unhappy. The atmosphere 
at the state-owned publishing 
house was such that Jānis Rapa 
fell into a deep depression, and 
there came the day when he 
ended his life by leaping out of a 
window. My situation at the fac-
tory, in other words, was much, 
much better. At least there was 
no hostile atmosphere there of 
the type that existed at the state-
owned publishing house.

I told Pētersons that I could 
not switch jobs, because I was 
the only person who knew 
things about the factory and that 
I was really necessary for direc-
tor Riekstiņš. Riekstiņš would 
never agree to my taking a dif-
ferent job. Pētersons did not 
insist that I take the job, but he 
asked me to think about it. After 
all, book publishing was my sec-
tor, and he was offering me a 
chance to rejoin the sector. After 
he left, I thought that I could for-
get about the conversation.

Pētersons did not, however. 
Early in June he called me at the 
factory and asked whether I had 
thought about his offer. I replied 
that I had thought about it and 
that I had talked to my director. 
That was a lie, because I had not 
said anything to Riekstiņš, but 
my answer was the same. I had 
to stay at Belakords. I could hear 
in Pētersons’ tone of voice that 
he was annoyed. “It is no longer 
the time when you can do what 
you want,” he snapped. “We will 
ask for you, and you will have to 
come to our company whether 
your little director wants that or 
not.” And with that, he hung up 
the phone.

I understood that my days at 
Belakords were numbered. The 
state-owned publishing house 
was an important institution, 
and if they demanded me, 
Riekstiņš might object, but he 
could not achieve anything. I 
knew that he worshipped high-
er-ranking comrades, and so I 
could not be sure that he would 
dare to object. I imagined that 
soon I would walk each day to 
the Valters and Rapa building 
and work with books, many of 
which denounced and mocked 
everything that was close and 
holy to us Latvians. The books 
were full of lies, but I decided 
that I had no other option. 
Pētersons was right in saying 
that it was no longer the time 
when I could do whatever I 

Grāmatu Jums piesūtīs pa pastu (t.sk. pasta izdevumi).
Rakstiet Inesei Zaķis 6051A Sun Blvd #604, St. Petersburg, Florida 33715

Helmara Rudzīša grāmatas „Manas dzīves dēkas” oriģināls, 
izdots 1984. gadā Grāmatu Drauga apgādā, atrodams vai ik  viena 
tautieša grāmatplauktā un kļuvis par bibliografisku re  tumu 
Latvijā...

Laika 70 gadu jubilejā apgāds Laika grāmata laida klajā tās 
atjaunoto izdevumu angļu valodā – ar mērķi, lai šis krāšņais 
vēstījums par latviešu trimdu nonāktu arī pie nākamajām 
paaudzēm, kam lasīšana latviešu valodā sagādā grūtības. 

Šī grāmata, kas aptveŗ nozīmīgu laiku un svarīgus notikumus 
latviešu vēsturē saistībā ar lielo pasaules vēsturi 20. gadsimtā, būs 
objektīva un interesanta lasāmviela arī cittautu inte re sentiem un 
pētniekiem.

Iegādājieties šo grāmatu un dāviniet saviem bērniem, 
mazbērniem un draugiem! Tā palīdzēs labāk izprast un iemīlēt 
mūsu tautu, mūsu talantus un spēku. 

Cena USD 35,–

wanted. I had to do what the 
bosses told me to do, though 
Pētersons meant something else 
when saying so.

I decided that before my 
“mobilization,” I should take the 
vacation that I had earned as a 
good employee of Belakords. I 
told Riekstiņš that I wanted to go 
on vacation now, in June, which 
meant that he would have a 

who sounded scared. He asked 
whether everything was fine 
with me. I smiled and asked 
what could possibly be wrong on 
such a lovely morning. And then 
came the shocking feeling. Bruks 
told me that men had been look-
ing for me during the night. He 
said that he could not talk much, 
because someone was already 
on the way to provide informa-

tion to me. Bruks said that 
Riekstiņš had not ben seen all 
morning and that he would not 
tell anyone that I had called. 
Perhaps Riekstiņš had spent the 
night helping with the deporta-
tion of his compatriots and was 
now resting. Back then there 
were not fancy bugging appara-
tuses of the type that exist today, 
and so Bruks carefully, but fairly 

thoroughly told me what had 
happened.

When I came out of the post 
office, it seemed to me that the 
sun had darkened. I did not 
know anything about the terri-
ble tragedy that had occurred 
the night before. I only under-
stood that men were looking for 
me, which meant that I would be 
arrested and lost behind the 
walls of the KGB, as many of my 
friends and acquaintances had 
done. It meant that my life was 
over.

The scope of the tragedy was 
revealed only when two trusted 
people visited me and told me 
what had happened overnight in 
Rīga and all over Latvia. A nor-
mal person could not fathom 
such mercilessness. That could 
only be thought up by brains 
that were indoctrinated by 
Marxism and Leninism.

A relative of my mother lived 
in one of the rooms in our apart-
ment in Ausekļa Street. She was 
the only one who was at home 
when the KGB agents turned up 
in the middle of the night to 
arrest us. She told us that they 
had sat around in the apartment 
for several hours waiting for us 
return, but then they had left.

What to do? Destiny had 
saved me from the talons of the 
KGB agents in their first attempt, 
but what now? Should I go and 
hand myself in? Should I hide? 
If so, where and how? What 
could I hope for? I thought that 
there was no hope at all.

My mother-in-law had 
arrived, and my parents with her 
left to find refuge in her apart-
ment. We stayed in Melluži, 
waiting for the KGB to come 
after us. I had not divulged the 
address where we were staying, 
but a few people at the factory 
knew it, and I was sure that 
Riekstiņš could have easily 
forced them to disclose it.

greater opportunity to decide 
when he wanted to go on vaca-
tion, because the whole summer 
was ahead of us. Riekstiņš 
agreed, but with the caveat that I 
would have to call him on the 
phone every morning, and if he 
needed me, I would have to 
appear at work right away. Thus 
I had two weeks free from the 
boot factory, the shoe engineer 
and my director. Still, I was 
depressed about the future.

After all of my buildings were 
nationalized, my summer home 
in Lielupe was among the last to 
go. It turned out to be a few 
square meters larger than the 
regime allowed for individual 
homes. I actually have to thank 
God that the building was 
nationalized, as you will see later. 
I had spent summers in the 
dunes and pine trees of the sea-
side since childhood, and that 
was my world. I didn’t have my 
summer home any more, but the 
two weeks that I could spend 
away from plans, schedules and 
trust meetings were ones that I 
wanted to spend at the seashore. 
We rented a tiny summer home 
in Melluži, and on June 11, my 
whole family - my wife, little 
Lotars, my parents and I depart-
ed from Rīga to Jūrmala.

Yes. On June 11, 1941.
The next morning I went to 

the post office and, as agreed, 
called Riekstiņš. He needed 
nothing from me.

The morning of June 14 rose 
sunny and bright. I went to the 
post office once again to call 
Riekstiņš, but he was not in his 
office. Instead I talked to Bruks, 

Bellaccord-Electro skaņuplate 20.gs. 30. gadi
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Džeims Krogzemis
Aivis Pīzelis

Sandra Bondarevska. Pēter-
soni Īrijā. – 158 lpp., ill.

Latvieši Īrijā ieradušies jau 
1870. gados, nevis, kā mal  dīgi 
tiek uzskatīts, pēc Ei  ropas Sa -
vienības vārtu atvēršanās. 1876. 
gadā te ieradās Kārlis Pē  tersons 
un uztaisīja revolūciju pīpju 
ražošanā… Dublinas firmas no -
saukumā joprojām ir viņa, lat-
vieša, vārds – Capp &Peterson.

Pēteris Bolšaitis, Agnese 
Lūse, Anna Žīgure, Elīna 
Kalniņa. Latvijas klusie varoņi 
un sirds apziņas ugunskurs. – 
240 lpp., ill.

Stāsti par to, kā latvieši par 
spīti svešām varām, glābuši 
savus līdzcilvēkus, riskējot ar 
savu dzīvību. Šie stāsti grauj 
mītu par latviešiem – „žīdu šā -

vējiem“ un, pamatojoties uz iz -
glābto cilvēku stāstiem, rāda 
patieso ainu.

Astrīda Jansone. Trimdas bēr-
    nubērni Latvijā. – 198 lpp., ill.

Šai grāmatā jūs noteikti satik-
siet pazīstamu cilvēku atvases, 
kas savu dzīvi nolēmuši saistīt ar 
Latviju, te dzīvojot un strādājot. 
Iedvesmojoši stāsti, kas 
pārliecina braukt mājās.

Ieva Auziņa Szentivanyi. Cel  mus 
laida mākoņos. – 176 lpp., ill.

 Šī grāmata jums atklās latviešu 
tautasdziesmās ietērptās gud rī-
bas un arī zemtekstus. Lie lisks 
palīgs vecmāmiņām, mā  mi ņām 
un skolotājām.

DIVVALODU GRĀMATA
Gundega Repše. Dzintra 

Vilks. Esejas, gobelēni. Essays, 

tapestries. – 96 lpp., ill.
Divas izcilas mākslinieces 

savu pārdomu augļus apvienojušas 
vienā krājumā – Gundega tās 
ietērpusu literāri augstvērtīgās 
esejās skaistā un skanīgā latviešu 
valodā, tās lasāmas arī angļu 
valodā. Dzintra ieaudusi pasa-
kainos gobelēnos. Laba dāvana 
sveštautu draugiem.

GRĀMATA
ANGĻU VALODĀ
Vaira Paegle. The Thorns of 

Freedom. – 216 lpp., ill.
Pazīstamā polītiķe, PBLA val-

des priekšsēde par savu dzīvi un 
darbošanos Latvijas polītikā. Vēs-
   turiski precīzs un emocionāls 
vēstījums par atjaunotās Latvijas 
pirmajiem gadiem.

Apgāds Laika grāmata piedāvā iegādāties grāmatas
par vēsturi un šodienu – lasīšanai laikā, kad jāpaliek mājās.
Katra grāmata par 20,– dolariem! Piegāde – bez maksas.

Čekus rakstiet Inesei Zaķis – 6051A Sun Blvd #604, St. Petersburg, Florida 33715

Grāmatu bezmaksas sūtījumi no Rīgas
FREE SHIPPING

ASTRĪDA 
JANSONE

Trimdas izskolotie – Aivis Pīzelis
Aivis ir Džeimsa Krogzemja 

piemiņas stipendiāts, un šo sti-
pendiju dibināja viņa radinieki 
un draugi Džeimsa 90. dzim-
šanas dienā, kad viņi sapulcējās 
slavenā ”Klaidoņa” kapteiņa at -
dusas vietā – Alojas kapsētā un 
atklāja piemiņas plāksni. Sti  pen -
dijas pamatā bija Dzeim sa Krog -
zemja no  vēlējums Vī  tolu fondam, 
ko radi un draugi papildināja. 
Kopā sanāca 21 tūkstotis eiro, 
kas ļaus cen tī giem un talan tī-
giem Latvijas jauniešiem no 
Alojas iegūt augstāko izglī   tī bu.

Džeimss Krogzemis Latviju 
atstāja agrā jaunībā, dodoties 
bēgļu gaitās. ASV universitātēs 
tika iegūti trīs akademiskie 
gradi – ķīmijā, biznesa vadībā 
un ģeogrāfijā. Te aizstāvēta arī 
doktora disertācija, iegūtas vai -
rāku valodu, pasaules vēstures 
un kultūru zināšanas, kas tika 
pastāvīgi papildinātas, lasot un 
ceļojot visa mūža gaŗumā. 
Zināšanu vērtības apziņa un 
vēlme atbalstīt talantīgus Lat-
vijas jauniešus viņu ceļā uz iz -
glītību savulaik rosināja Džeimsu 
kļūt par vienu no Vītolu fonda 
ziedotājiem. Viņa mūža laikā 
iepazīta lielākā daļa pasaules. 
Divdesmit gadus Džeimss Krog-
zemis nodzīvoja uz baržas 
“Klaidonis”, kas bija noenkuro-
ta Sēnas upē, Parīzē, netālu no 
Luvras. Tās bija viņa mājas un 
izejas punkts pasaules apceļo-
jumiem, tāpēc draugi viņu uz -
skatīja par pasaules braucēju 
un dzīves mākslinieku. Latvijā 
Džeimss atgriezās 2000. gadā 
un nodzīvoja līdz 2015. gada 
18. maijam. Džeimsa Krog-
zemja radinieki ar rūpību seko 
stipendiātu gaitām un nereti ar 
viņiem satiekas. Tagad par sevi 
stāsta stipendiāts Aivis Pīzelis.

„Esmu dzimis 1988. gadā 
Preiļos. Māte Valentīna Semjo-
nova strādā par grāmatvedi 

akciju sabiedrībā Preiļu siers. 
Tieši no viņas nākuši mani 
impulsi kļūt par mākslinieku, 
jo mamma allaž aizrāvusies ar 
skaisto un radošo. Tēvs Vasīlijs 
Semjonovs bija technisks cil -
vēks, rūpējās par lauku saim-
niecību. Viņš nomira 2019. gadā. 
Mani vecvecāki bija izteikti 
lauku cilvēki, kas uzturēja un 
mīlēja savu saimniecību, au  dzēja 

absolvēju ar diplomdarbu „Lat-
gales iela”, mana atzīšanās mī -
lestībā jaunības pilsētai Rēzek nei. 

Bakalaura izglītības pro-
grammu apguvu no 2009. līdz 
2013. gadam – Latvijas Mākslas 
akadēmijas filiālē Glezniecības 
nodaļā. Jāatzīst, tā ir ļoti laba 
mākslas izglītības iespēja, kas 
ļauj iegūt bakalaura gradu 
mākslā turpat Latgalē. Tieši 

Vītolu fonds, kas talantīgiem 
jauniešiem ir kā ūdens un aug-
sne, kas ļauj izaugt un būt stip-
ram nākotnē. (Arī Džeimss Krog-
zemis gleznoja – košus, dzīves-
priecīgus eļļas darbus. –Red.)

Kad bakalaura gradu biju 
ieguvis, devos uz Rīgu, lai ie -
gūtu arī maģistra gradu. To pa -
veicu no 2013. līdz 2015. gadam 
Latvijas Mākslas akadēmijas 

zināšanas un arī rosina izdomāt  
netradicionālas kompozicijas. 
Jāsaka gan, ka manai sirdslietai 
– gleznošanai laiks ir ierobežots. 
Šeit, manuprāt, svarīgs būtu 
valsts atbalsts māksliniekiem, 
jo māksla un mākslinieki ir, bet 
vai tas ir vajadzīgs un vai kāds 
to novērtē? Jo kā gan cilvēks 
var izdzīvot tikai ar mākslu? 
Šeit, Latvijā, nekā! Tomēr es 

zirgus, govis, aitas, mājputnus 
un cītīgi kopa savu zemi. Man 
ir jaunāka māsa Samanta, kura 
studē kulināriju, viņa arī ļoti 
veiksmīgi pārņem mājas vir-
tuves vadību.

Mācījos Preiļu pamatskolā, 
veiksmīgi piedalījos vairākās 
mācību priekšmetu olimpiadās. 
Mani saistīja vēsture, latviešu 
valoda, literātūra un, protams, 
vizuālā māksla. Papildus ap  mek-
lēju Preiļu Mūzikas un mākslas 
skolas Mākslas nodaļu. Par nā -
kamo izglītības iestādi man 
nebija nekādu šaubu – tā bija 
Rēzeknes Mākslas un dizaina 
vidusskola, ko apmeklēju no 
2005. līdz 2009. gadam. Skolu 

šajā studiju laikā es Vītolu 
fondā saņēmu stipendiju, par 
ko gribu pateikties filiāles va -
dītājai Ilmai Steinbergai, kuŗa 
uzzināja par Fondu un mudi-
nāja mani pieteikties. Tolaik tas 
bija neatsverams atbalsts stu di-
jās, jo mācību materiāli – krā sas, 
audekli, otas maksāja daudz, 
un mātei kā vienīgai ģimenes 
apgādniecei to nodrošināt bija 
neiespējami. Neizsakāms bija 
mans prieks saņemt papildu 
atbalstu, un paldies manam 
me  cenātam Džeimsam Krog-
zemim, kuŗa stipendija mani 
balstīja divus pēdējos bakalaura 
studiju gadus. Varu tikai prie-
cāties, ka ir tāda organizācija kā 

Grāmatas Jums piesūtīs pa pastu (t.sk. pasta izdevumi).
Rakstiet Inesei Zaķis 6051A Sun Blvd #604, St. 

Petersburg, Florida 33715

USD 35,–

Edžus Vējiņš.
"Nepār☐raukušie"
Viļa un Valentīnas Vītolu 
dzīvesstāsts. – Rīgā, 334. lpp.
"Šo grāmatu arī pavisam nopiet-
ni iesaku izlasīt kā mācību grā-
matu tiem, kas studē mārketingu 
un menedžmentu, jeb kā man 
patīk teikt, "studē par miljonā-
riem"."     Prof. Pēteris Bolšaitis

Mākslas nodaļā. Lai sarūpētu 
sev iztiku, pa naktīm strādāju 
veikalā. Mēģināju apvienot dar  bu 
ar studijām, bet allaž biju no -
guris un neizgulējies. Neska-
toties uz to, studijas nobeidzu 
veiksmīgi un ieguvu maģistra 
gradu. Sākotnējā doma man 
bija strādāt par pasniedzēju 
kādā mākslas izglītības iestādē, 
bet ar laiku apjautu, ka tas man 
nebūs īsti piemērots – mana 
rakstura iezīmju dēļ. Pēdējos 
gadus strādāju universālveikalā 
Stockman par dekorātoru. Salī-
dzinājumā ar citiem darbiem, 
ko esmu strādājis, šis darbs 
man ļoti patīk, jo tas man ļauj 
izmantot mācību laikā iegūtās 

mīlu šo zemi un vietu, kur 
dzīvoju un strādāju. Precējies 
neesmu, bērnu arī man nav. 
Visu savu brīvo laiku es veltu 
gleznošanai, piedalos plenēros 
rīkoju izstādes. Gleznas būs tās, 
kas paliks pēc manis, un es 
ceru, ka nepazudīs kaut kur 
bēniņos, bet dzīvos izstādēs vai 
mūzejos un bagātinās mūsu 
kultūru laiku laikos.”

Tāds ir Aivja stāsts. Izlasot 
viņa CV, redzams, cik Aivis ir 
bijis ražīgs mākslinieks, ik ga -
du, sākot  ar 2007., ir bijusi ne 
tikai viena vien izstāde. Ļoti 
gribas cerēt, ka nākotnē  viņš 
iekaros savas mākslas cienītājus 
ne tikai Latvijā vien.

JAUNA
GRĀMATA!
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L AT V I JA  D I E N U  R I T Ē J U M Ā
     
S P I L G T S  C I TĀT S

(Turpinājums 10. lpp.)

“Jūs pat nenojaušat, 
kā Krievijā ienīst 

Gorbačovu!”
Režisors Alvis Hermanis intervijā nedēļrakstam IR

Pirms pāris nedēļām Maskavas 
Nāciju teātrī notika A. Hermaņa 

režisētā iestudējuma Gorbačovs 
pirmizrāde. Kāpēc režisors 
izvēlējies izrādi veidot Krie-
vijā, kur Gorbačovs ir ne -
gātīvs tēls, jo sagrāva vareno 
Padomju Savienību?

"Jūs pat nenojaušat, kādos 
apmēros Krievijā ienīst Gor  -

bačovu! To nevar izstāstīt. Vi  -
ņiem Staļins ir pozitīvais varonis, 

Gorbačovs – sliktākais no visiem. 
Pirms pirmizrādes Maskavas komūnisti 

rakstīja vēstuli Kultūras ministrijai, ka izrādi vajag aizliegt. Es 
pats Krievijā jau vairākus gadus skaitos “svarīgs” rusofobs. Šo 
kontekstu apzinājos, tāpēc joprojām esmu pārsteigts, ka divi ļoti 
slavenie aktieri Jevgeņijs Mironovs un Čulpana Hamatova pie -
krita izrādē piedalīties. Septiņas reizes pārjautāju, vai viņi izvēr-
tējuši visus riskus. Šis ir viņu pilsoniskais varoņdarbs. Piemēram, 
Hamatova teica, ka Gorbačova dēļ sociālajos tīklos no viņas “at -
sekojusies” puse cilvēku, starp citu, pārsvarā jauni cilvēki. Krievijā 
tā īsti neesmu bijis gandrīz desmit gadus un, godīgi sakot, vairs 
nesaprotu, kas tur notiek un kas vārās tajā viņu kastrolī. (..)

Gorbačovu uztveru kā radinieku, jo viņš ir pilnībā mainījis 
manu dzīvi. Viņš ir riktīgs kreisais utopists. Viņam galvā ir līdzīga 
putra kā Dalailamam, kas bieži piesauc Marksu. Gorbačovam ir 
naīvi un romantiski priekšstati par ideālo pasauli. Bet, ja nebūtu 
Gorbačova, mēs joprojām dzīvotu kaut kādā Ķīnas modeļa PSRS 
ar kapitālisma elementiem. Tas ir baiss atklājums, ka mūsu dzīvi 
pilnībā mainīja viens cilvēks un viņa attiecības ar sievu."

Uzskatāt, ka Raisa Gorbačova spēlējusi tik nozīmīgu lomu 
perestroikā jeb pārbūvē, kas noslēdzās ar PSRS galu?

"Manā galvā šī loģika ir skaidra. Laikraksta Novaja Gaze  ta re -
dak tors Muratovs ir Gorbačova labākais draugs un tiekas ar viņu 
katru otro dienu. Uz manu jautājumu, vai perestroika būtu no -
tikusi, ja Gorbačovam būtu cita sieva, viņš atbildēja – nekādā ga -
dījumā! Bet gaŗā atbilde ir tāda, ka jāredz izrāde. Nākamā gada 
oktobrī tā būs Rīgā."

Vai, veidojot iestudējumu un tiekoties ar pašu Gorbačovu, 
jums radās vismaz aptuvens priekšstats par to, kāda ir šī 
vēstures pārveidotāja ikdienas dzīve?

"Krievijā nez kāpēc visi ir pārliecināti, ka viņš dzīvo Vācijā, lai 
gan Gorbačovs astoņus gadus nav izbraucis no valsts. Viņš ir pil-
nīgi vientuļš cilvēks. Viņam iedalīta visšvakākā “dāča” (Vasarnīca 
krievu valodā – Red.). Viņš pārvietojas ar krāģīša palīdzību. 
Krem lis viņam piešķīris mašīnu un ļoti dīvainu miesassargu, kas 
nemaz nelīdzinās brašajiem puišiem ar melniem vadiņiem ausīs. 
Tas ir tāds nodzīvojies vecis noplukušā kamzolī, pīpē bezfiltra 
cigaretes. Varbūt kāds no Gorbačova vecajiem kadriem…"

***
Okupācijas mūzeja video stāstu 
serija “Bērnība. Pieci stāsti par”

Video stāstu serija veidota no 
Okupācijas mūzeja audiovizuālo 
materiālu krājumā esošajām lie-
cībām. Atmiņu fragmenti apko-
poti piecos stāstos, kas atklāj bēr-
nu dzīvi dažādos Latvijas vēstu -
res posmos: neatkarīgajā Latvijā, 
Otrā pasaules kaŗa traģiskajos 
notikumos, pēckaŗa grūtajos ap -
stākļos, padomju okupācijas laikā 
un Atmodas laika notikumos. 
Ģimene, rotaļas, darbs, skolas 
dzī ve un valoda – tie ir daži no 
aspektiem, caur kuŗiem atklājas 
dzīve “ar bērna acīm”. Šobrīd 
Oku pācijas mūzeja Youtube ka -
nālā publiskots pirmais stāsts 
“Neatkarīgā Latvija”.

***
Gaidot Lāčplēšu dienu, 
Aizsardzības ministrija 

jau tradicionāli aicina ikvienu 
Latvijas iedzīvotāju nēsāt pie ap -
ģērba sarkanbaltsarkano lentīti, 
kas norāda uz 1919. gada 11. no -
vembri, kad pirms 101 gada tika 
izcīnīta izšķirošā uzvara pār Ber-
monta kaŗaspēku. Lentītes nēs ā-
jamas ar stūriem uz augšu, veido-
jot stilizētu burtu “V”, kas sim-
bolizē uzvaru.  Savukārt sociālā 
tīkla Facebook lietotājiem ir ie -
spēja papildināt savu profila attē -
lu ar sarkanbaltsarkano lentīti,    
ko ietver Aizsardzības ministrijas 
izveidotais profila attēlu rāmis 
“Par Latvijas Uzvaru”, kas vienlai-
kus simbolizē lepnumu par mūsu 
karavīriem.

Lāčplēša Kaŗa ordenis ar lentu

Lāčplēšu dienu Latvijā atzīmē 
par godu neatkarīgās Latvijas ar -
mijas uzvarai pār Rietumu brīv-
prātīgo armiju jeb tā saukto Ber-
monta kaŗaspēku 1919. gada 11. 
novembrī. Latvijas armija izšķi-
rošo uzbrukumu bermontiešiem 
sāka 9. novembrī un, lai gan cīņas 
bija grūtas, jau 11. novembrī Ber-
monta kaŗaspēks tika padzīts no 
Rīgas. Bermontiādes laikā Latvija 
zaudēja 743 karavīrus, no kuŗiem 
57 bija virsnieki. 

Lāčplēšu diena ir nozīmīga arī 
ar to, ka 1919. gada 11. novembrī 
tika dibināts Latvijas valsts apbal-
vojums – Lāčplēša Kara ordenis 
ar devīzi – “Par Latviju”. Lāčplēša 
Kaŗa ordeni piešķīra Latvijas ar -
mijas karavīriem, bijušo latviešu 
strēlnieku pulku kaŗavīriem, kā 
arī ārzemniekiem, kuŗi piedalījās 
Latvijas Neatkarības kaŗā vai snie-
dza ieguldījumu un sekmēja Lat-
vijas valsts nodibināšanu. Kopu-
mā ir pasniegti 2146 Lāčplēša 
Kaŗa ordeņi. Latvijas Neatkarības 
kaŗš ilga no 1918. gada 18. no -
vembŗa, kad tika proklamēta 
Latvijas Republika, līdz 1920. 
ga  da 11. augustam, kad tika no -
slēgts Latvijas – Krievijas miera 
līgums. 11. augustu Saeima ir 

noteikusi par Latvijas brīvības 
cīnītāju piemiņas dienu.

***
NBS Instruktoru skola atzīmē 

20. gadadienu
1. novembrī Nacionālo bruņoto 

spēku (NBS) Instruktoru skola 
(IS) atzīmēja savu divdesmito ga -
dadienu. Kā Sargs.lv norāda sko-
las komandieris pulkvežleitnants 
Vasilijs Gračovs, šo gadu laikā 
skolu absolvējuši vairāk nekā 
8000 kursantu, apgūstot dažādas 
karjēras un kvalifikācijas mācību 
programmas. Kā vienu no galve-
najiem skolas sasniegumiem ko -
mandieris min NBS instruktoru 
militārās izglītības sistēmas izvei-
di. Tā nodrošinās vēl profesio nā-
lāku instruktoru sagatavošanu, 
tādējādi sniedzot atbalstu NBS 
kopējo kaujas spēju attīstībā un 
valsts aizsardzības uzdevumu 
veikšanā.

***
Latvijā NATO kaujas grupai 

pievienojas Islande
Latvijā izvietotajai NATO kau-

jas grupai pievienojusies Islande, 
aģentūru LETA informēja Aiz-
sardzības ministrijā (AM). Ādažu 
bāzē 3. oktobrī aizsardzības mi -
nistrs Artis Pabriks (AP) un Na -
cionālo bruņoto spēku koman-
dieris Leonīds Kalniņš apmeklēja 
Islandes uzņemšanas NATO kau-
jas grupā Latvijā svinīgo ceremo-
niju. Islande pienesumu sniegs 
stratēģiskās komūnikācijas jomā. 
Komūnikācijas eksperti no Islan-
des pievienojušies arī NATO pa -
plašinātās klātbūtnes kaujas gru-
pām Lietuvā un Igaunijā. Latviju 
un Islandi vieno dalība Ziemeļu 
grupā, kuŗas dalībvalstis īsteno 
kopīgus sadarbības projektus aiz-
sardzības jomā. Ziemeļu grupa ir 
neformāls sadarbības forums, 
kuŗā ietilpst Ziemeļvalstis, Baltijas 
valstis, Vācija, Polija, Nīderlande 
un Lielbritanija.

***
Saruna par diasporas 

jautājumiem Rīgas pilī
Valsts prezidents Egils Levits 

Rīgas pilī tikās ar Ārlietu ministri-
jas parlamentāro sekretāri Zandu 
Kalniņu-Lukaševicu un Ārlietu 
mi  nistrijas speciālo uzdevumu 
vēstnieci diasporas jautājumos 
Elitu Gaveli. Sarunā uzmanība 
bija veltīta darāmajiem darbiem, 
kas saistās ar diasporas polītiku. 
Z. Kalniņa-Lukaševica uzsvēra, 
ka tieši COVID-19 pandēmijas 
lai kā arvien vairāk mūsu cilvēku 
vēlas atgriezties uz dzīvi Latvijā 
un aktīvi interesējas par dažādiem 
jautājumiem, kas saistīti ar pār-
celšanos.

Klātesošie bija vienisprātis, ka 
nepieciešams tālāks koordinēts 
valsts darbs izglītības, sociālo jau-
tājumu un ekonomikas laukā, 
strādājot pie praktiska dialoga ar 
diasporu par efektīvu sakaru 
veidošanu ar Latviju, kā arī par 

specifiskiem remigrācijas jautā-
jumiem.

***
Pieprasa novērst Staļina 

glorificēšanu Gruzijā
31. oktobrī, Gruzijā notika par-

lamenta vēlēšanas. Eiropas Par la-
menta (EP) deputāte Inese Vai-
dere (ETP) norāda, ka to iznā-
kums var ietekmēt ne tikai valsts 
turpmāko ģeopolītisko kursu, bet 
arī attieksmi pret totālitāro dik-
tātoru Staļinu. Reaģējot uz sa -
traucošām ziņām par jauna pie-
minekļa atklāšanu Staļinam, de -
putāte ir pieprasījusi Eiropas Sa -
vienības (ES) Augstajam pārstā-
vim ārlietās Ž. Borelam skaidrot, 
kas tiek darīts, lai Gruzijā novērstu 
Staļina glorificēšanu.

Inese Vaidere apbalvota ar Gru-
zijas Valsts apbalvojumu – Svē tās 
karalienes Tamāras ordeni 

“Ir nepieņemami, ka Gruzijā jo -
projām tiek atklāti jauni pie mi-
nekļi padomju diktātoram, no 
kuŗiem pēdējais parādījies Ze  sta-
poni pilsētā. Turklāt Staļina dzim-
tajā pilsētā Gori vēl aizvien darbo-
jas viņa dzīvi glorificējošs mūzejs. 
Tas dziļi aizskar daudzus eiro-
piešus, kuŗu ģimenes ir tiešā vai 
netiešā veidā cietušas no Staļina 
noziegumiem. Tādēļ sagaidu, ka 
ES rīkosies, lai Gruzijas valdība šo 
problēmu novērstu,” uzsver Inese 
Vaidere.

***
Konkurss par gatavību

 krizes situācijām
Aizsardzības ministrija Latvijas 

ģimenes aicina piedalīties kon-
kursā, kuŗa mērķis ir veicināt to 
atbildīgo dienestu atpazīstamību, 
kuŗi var tikt iesaistīti dažāda vei -
da križu novēršanā. Kā izskatās 
dažādu atbildīgo dienestu darbi-
nieku formas tērpi, ir aprakstīts 
Aizsardzības ministrijas sagata-
votajā bukletā “Kā rīkoties krizes 
gadījumā”. Zīmējumus, kuŗā attē-
lots kāds no bukletā iekļautajiem 
pārstāvjiem, jāpievieno Aiz sar-
dzī bas ministrijas  Facebook lapā 
ko  mentāru sadaļā. Trīs konkursa 
dalībnieki saņems dāvanu kom-
plektu – somu un citas lietas, kas 
var noderēt ne tikai krīzes situā-
cijās, bet arī ikdienā.

***
Pašvaldību likumā 

ir jābūt nostiprinātām 
galvaspilsētas funkcijām

Valsts prezidents Egils Levits 
Rīgas pilī tikās ar Rīgas domes 
priekšsēdi Mārtiņu Staķi, pārru-
nājot plašu jautājumu loku, kas 
saistīts ar galvaspilsētas attīstību.

Sveicot klātienē ar ievēlēšanu 
amatā, Valsts prezidents izjautāja 
M. Staķi par viņa redzējumu 
attiecībā uz galvaspilsētas lomas 
nostiprināšanu likumdošanā, pil-
sētas stratēģisko attīstību, trans-
porta infrastruktūru, mājokļu po -

lītiku, izglītību un citiem jautāju-
miem. Galvaspilsētas vadītājs in -
formēja, ka viens no pirmajiem 
darbiem ir bijis pārveidot Rīgas 
Tūrisma attīstības biroju Live Riga 
par Rīgas investīciju aģentūru, kas 
sniegtu plašāku funkciju loku un 
būtu mērķtiecīgi saistīts ar jaunu 
investīciju piesaisti pilsētai. Tāpat 
dienaskārtībā ir darbi, kas saistās 
ar labu pārvaldību, korupcijas 
izskaušanu un riska vadību, t. sk. 
pilsētas kapitālsabiedrībās.

***
Latvijas Radio – 95

Latvijas Radio uzrunā cilvēkus, 
lai veicinātu labāku dzīves kva -
litāti, nodrošinot objektīvas, ope-
ra tīvas un daudzveidīgas infor-
mācijas pieejamību. Latvijas Ra -
dio ir nacionāla mēroga radio-
uzņēmums, kas dibināts 1925. 
gada 1. novembrī. Šobrīd tas no -
drošina piecas pamatprogram-
mas un vairākas mākslinieciskās 

struktūrvienības, kas guvušas 
augstus sasniegumus savās dar-
bības jomās. Programmu izpla-
tīšana notiek FM diapazonā 
(skatīt Izplatīšanas laiki un frek-
vences) un INTERNET tīklā.

Latvijas Radio ir kultūras ie  -
stāde un lielākais programmu 
producents Latvijā – ar radioteātri 
un bērnu vokālo grupu. Fono-
archīvā uzkrāts ap 500 000 ieska-
ņojumu vienību. No 1993. gada   
1. janvāra Latvijas Radio ir Eiro-
pas Raidorganizāciju savienības 
(EBU) biedrs.
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Mediju atbalsta fonda 
ieguldījums no Latvijas 

valsts budžeta līdzekļiem

HBO. No nākamā gada 1. janvāŗa 
visā Centrāleiropā būs skatāma 
filmas nacionālā 123 minūšu ver-
sija, informēja filmas pārstāvji.

“Šī filma uzrunā un rezonē ne 
tikai ar visu Latvijas iedzīvotāju 
sirdīm, bet arī veiksmīgi konkurē 
pasaules tirgū. Skatītāji meklē 
šāda veida filmas ar lielu drāmu, 
spriedzi, tempu, darbību, mīles tī-
bu un emocijām,” norāda filmas 
starptautiskās pārdošanas aģents 
Maikls Verners (Michael Wer - 
ner) no Zviedrijas kompanijas 
Eyewell's.

Līdz šim vienošanās par filmas 
demonstrēšanu ir noslēgta arī ar 
izplatītājiem Korejā, Japānā, Vā -
cijā, Austrijā, Šveicē, ASV, Kana-
dā, Lielbritanijā, Īrijā, Austrālijā 
un Jaunzēlandē. Jau ziņots, ka 
Lielbritanijā filmas starptautiskā 
104 minūšu garā versija uz liela-
jiem ekrāniem iznāca ar nosau-
kumu “Strēlnieks” (The Rifleman), 
un tās angļu valodā dublētā ver -
sija tika izplatīta arī citās angliski 
runājošajās territorijās.

Ziņas sakopojis P. Karlsons

kām amatpersonām, aicina nepie-
ļaut sociālā darba speciālistu pa -
darīšanu par nodokļu inspekto-
riem un pieprasa labklājības 
mi  nistres Ramonas Petravičas 
(KPV LV) demisiju.

* Ņemot vērā Covid-19 straujo 
izplatību, partija Saskaņa aici nā-
jusi Ministru prezidentu Krišjāni 
Kariņu (JV) valstī izsludināt ār -
kārtējo situāciju.

***
“Dvēseļu putenis” 

iekaŗo pasaules tirgu

Filma “Dvēseļu putenis” 
(Blizzard of Souls) turpina ceļu 
pasaulē: vēsturisko kaŗa drāmu 
demonstrē ASV televīzijas kanāls 

pat 50 eiro. Pants par sodiem 
stāsies spēkā no 20. novembra. 

*Latvijas Olimpiskās komite-
jas (LOK) vadība no 1. novembŗa, 
devusies pašizolācijā un strādās 
attālināti, informē LOK. Turpmā-
kās desmit dienas pašizolācijā at -
radīsies prezidents Žoržs Tikmers 
un ģenerālsekretārs Kārlis Lej-
nieks, kā arī mārketinga direktore 
Dace Gulbe un preses sekretārs 
Mārtiņš Mālmeisters. Kā skaid-
roja Mālmeisters, LOK vadībai 
pašizolācijā jādodas, jo tā bijusi 
kontaktā ar Covid-19 inficētu per-
sonu. Kontakts noticis, veicot ad -
ministrātīvos darbus, nevis sa -
skarē ar kādu no Latvijas sporta 
saimes pārstāvjiem. 

* Satiksmes ministrs Tālis Lin-
kaits būvniecības uzsākšanas in -
formatīvajā pasākumā medijiem 
uzsvēra, ka līdz ar Rail Baltica 
Rīgas Centrālā mezgla būvnie-
cības sākšanos novembrī būvdar-
bi notiks jau visās trijās Baltijas 
valstīs: “Esam nonākuši pie nā -
kamā būtiskā posma projekta ie -
viešanā – reāliem būvdarbiem. 
Pabeigta projektēšana Rail Baltica 
stacijai un saistītajai  infrastruk-
tūrai starptautiskajā lidostā Rīga.  
Saņemts Valsts dzelzceļa tech-
niskās inspekcijas apstiprinājums 
būvprojektam. Kopumā projekts 
saņēmis 32 institūciju saskaņo-
jumus un atļauju sākt pirmā 
Baltijas ātrgaitas dzelzceļa un avio 
savienojuma centra būvniecību, 
paziņojumā medijiem informēja 
projekta īstenotājs Latvijā “Eiro-
pas dzelzceļa līnijas” (EDL). Darbi 
Rīgas centrā tiek plānoti secīgos 
posmos. Būvniecības laikā dzelz-
ceļa stacija un autoosta turpinās 
darboties.

* Eiropas Savienības (ES) dalīb-
valstīm saskaroties ar Covid-19 
inficēto skaita strauju pieaugumu, 
Brisele 28. oktobrī, paziņoja, ka tā 
atvēlēs 100 miljonus eiro ātro 
koronavīrusa testu iegādei un 
izdalīšanai dalībvalstīs.

*Nesen  noslēdzās pieteikumu 
iesniegšana Baltijas pētniecības 
programmas 3. kārtai, kurā pie-
dalās ne tikai Baltijas valstu, bet 
arī Norvēģijas, Islandes un Lich-
tenšteinas pārstāvji. Latvija iesnie-
dza 81 pieteikumu no 23 pētnie-
cības organizācijām.

* Latvijas ekonomikai joprojām 
draud grūtības Covid-19 dēļ, tā -
pēc arī 2021. gada budžetā pare-
dzēts stimulēt ekonomiku, pirms 
budžeta izskatīšanas pirmajā la -
sījumā Saeimā teica premjēr mi-
nistrs Krišjānis Kariņš (Jaunā 
Vienotība).

*Kafejnīcu, restorānu un bāru 
terases ārā varēs atstāt visu ziemu 
bez nodevas maksāšanas, žurnā-
listus informēja Rīgas mērs Mār-
tiņš Staķis (Attīstībai/Par!Progre-
sīvie).

* Lai samazinātu saslimstības 
pie augumu, valdība ārkārtas sēdē 
lēma pagarināt attālināto mā -
cību norises laiku 7. –12. klasēs 
līdz 13. novembrim. Līdz 13. no -
vembrim joprojām nenotiks in -
terešu izglītības un profesionālās 
ievirzes izglītības nodarbības klā-
tienē, izņemot vienas grupas, kas 
vienlaikus ir arī izglītības iestādes 
viena grupa, ietvaros. Nodarbības 
var rīkot individuāli klātienē vai 
arī attālināti.

* Sociālo darbinieku biedrība 
at  klātā vēstulē, kas adresēta vairā-

Likumprojekti tiek izskatīti di -
vos lasījumos steidzamības kārtā, 
priekšlikumu iesniegšanas otra-
jam lasījumam termiņš bija no -
teikts līdz 30. oktobŗa pusdienlai-
kam, bet otrais lasījums Saeimā 
paredzēts 23. novembrī. Saskaņā 
ar likumu budžeta projektam ie -
sniegtos priekšlikumus starp la -
sījumiem Saeimā vērtē arī Mi -
nistru kabinets, sniedzot savu 
atzinumu.

***
Lidojumi aizliegti uz 

9 Eiropas valstīm,
pašizolācijas sarakstā nav 4 vals-
tis. Slimību profilakses un kon-
troles centrs (SPKC) noteicis, ka 
turpmāk pašizolācija būs jāievēro, 
ieceļojot no valstīm, kur 14 dienu 
kumulatīvais Covid-19 saslimstī-
bas rādītājs uz 100 000 iedzīvotāju 
pārsniedz 121,7 gadījumus. Līdz 
ar to var bez pašizolācijas ieceļot 
no četrām Eiropas valstīm.

Savukārt starptautiskie pasa-
žieŗu pārvadājumi ir aizliegti uz 
deviņām valstīm. Lidojumi un 
citi starptautiskie pasažieŗu pār-
va dājumi aizliegti uz  Andoru, 
Beļģiju, Čechiju, Luksemburgu, 
Slovēniju, Šveici, Vatikānu, Lich-
tenšteinu, Nīderlandi un citām 
ārpus Eiropas Savienības (ES) 
esošajām un sarakstā neminē ta-
jām valstīm.Turpmāk ikvienam, 
kas ierodas Latvijā no valsts, kur 
saslimstības riska novērtējums ir 
augstāks par 121,7, ir jāievēro 
paš izolācija. Pagājušajā nedēļā šis 
slieksnis bija 82,7.

***
 Latvijā veikta līdz 

šim nebijusi operācija
Traumatoloģijas un ortopēdijas 

slimnīcas (TOS) Mugurkaula un 
locītavu chirurģijas centra chirur-
gi pirmo reizi Latvijā ir veikuši 
maksimāli saudzīgu (mazin va zī-
vu) un efektīvu chirurģisku ār stē-
šanu pacientam ar vairākiem 
mugurkaula   lūzumiem vienlai cī-
gi, informēja TOS pārstāve Elī na 
Tolokonceva. Šāda apjoma kom-
binētās traumas operācija mazin-
vazīvi Latvijā notika pirmo reizi 
un ir ievērojami saudzīgāka pa -
cientam, kā arī samazina agrīno 
atveseļošanās laiku no trim mē -
nešiem līdz pāris nedēļām.

38 gadus vecs pacients krītot no 
motorollera guvis kombinētu un 
komplicētu mugurkaula 6. krūšu  
skriemeļa nestabilu lūzumu un   
2. kakla skriemeļa lūzumus vien-
laicīgi. Sākotnēji pacients ārstējies 
kādā 4.līmeņa slimnīcā, kur bija 
gulošs.

***
Ziņas īsumā

* Saeima 29. oktobrī, atbalstīja 
sodu noteikšanu par sejas masku 
nevalkāšanu sabiedriskās vietās, 
kur to lietošanu prasa noteikumi. 
Saeima atbalstīja steidzamības 
kārtā virzītos grozījumus Covid-
19 infekcijas pārvaldības likumā, 
kas paredz sodus par masku 
nelietošanu no brīdinājuma līdz 

***
Pozitīvi novērtē valdības darbu 

ārkārtējās situācijas laikā
Latvijas sabiedrība pozitīvi no -

vērtē valsts institūciju darbu ār -
kārtējās situācijas laikā, liecina 
Latvijas Universitātes (LU) vadībā 
īstenotā pētniecības projekta 
reCOVery-LV pirmajā posmā 
veik tās sabiedriskās domas ap -
taujas dati. 

Inna Šteinbuka

Kā informēja LU pārstāve Liene 
Bērziņa, projekta vadītājas Innas 
Šteinbukas ieskatā ir zīmīgi, ka 
puse jeb 50% aptaujāto uzskata, 
ka ārkārtējās situācijas dēļ valsts 
savas funkcijas spēj pildīt tikpat 
labi vai pat labāk, bet 35% piekrīt 
apgalvojumam, ka izjūt lepnumu 
par valsts iestāžu darbu. Pēc viņas 
paustā, vislielākais atbalsts šādam 
uzskatam ir jauniešu un senioru 
vidū. Tāpat pozitīvi esot vērtējams 
arī tas, ka pandēmija nav veici-
nājusi iedzīvotāju vēlmi pamest 
Latviju, jo lielāka daļa aptaujāto 
atzinuši, ka nav par to domājuši.

*
Valsts kanceleja ar nozares 

ministrijām sagatavojusi apkopo-
jumu par ilgtermiņa stratēģiju 
Covid19 izplatības ierobe žoša-
nai. Stratēģijas pamatā ir četras 
riska katēgorijas, no kurām pirmā 
ir viszemākā un ceturtā – vis-
augstākā. Pašlaik Latvija ir trešajā 
(oranžajā) riska kategorijā.Sa -
skaņā ar stratēģiju ierobežojumu 
apjoms var tikt ievests atkarībā no 
riska pakāpes. Katrai riska pakā-
pei rekomendētie pasākumi ne -
tiek ieviesti vienlaicīgi, bet pakā-
peniski, vadoties pēc faktoriem, 
kas ir vadošie konkrētajā situācijā.

Reģionālā līmenī vīrusa iero-
bežojumu ieviešana tiek apsvērta, 
ja Covid-19 14 dienu kumulatīvā 
saslimstība uz 100 000 iedzīvotāju 
pārsniedz 50% no valsts vidējā 
rādītāja. Jebkuŗa darbība jebkurā 
fazē var tikt papildus ierobežota 
vai apturēt reģiona vai valsts 
mērogā, ja tiek konstatēta sakarī-
ba ar vīrusa izplatības riskiem. Ar 
stratēģiju cer apturēt infekcijas 
izplatību un panākt saslimstības 
rādītāju samazināšanos, novērst 
pārslodzi veselības aprūpei, no -
drošināt izglītības pieejamību 
bērniem un sabalansēt piesar dzī-
bas pasākumus ar ekonomisko 
aktīvitāti.

***
 Saeima konceptuāli atbalsta 

2021. gada budžetu
28. oktobrī, Saeima attālinātā 

ārkārtas sēdē pēc vairāk nekā sešu 
stundu debatēm konceptuāli at -
balstīja nākamā gada budžeta 
paketi jeb kopumā 30 likumpro-
jektus. Šī ir pirmā reize, kad Sa -
eima darbu pie budžeta veic at -
tālināti e-Saeimas platformā 
Covid-19 izplatības ierobežošanai 
noteikto epidemioloģiskās drošī-
bas pasākumu dēļ.

BALTKRIEVIJA. 29. ok -
tobrī vēstnieks Einars Semanis 
kopā arī citiem ES dalībvalstu un 
Lielbritānijas, Šveices vēst nie-
kiem un diplomātiem piedalījās 
piemiņas akcijā “Nošauto dzej-
nieku nakts” un nolika ziedus 
Kurapatu Memoriālā Minskas 
piepilsētā. Šī me  moriāla apmek-
lējums 29. oktobrī jau ir kļuvis 
par tradicionālu Min skas diplomā tiem “Dziadu” (Visu svēto pie-
miņas) laikā. Vēstnieki pievienojās dau dziem simtiem baltkrievu 
apmeklētāju no dažādām literātūras, mākslas un zinātnes nozarēm, 
lai pieminētu Staļinisma režīma upuŗus

ASV. 28. oktobrī Ņujorkā tika 
parakstīts kopīgs komūnikē, ar 
kuŗu nodibinātas Latvijas Re -
pub likas un Tongas Karalistes 
diplomā tiskās attiecības. Kopīgo 
komūnikē par diplomātisko at -
tiecību no  dibināšanu starp abām 
valstīm Latvijas vārdā parakstīja 
vēstnieks, pastāvīgais pārstāvis 
ANO Ņujorkā Andrejs Pilde go-
vičs, bet Tongas vārdā – vēstnieks, pastāvīgais pārstāvis ANO Ņu -
jorkā Viliami Vainga Tonē (Viliami Va‘inga Tōnē) (attēlā). Abu val-
stu vēstnieki pauda gandarījumu par diplomātisko attiecību no -
dibināšanu, kas sekmēs divpusējo sadarbību un sadarbību starp-
tautiskajās organi zācijās. Sarunas laikā tika pārrunāta mazu valstu 
loma ANO, Latvijas kandidātūra uz ANO Drošības padomi un 
ciešākas sadarbības ie  spējas tādās jomās kā klimata pārmaiņas, 
attīstības sadarbība un ekonomika.

IZRAĒLA. 29. oktobrī vēstnieks Izraēlā Aivars Groza vēst-
niecībā tikās ar Latvijas goda konsuliem Izraēlā: Sāru Alalūfu (Sara 
Allalouf), goda ģenerālkonsuli un Asafu Kaspī (Assaph Caspi), goda 
konsulu. Tikšanās laikā vēstnieks informēja goda konsulus par 
aktuālitātēm Latvijas iekšpolītikā un ārpolītikā, arī par pēdējiem 
vīrusa krizes ierobežojumiem.

NORVĒĢIJA. No 16. līdz 18. oktobrim  kinoteātrī Cinemateket, 
Oslo, notika 17. Baltijas valstu kino dienas, kuŗas organizēja Nor-
vēģijas, Latvijas, Lietuvas un Igaunijas kino entuziasti un Baltijas 
valstu vēstniecības Oslo. Šogad rotācijas kārtībā īpaša uzmanība tika 
veltīta Latvijas kinomākslai. Filmu dienu atklāšanā tika izrādīta 
režisores Ilzes Burkovskas-Jakobsenas režisētā filma “Mans mīļākais 
karš”. Atklāšanā piedalījās arī pati režisore un filmas producents 
Tronds Jakobsens (Trond Jacobsen), kuŗi iepazīstināja ar filmas 
tapšanas gaitu un atbildēja uz skatītāju jautājumiem. Paralēli notika 
arī meistarklase par minētās filmas veidošanu, kā arī grāmatu 
prezentācijas. Filmu dienu programmā bija iekļautas latviešu filmas 
“Dvēseļu putenis” (režisors Dzintars Dreibergs), “Jelgava 94” (Jānis 
Ābele), “Spiegs, kuŗš mans tēvs (Gints Grūbe), kā arī īsfilmas “Melle-
ņu gari” (Astra Zoldnere), “Mans mīļais Don” (Pauls Dombrovskis) 
un “Lelles” (Ieva Norvele).
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Divi notikumi, kas aizvadītajā 
mēnesī satricināja Franciju, pa -
tie sībā visu Eiropu. 16. oktobrī 
astoņpadsmit gadus vecs čečenu 
tautības jauneklis Abdulaks An -
zorovs Parīzes priekšpilsētā uz 
ielas ar nazi nogrieza galvu vēs-
tures skolotājam Semjuelam Pa -
tī. Slepkavības motīvi – atriebība 
par islāma “zaimošanu”. Skolo-
tājs audzēkņiem bija skaidrojis 
vārda brīvības jēdzienu, savu 
stā stījumu illustrējot ar pravieša 
Muhameda karikatūrām. Un nav 
pat svarīgi, ka Anzorovs nemaz 
nebija Patī skolnieks, par noti-
kušo viņš bija uzzinājis no ģime-
nes, draugiem un sociālajiem 
tīkliem. Ceturtdienas, 29. okto-
bŗa rītā Francijas dienvidu pil-
sētā Nicā, Dievmātes bazilikā 
bruņots vīrietis ar nazi nogali-
nāja trīs cilvēkus. Vienam upu-
rim, sešdesmit gadus vecai sie-
vietei, kas bija ieradusies uz rīta 
dievkalpojumu, pārgriezta rīkle. 
Slepkava – 21 gadu vecs tunisie-
tis Brahims Ausaui, kuŗš Eiropā 
ieradies pavisam nesen, 20. sep-
tembrī kā bēglis. Viņa pirmā ap -
mešanās vieta – Italijai piede ro-
šajā Lampedūzas sala, kas atro-
das 110 kilometru attālumā no 
Tunisijas krasta. Tur viņam nā -
cās ievērot divu nedēļu ilgu 
Covid-19 vīrusa karantīnas re -
žīmu, līdz varasiestādes “jauno 
eiropieti” atbrīvoja ar rīkojumu, 
ka viņam Italija jāpamet. Ok -

Eiropa izaicinājumu priekšā
tobŗa sākumā Brahims ieradās 
Francijā. Pašreiz viņš atrodas slim-
nīcā, nozieguma motīvi “tie kot 
noskaidroti”. Kaut gan tie ir acīm-
 redzami – naids pret, viņaprāt, 
“neticīgajiem”. Kā ziņo aculie-
cinieki, slepkava esot izkliedzis 
saukli “Allahu Akbar”, kas arābu 
valodā nozīmē “Dievs ir liels”. 
Tās pašas dienas, 29. oktobŗa, 
vakarā ap piecdesmit turku iz -
celsmes jaunieši izdemolēja sv. 
Antona katoļu baznīcu Austrijas 
galvaspilsētā Vīnē.

Pēc slepkavības Nicā prezi-
dents Emanuels Makrons pazi-
ņojis, ka Francija tomēr “neat-
teiksies no savām karikatūrām”. 
Vienlaikus valdība lēmusi pa -
stip  rināt militārpersonu skaitu, 
kas apsargā skolas un baznīcas – 
agrāko 3000 vietā tagad to būšot 
7000, tiek mobilizēti rezervisti. 
Derētu ieklausīties šajos vārdos – 
Francijā, pašā kristīgās civilizā-
cijas viducī, nākas apsargāt baz-
nīcas! Šādas ainas man gadījies 
redzēt Ēģiptē un Tunisijā – ar 
be  tona bluķiem norobežotas 
baz nīcas un sinagogas, policijas 
apsardze, kas tiek īpaši pastipri-
nāta dievkalpojumu laikos. Bet 
ne jau Eiropā! Kaut kas ir mai-
nījies “vecajā kontinentā”. Daži 
uzskata, ka runāt un rakstīt par 
to nav polītiski korekti. Bet fakti, 
kā mēdz teikt, ir stūrgalvīga lie -
ta. Pirmkārt, visus lielākos terora 
aktus Eiropā pēdējos gados ir 

veikuši musulmaņu fanātiķi. 
Otrkārt, Rietumeiropas etnis-
kais un reliģiskais sastāvs lēni, 
bet noteikti mainās. Austrijā, 
Beļ ģijā, Francijā, Lielbritanijā, 
Nī  derlandē, Vācijā, Šveicē, Zvied-
rijā – šajās valstīs musulmaņu 
īpatsvars jau svārstās robežās no 
7 % līdz 10 %. Protams, tikai ne -
liels skaits no viņiem simpatizē 
radikālajam islāmam. Bet karo -
te darvas var sabojāt mucu me -
dus – diemžēl. Eiropa atrodas mil-
zīgu polītisku, drošības un de -
mogrāfisku izaicinājumu priek-
šā. Cilvēku kalns tai blakām 
kļūst aizvien lielāks, teju vai vie-
nīgais aizsprosts – Vidusjūra. 
1991. gadā, kad Latvija atguva 
neatkarību, mūsu valstī dzīvoja 
2, 6 miljoni cilvēku, 2020. gadā- 
vairs tikai 1, 9 miljoni. Bet kā 
šajos nepilnajos trīsdesmit ga - 
dos mainījušies daži tuvākie Ei -
ropas kaimiņi? Turcija – no 54 
uz 85, Maroka – no  25 uz 37,  
Ēģipte – no 57 uz 103 miljoniem 
cilvēku. Pārapdzīvotība rada  eko-
 nomiskās un sociālās pro blēmas, 
kas savukārt ir auglīgāka augsne 
islāma fundamentālismam. Vēl 
kāda nepatīkama atziņa – Eiropa 
gan ir gatava uzņemt musul - 
ma ņu bēgļus (vai imigrantus, 
darba meklētājus), bet nav spē-
jīga tos integrēt, padarīt par 
“eiropie šiem”. Atšķirībā no Ame-
rikas, Eiropa tā arī nav kļuvusi 
par “kausējamo katlu”. Semjuela 

Patī slepkava Anzorovs ieradās 
Francijā sešu gadu vecumā kopā 
ar ģimeni no Krievijas. Ko An -
zo rovu ģimene meklēja Eiropā, 
tālu prom no Čečenijas? Brīvību! 
Bet ko viņi ar to saprata? Brīvību 
atrasties drošībā, saņemt Franci-
jas dāsnos sociālos pabalstus, 
bezmaksas skolas un medicīnu. 
Tas arī viss. Eiropas gars, tiesības 
kritizēt un pazoboties teju par 
visu, reliģiju ieskaitot, viņiem 
bija un palika svešs.

Starp citu, lielākā Eiropas mu -
sulmaņu valsts atrodas kaimi ņos 
Latvijai, un tā ir Krievija. Te dzīvo 
ap 17 miljonu Muhameda mācī-
bas sekotāju, 12 % no ie  dzīvotāju 
skaita. Taisnības dēļ gan jāsaka, ka 
šajā valstī nebūtu iespējams 
publicēt islāmu (vai jebkuŗu citu 
reliģiju) aizskarošas karikatūras, 
to autors tiktu ap  sūdzēts naida 
kurināšanā un visdrīzāk nokļūtu 
aiz restēm. Nu jau vairāk kā mē -
nesi Krievijas internetā klīst vi - 
deo – pieci jauni vīrieši demon-
stratīvi mazgā ap  avus svētavotā 
pie Kristus Glā bēja pareizticīgo 
katedrāles Krie vijas pilsētā Ka -
ļiņingradā (biju šajā Kēnigsbergā). 
Sākumā pa  klīda baumas, ka tie 
varētu būt čečeni, tomēr vēlāk 
noskaidro jās, ka baznīcas apgā-
nītāji ir no Dagestānas. Savu rī - 
c ību viņi bija uzņēmuši video un 
izvietojuši to sociālajos tīklos. 
Ierosināta kri mināllieta, vietējās 
musulmaņu kopienas līderi jau 

paspējuši at  vainoties sabiedrībai. 
Bet kā Krievijas mediji un sociālie 
tīkli reaģēja uz notiekošo Fran -
cijā? Nosodījums, līdzjūtība, bet 
ne  trūkst arī ļauna prieka. Krievu 
nacionālistu portāls zavtra.ru 
rak stīja: “Francija ar atplēstām ro -
kām sagaidīja musulmaņu pū -  
  ļus, kuŗu starpā bija arī iespē jamie 
terroristi – un bāza viņiem sejā 
pravieša Muhameda kari katūras. 
Uz šīs šizofrēniskās rī  cības aug-
ļiem nenācās ilgi gai dīt”. Un tad kā 
pērkona spēriens no skaidrām 
debesīm – ziņa no Krievijas re -
publikas Tatarstānas. 29. oktobŗa 
vakarā Kukmoras pilsētiņā kāds 
16 vecs pusaudzis Vitālijs Anti-
povs uzbrucis vietē jam policijas 
iecirknim ar nazi un Molotova 
kokteiļiem, kliegdams “Allah Ak -
bar!” un “Dievs mani izglābs, jūs 
neticīgie”. Inci denta laikā uzbru-
cējs nošauts. Noskaidrots, ka viņš 
nekur ne s trādāja un nemācījās, 
toties ilgu laiku pavadīja sociā-
lajos tīklos, aicinādams uz “dži-
hādu”, tātad uz “svēto kaŗu pret 
neticīgajiem”. Visai zīmīgi, ka Vi -
tālijs Antipovs ir tipisks krievu 
vārds un uz  vārds. Internetā klīst 
viņa foto grafijas – gaišmatains, 
zilacains puisis. Saka jau, ka 
“jaun pie vērstie” esot tie neie cie-
tīgākie. Tikmēr Krievijas interne-
tā at  skan balsis, ka nekas traks jau 
tas neesot – pusaudzis vienkārši 
gri bējis “pašapliecināties”. Cik pa -
saule ir naiva!

Par tautas balsi
Pārsteiguma nebija.  Pagājušajā 

nedēļā, 29. oktobrī Saeima ap -
sprieda “Lēmuma projektu par 10 
392 Latvijas pilsoņu iesnieguma 
Viendzimuma partneŗu reģistrē-
šana turpmāko virzību”.  Debates 
par temu ilga vairākas stundas, 
bet,  kad viss bija pateikts, 55 Sa  ei-
mas deputāti balsoja par priekš - 
li kuma noraidīšanu, trīsdesmit 
bal soja pret to, un viens deputāts 
vai deputāte atturējās.  Mandātu, 
ētikas un iesniegumu komisija jau 
bija aicinājusi lūgumu noraidīt, 
un Saeima paklausīgā kārtā darīja 
tāpat.

Jēdziens “kollektīvais iesnie gums” 
attiecas uz portālu ManaBalss.lv.  
Jau labu laiku starp to kā pilso-
niskās sabiedrības pārstāvi un 
Lat vijas valdību ir pastāvējusi no -
runa – ja kādam izdosies savākt 
10 tūkstošus parakstu par kādu 
konkrētu priekšlikumu, tad priekš-
likums attiecīgi tiks iesniegts Sa -
eimā, tur to vērtēs minētā Man-
dātu komisija un pēc tam Saeima.  
Laika gaitā ir bijuši gadījumi,     
kad parlamenta “gudrās galvas” ir 
sapratušas, ka doma laba pat pirms 
10 tūkst. parakstu savākšanas, un 
attiecīgo jautājumu likumdoša - 
nā ir ieviesušas tāpat.  Tā tas bija, 
piemēram, ar priekšlikumu veltīt 
divus procentus no IKP valsts aiz-
sardzībai.  Nezinu, kāpēc kāds par 
to pieteica priekšlikumu minē -
tajā portālā, jo tas bija solījums 
NATO ietvaros un līdz ar to pa -
ģērēts daudz plašākā nozīmē.  

Tāpat portālā bija priekšlikums 
ieviest ārkārtas situāciju sakarā ar 
Covid-19 krizi.  Arī to, kā vēsta 
portāls, valdība nolēma izdarīt 
“praktiski vienlaikus ar iniciatīvas 
publicēšanu.”  Runa nav tikai par 
valsts jautājumiem un Saeimu.  
Portālā atrodama vēsts par “ap -
gaismojumu visā Krāslavā dien-
nakts tumšajā laikā.” Un tad in -
formācija:  “Iniciatīvas autore ap -
stiprina, ka prasība ir uzklausīta 
un atbalstīta.” 

Kopumā 2019. gadā (jaunākie 
portālā atrodamie dati) 10 tūks-
tošus parakstu savāca 13 gadīju-
mos.  Trīs no tām saņēma Saeimas 
atbalstu – “Par iespēju saņemt at -
līdzību par PET pudeļu un citu 
dzērienu iepakojumu nodošanu,” 
“Atļaut lietot sabiedriskā trans-
porta joslu pilsētvidē mopēdiem 
un motocikliem” un “Transport-
līdzekļa reģistrācijas apliecība 
kre dītkartes formātā.”  No šiem 
trim jautājumiem PET pudeļu 
nodošana un transportlīdzekļa 
reģistrācija man nav aktuāla, jo, ja 
godīgi sakot, pat nezinu, kas ir 
PET pudele, un mašīnas, ko re  -
ģistrēt man nav, taču jautājums 
par sa  biedriskā transporta joslām 
man kā velosipēdistam ir aktuāls. 

56 iniciātīvas tika nodotas bal-
sošanai portālā.  190 priekšlikumi 
par iniciatīvām tika izskatīti.  Por-
tālam pievienojās 42,5 tūkstoši 
jaunu lietotāju, kuŗi kopumā par 
dažādām iniciatīvām nobalsoja 
gandrīz 250 tūkstošus reižu. Jau 

trīs sezonas telekanalā RīgaTV24, 
kur vadu raidījumu “Vēlais ar 
Strei pu,” ir bijis iknedēļas raidī-
jums par ManaBalss portālu, kur 
skatītāji uzzina par jaunākajām 
iniciātīvām un iespēju tās atbal -
stīt vai tajās piedalīties.  Un pats 
por tāls par savu darbu mājaslapā 
raksta:  “Sabiedrības aktīvitāte, 
bal sojot ManaBalss.lv, ierosinot 
iniciā tīvas un atbalstot mūsu 
darbību ar ziedojumiem, ir izvir-
zījusi Latviju digitālās demokrati-
jas avangardā.  Panāktais 26 at -
balstīto iniciatīvu skaits no 38 Sa -
eimā un citās institūcijās ie -   
snieg tajiem priekšlikumiem kopš 
2011. gada, pēc mūsu datiem, 
pro centuāli ir augstākais sek mī-
guma rādītājs starp šāda veida 
plat for mām pasaulē.  Tavam vie-
dok lim un tavai balsij ir spēks – 
liec to lietā konstruktīvi un veido 
Latviju vēl labāku!”

Sākumā minētais priekšlikums 
par viendzimuma partneŗu re -
ģistrēšanu nebija pirmais šāda 
veida priekšlikums, kāds portālā 
ManaBalss.lv atbalstīts ar 10 tūk-
stošiem parakstiem.  Iepriekšējais 
noraidījums, bija tikai pāris ne -
dēļas pirms vajadzīgais parakstu 
skaits tika savākts nupat no  rai-
dītajam priekšlikumam, un ko -
mentāra rakstīšanas brīdī zem 
nākamās iniciatīvas “Par visu ģi -
meņu tiesisko aizsardzību” jau 
bija parakstījušies 14 413 cilvēki.  
Attiecībā uz viendzimuma part-
neŗu reģistrēšanu Saeimas de -

putāte un Mandātu un ētikas 
komisijas vadītāja Janīna Kursīte-
Pakule (Nacionālā Apvienība) 
intervijā Latvijas radio teica:  “Gal-
venais ir Satversmes 110. pants, ka 
valsts aizsargā un atbalsta savie-
nību starp vīrieti un sievieti.  Sa  - 
t versmi mēs nevaram mainīt ar    
10 tūkstošu vai 15 tūkstošu 
cilvēku parakstiem.”

Tur Pakules kundzei nepār pro-
tami ir taisnība.  Satversmes gro-
zīšanai ir vajadzīgs divu trešdaļu 
atbalsts Saeimā.  Taču nav tā, ka 
110. pants būtu kaut kā no Dieva 
tā kunga nodiktēts un līdz ar to 
par svētumu uzskatāms.  2006. 
gadā, kad tas tika iebalsots valsts 
pamatlikumā, Latvija nebūt nebi-
ja vienīgā valsts vai territorija pa -
saulē, kuŗā aizspriedumaini cil-
vēki savus aizspriedumus pret 
homoseksuāliem cilvēkiem vēlē-
jās iekodēt savā konstitūcijā.  Tik-
pat viegli, kā to bija apstiprināt, 
būtu to atkal atcelt.  Tur ir tikai 
vajadzīga griba.

Kopdzīves likums, savukārt, 
nav vajadzīgs viendzimuma 
pāriem vien.  Kad 2013. gadā sa -
bruka lielveikals Zolitūdē, pie 
kompensācijas par zaudēto dzī-
vesbiedru tika visas sievietes iz -
ņemot vienu, kuŗa ar savu ilgga-
dīgo partneri (vīrieti) bija dzī-
vojusi civillaulībā un līdz ar to 
valsts acīs nebija “pareizi” appre-
cējusies.  Gan viņai, gan citiem 
nelaulātiem pāriem, tajā skaitā 
viendzimuma pāriem, ir stipri 

mazāk tiesību valsts likumdošanā 
nekā precētiem cilvēkiem.  Ties-
lietu ministrs Jānis Bordāns ap -
galvojis, ka divi cilvēki visas 
attiecības var nokārtot pie notāra. 
Bet tā gluži nav.  Notārs nevar at -
celt, piemēram, mantojuma tie-
sības.  Notārs nevar noteikt aprū-
pes tiesības slimnīcā.  Notārs ne -
var grozīt nodokļu likumus, kuŗi 
precētiem pāriem piedāvā dažā-
das priekšrocības, kādas citiem 
nav.  Un notārs nebūtu varējis no -
drošināt kompensāciju “nepa-
reizi” apprecētajai sievietei.

Visticamāk šis ir jautājums, ko 
atrisinās tiesas.  Eiropas Cilvēk tie-
sību tiesa savukārt pakāpeniski     
ir virzījusies universāla atzinuma 
virzienā.  Italijai tā pateica, ja ir 
kopdzīves likums heterosek suā-
liem cilvēkiem, tad tādam arī 
jābūt homoseksuālajiem.  Rumā-
nijai – ja rumāņu pilsonis ir 
likumīgi laulāts ar cittautieti cit-
tautieša valstī, tad Rumānijai tam 
cittautietim ir jādod dzīvesbiedra 
tiesības Rumānijas valsts acīs.  No 
tā, manuprāt, nav tālu līdz vispā-
rējam atzinumam, ka arī vien-
dzimuma pāriem pienākas valsts 
aizsardzība un atbalsts. Neesam 
jau spitālīgi.  Dzīvojam 21. gad-
simtā.  Un cilvēka tiesības tomēr 
nav dalāms jēdziens.

(12. lpp. lasiet Rīgas Romas 
katoļu baznīcas metropolīta, 

archibīskapa Zbigņeva Stankeviča 
un katoļu bīskapu viedokli. – Red.)
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Jau divpasdmito gadu netālu 
no Varakļāniem, tagadējā Dek-
šā res pagastā darbojas  biedrība 
“Latgales tradicionālās kultūras 
centrs “Latgaļu sāta””.  Neskato-
ties uz aizņemtību, biedrības 
aktīvistiem strādājot algotu dar-
bu Rīgā, Rēzeknē, Varakļānos, 
Madonā, nostiprinājusies pārlie-
cība, ka tas, ko viņi dara ir ne -
pieciešams nākamajām paau-
dzēm. Visvairāk tas attiecas uz 
izglītojošo darbu, stāstot un rā -
dot izzūdošās amatu prasmes, 
rekonstruējot archeoloģiskos 
tēr pus. 

Ar Kultūrkapitāla fonda at -
balstu vasaras sezonā “Latgaļu 
sāta” piedāvāja vairākas radošās 
darbnīcas  jauniešiem un pie - 
au gušajiem – dzijas krā sošana, 
eks perimentālā arc  heoloģija, 
bērza tāss darbnīca un maizes 
cepšanas darbnīca re  kon struētā 
latgaliešu lauku sētas krāsnī. 

Biedrības vadītāja Marika Zei-
mule pauž gandarījumu, ka, ne -
skatoties uz pandēmiju, biedrī -

Rosības “Latgaļu sāta” AGATE VUCINA

ba varēja īstenot  lielu daļu no 
sa  vām iecerēm. “Latgaļu sātu” 
šovasar apciemoja  Rēzeknes un 
Madonas novadu tūrisma jo - 

mas speciālisti, bet tālākie viesi 
bija no Čikāgas  – ASV, māksli-
nieka Jāņa Kalmītes mazdēls 
Kārlis Kanderovskis un māte 

“Latgaļu sātas “ ļaudis kopā ar viesiem. No kreisās: Astrīda 
Vucina, Kārlis Kanderovskis, Marika Zeimule ar meitiņu 
Dārtu un Lelde Kalmīte // Foto: D.Mjartāns

māksliniece Lelde Kalmīte kuŗi 
gan šo laiku pavada Cēsīs. Pan-
dēmija izjauca plānus rīkot 
darb nīcas, kuŗās dalību bija pie-
tei ku ši sešdesmit skolēni no 
Sak sta gala un Viļāniem. Vasaras 
vidū biedrība rīkoja atvērto 
durvju dienu, aicinot viesus ne 
tik vien no Latgales, bet arī no 
Rīgas un Vidzemes.  Podniecības 
darbnīcu šogad vadīja kerami ķe 
Irēna Greivule, kuŗai pašai sava 
darbnīca Rīgā, bet iemaņas gū -
tas Latgalē. Savukārt Astrīda 
Vuci na aicināja viesus izmēģināt 
ro  ku cibiņu izgatavošanā no 
bērza tāss. Kā zināms, bērza tāss 
vāceles savulaik bija ikvienā 
saim    niecībā. Tajās glabāja   pār-
ti ku,  zā  les, garšvielas, tēju, taba-
ku. Tām  piemīt mitrumu rēgu-
lējošas īpa  šības – sāls vienmēr 
paliek birs tošs, miltos neieviešas 
pārti kas kodes, dzērvenes var sa -
glabāt svaigas līdz pavasa rim. Kā 
ierasts, tika spēlētas er  moņikas 
un kokles, dziedāts, dancots, kā 
arī pārspriesti Latgales kultūr -

po lītikas jautājumi. 
Biedrības pārstāvis Ivars Lo  gins 

pozitīvi vērtē “Latviešu vēs turisko 
zemju likuma” virzīšanu Saeimā, 
cerot, ka likums beidzot uzliks 
valstij par pienākumu rū  pēties 
par to, lai tiktu iedzī vi nāta Valsts 
valodas likuma 3. panta ceturtā 
daļa, kas pa  redz  nodrošināt lat-
galiešu rakstu valodas kā vēstu-
riska latviešu valodas paveida sa -
glabāšanu, aizsardzību un attīs tī-
bu. Taču šāds likums, iespējams, 
nebūtu bijis vajadzīgs, ja Saeimas 
depu tāti  būtu izrādījuši sapratni 
un neliegtu Sēlijas novada izvei -
di, Suitu novada izveidi. Arī  ilgga-
dīgā kļūda, kuŗas rezultātā vai rāki 
latgaliskie pagasti admini strātīvi 
atradās Vidzemē un Zem galē, 
labota tikai daļēji.

Līdz ar rudens iestāšanos ik -
dienas ritms “Latgaļu sātā” ir 
pieklusis. Jācer  uz  pandēmijas 
izraisītā stāvokļa normalizē ša-
nos, lai  var gatavoties nākamajai 
vasarai.

Sejas maskas 
no bērza tāss jeb 
Radošie latvieši

Līdz ar lielo pieprasījumu pēc 
sejas aizsargmaskām, ar oriģi-
nālu ideju nākusi klajā kāda 
entuziastu grupa ar Valmieras 
Drāmas teātŗa aktieri Paulu Ik -
lāvu priekšgalā, piedāvājot  se  jas 
aizsargmaskas, kas darinātas no 
bērza tāss.

Mask of letin jeb “Letiņmaskas” 
izstrādātāji skaidro, ka jaunais 
produkts ir simtprocentīgs roku 
darbs un darināts no dabīga 
materiāla.

“Par šādas maskas veidošanas 
iemeslu kļuva pasaulē valdošā 
situācija, kuŗā aizsargmaskas 
kļūst arvien aktuālākas. Pēc ga -
ŗām darba stundām un vairāk 
nekā simt masku prototipu iz -
veides Mask of letin komanda ir 
izveidojusi unikālu un elegantu 
modeli ar nosaukumu Lynx – 
skaid ro jauno masku autori. Īpa-
šais produkts tirdzniecībā no  -
nā kšot novembŗa vidū. 

Kā skaidro darinātāji, bērza 
tāss par maskas materiālu nav 
izraudzīta nejauši, jo šim dabas 
materiālam piemīt daudz labu 
īpašību “Bērzi piesaistot labos 
garus, tādēļ senie latvieši bērzus 
stādījuši māju tuvumā. Bērzs 
daudzās kultūrās simbolizē jau-

nību un šķīstību, turklāt tam ir 
pozitīva enerģētika, tāpēc senāk 
no šī koka darināja šūpuļus. 
Svēt kos, lai piesaistītu un vairotu 
labklājību, mājas un pagalmus 
rotāja ar bērzu meijām.” Un vēl – 
zinātnieki bērza tāsī esot atra du-
ši betulīnu, kam piemīt anti bak-
teriālas īpašības. Turklāt šī mas-
ka ir vairākkārtīgi lietojama – 
jāuzpūš tikai dezinfekcijas līdz ek -
lis.

Vairāk informācijas par jauno 
produktu meklē  www.facebook.
com/maskofLetin/

V I E D O K L I S

Romas katoliskā Baznīca ie -
stājas par katra cilvēka cieņu un 
vērtību individuālā un sociālā 
līmenī. Pāvests Francisks vairāk-
kārt aicinājis izvērtēt atsevišķas 
cilvēku morālās un sociālās si -
tuā cijas, lai tiem vēstītu un iz -
platītu to, kas atbilst Baznīcas 
sūtībai: Jēzus Kristus dziedinošo 
un atjaunojošo klātbūtni. 

Pāvests atzīst sociāli kulturā -
lās grūtības, kādās atrodas ho -
mo seksuāli cilvē ki, tāpēc iestājas 
par viņu juridisko aizsardzību, 
kas tomēr nebūtu jā  uzskata par 
homoseksuālo pā  ru partner at-
tiecību legālu atzīšanu. Šāda ju -
ridiska aizsardzība jau ta  gad ie -
tverta Latvijas likumdo šanā.

Ko īsti vēlējās pateikt pāvests?
Oriģinālā pāvesta vārdi skan tā: 
“Las personas homosexuales 

tienen derecho a estar en la familia, 
son hijos de Dios, tienen derecho 
a una familia. No se puede echar 
de la familia a nadie, ni hacer la 
vida imposible por eso. Lo que 
tenemos que hacer es una ley de 
convivencia civil. Tienen derecho 
a estar cubiertos legalmente”. 

Izteiciens “convivencia civil”, 
kas izraisīja vislielākās emocijas 
un ir visvairāk komentēts, visas 
pāvesta runas kontekstā vairāk 
atbilst formulējuma “kopīga lī -
dzās pastāvēšana (sadzīvo ša na)”. 
Izteiciens, kā to komentē dažādi 
mediji, neattiecas uz “partneŗ-
attiecībām”, kuŗas spāņu valodā 
tiek apzīmētas kā unión civil vai 
līdzīgā formā – unión registrada. 

Visu pāvesta teikto tātad vaja-
dzētu tulkot tā: 

“Homoseksuālām personām 

Katoļu bīskapu skaidrojums 
pāvesta Franciska izteicienam par 

kopīgu līdzāspastāvēšanu
ir tiesības būt ģimenē; viņi ir 
Dieva bērni; viņiem ir tiesības 
uz ģimeni. Nevienu nedrīkst iz -
stumt no ģimenes, vai radīt ap -
stākļus, ka viņa dzīve šī iemesla 
dēļ būtu neiespējama. Tas, kas 
mums ir jādara, ir jārada liku-
mīga līdzāspastāvēšana (sadzī-
vo šana). Viņiem ir tiesības būt 
tiesiski aizsargātiem.

Pāvesta izteikumi nekā di ne -
pielīdzina homoseksuālas at -
tiecī bas laulībai starp vīrieti un 
sievieti. Tātad, pāvests intervijā 
aicina vecākus neatstumt savus 
netradicionālās orientācijas bēr-
nus, jo viņiem, tāpat kā visiem 
citiem, ir nepieciešama ģimene. 
Izstumšana veicina norobežo -
ša nos, izolētību, arī to, ka cilvēki 
meklē sev līdzīgos, šādi apstipri-
not savas citādības faktorus. Sa -
vukārt iekļaušana un ģimenes 
mīlestība sniedz pozitīvo piemē-
ru un iespēju mācīties, kas ir 
labvēlīgā morāle, un stiprina 
dzīves vērtības.

Filmā viņa izteiktie vārdi ne -
kādā gadījumā nav jauna Baznī-
cas mācība, kas nesaskanētu ar 
Katoliskās Baznīcas Katehis-
mu  (nn. 2357-2359) un Ticības 
Mācības kongregācijas  Apsvēru
miem attiecībā uz homoseksuā -
lo pāru partneŗattiecību statusa 
leģitimizācijas projektiem (2003. 
g.  3. jūnijā). 

Katoļu bīskapi aicina kristie-
šus un visus labas gribas cilvē -
kus iepazīties ar šīm vadlīnijām, 
respektēt tās un nodrošināt sa -
biedrībā cieņu pret homoseksuā-
liem cilvēkiem. Katrs aicināts 
vei dot Latvijā sav starpējas cieņas 

kultūru bez jeb kāda veida 
vardarbības.

Rīgas Romas katoļu baznīcas 
metropolīts, archibīskaps Zbig-
 ņevs Stankevičs (sabiedriskās 
TV raidījumā 1:1): 

“Uzskatu, ka ir sacelta vētra 
ūdensglāzē. Pāvesta izteikums ir 
izrauts no tā, ko viņš iepriekš 
darījis, un no integrālās baznīcas 
baznīcas mācības. Pāvests ir ga -
rīgi aprūpējis homoseksuāli 
orien tētas personas, būdams 
Buenosairesas archibīskaps, un 
pirmais vēstījums, ko viņš šai 
tekstā sniedz, ir tas, ka gadījumā, 
ja vecāki savā bērnā ierauga ho -
moseksuālas noslieces, lai viņi to 
neizslēdz no ģimenes, jo ikvie-
nam cilvēkam ir tiesības būt 
ģimenē. Turklāt – šīs tiesības ir 
spēcīgākas par, piemēram, vecā-
ku nepatiku. Otrkārt, pāvests 
iestājas par to, ka šiem cilvēkiem 
ir tiesības uz likuma aizstāvību. 
Bet – pavisam skaidri ir jānodala 
tas, ka tam nav nekāda sakara ar 
ģimenes un laulības institūciju. 
Un Latvijas Republikas Satver - 
s mē ir skaidri pateikts, ka “lau-
lība un ģimene ir savienība starp 
vīrieti un sievieti”. Līdz ar to, risi-
not Latvijā šos jautājumus, jā -
ņem vērā, ka tas jādara liku ma 
līmenī, respektējot mūsu valsts 
Satversmi. Te vēlos nākt kla jā     
ar pavisam konkrētu priekš li-
kumu, proti, problēmas, kas sai s-
tās, piemēram, ar mantojumu 
vai sava partneŗa apmeklēšanu 
slimnīcā, ir ne tikai homosek-
suālām personām – tādas pašas 
tās ir arī abu dzimumu part-
neŗiem, kas dzīvo kopā un nav 

laulāti. Arī audžubērniem, brā-
lim un māsai, kas dzīvo vienā 
dzīvoklī utt. Tātad – ir vairākas 
cilvēku katēgorijas ar līdzīgām 
problēmām. Tātad – mans 
priek šlikums: ir vajadzīgs li -
kums, kas aptver un pasargā 
viņus visus. Tas nav ietverts  li -
kuma projektā, kas šobrīd ir ie -
sniegts apstiprināšanai Saeimā, 
tas ir ļoti sašaurināts. Šim liku-
mam nevajadzētu attiekties uz 
to, kas teikts Satversmē par ģi -
menes institūciju. Civīllikuma   

1. daļā  ir ģimenes tiesības utt., 
bet 4. daļā ir saistību tiesības, 
tostarp līgumi. Ģimeni aizsargā 
Satversme, bet šajā Civīllikuma 
4. daļā var iestrādāt līgumu 
saistības, kas attiecas uz tām 
personām, kas dzīvo zem viena 
jumta un kuŗām ir kopīga saim-
niecība. Vilks paēdis un kaza 
dzīva.”

  Publikāciju sagatavoja  
Ligita Kovtuna
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SALLIJA
BENFELDE

Ir pienācis laiks apsvērt  ne -
pieciešamību Latvijā atkārtoti iz -
sludināt ārkārtējo situāciju, kas 
ļautu noteikt tādus pasāku-
mus Covid-19 ierobežošanai, ko 
likums pašlaik operatīvi neļauj 
darīt, pirmdien, 2. novembrī, at -
zina Ministru prezidents Krišjā-
nis Kariņš. Viņš arī atzīmēja, ka 
situācija saistībā ar Covid-19 iz -
platību Latvijā neuzlabojas. Pozi-
tīvo Covid-19 testu skaits dienā 
pret kopējo jau kādu laiku pār-
sniedz 4%, un tas nozīmē, ka 
situācija vairs netiek kontrolēta. 
Kariņš arī bažījas – ja esošie dro-
šības pasākumi ir nepietiekami, 
lai samazinātu  saslimušo skaitu, 
tad jārīkojas, lai nenonāktu situā-
cijā, ka veselības aprūpe netiek 
galā ar pieaugušo slodzi.

Arī Slimību profilakses un 
kontroles centra (SPKC) Infek-
cijas slimību riska analīzes un 
profilakses departamenta direk-
tors Jurijs Perevoščikovs pirm-
dien preses konferencē sacīja, ka 
pret ierobežojumiem vajadzētu 
izturēties nopietnāk. Perevošči-
kovs skaidroja, ka pašreizējie ie -
robežojumi, iespējams, ir efektīvi, 
taču tie neesot pietiekami stingri, 
lai cilvēki tos ievērotu. Viņš pau-
da, ka stingrie drošības pa  sākumi 
ārzemēs, piemēram, robežu slēg-
šana un karantīnas pasākumi, ie -
viesti tāpēc, lai cilvēki tos ievē-
rotu. Tas palīdz apturēt slimības 
straujo izplatīšanos.

Situācija Latvijā
Kā zināms,  šobrīd 35% no sa -

slimšanas gadījumiem nav izse-
ko jami, kas liecina, ka slimības 
izplatīšanās  notiek nekontrolēti. 
Arvien lielākā skaitā Latvijas pil-
sētu un novadu kopējais divu 
nedēļu saslimšanas rādītājs uz 
100 000 iedzīvotāju ir lielāks par 
100. Aizvadītajā nedēļā tās bija  
40 pilsētas un novadi, taču ne -
dēļu pirms tam tikai 22 admi-
nistratīvās territorijas. Vissliktākā 
situācija saglabājas Rīgā. Turklāt 
pagājušajā nedēļā  (no 23. līdz   
29. oktobrim) reģistrēts vis aug-
stā kais mirstības rādītājs kopš 
epi dēmijas sākuma – 15,6. Pava-
sarī maksimālais rādītājs, kas tika 
konstatēts, bija 5,9.

Straujš inficēšanās un saslim-
stības pieaugums vērojams visā 
pasaulē, un Latvija nav izņē-
mums. Tiesa gan, rēķinot sasli-
mušo skaitu uz 100 tūkstošiem 
iedzīvotāju, Latvija joprojām ir    
to valstu sarakstā, kuŗās rādītāji   
ir salīdzinoši zemi.  Bet tas nav 
mierinājums, jo viena lieta ir ab -
strakti skaitļi, pavisam cita – līdz-
cilvēku smaga slimība un nāve.

Iespējams, ka straujais saslim stī-
bas kāpums saistīts ar to, ka dau-
dzu valstu valdības tagad, ru   de nī, 
nesteidz uzreiz izsludināt ārkārtas 
situāciju vai pilnīgu ka  rantīnu, jo 
jau pavasarī bija skaidrs, ka gan -
drīz pilnīga ekonomikas apstādi-
nā šana, kas seko karantīnai vai 
ārkārtas situāci jai, nes nopietnas 
sekas un ar vī  rusu cīnīties kļūst vēl 
grūtāk. Citiem vārdiem sakot – ja 
nav naudas, cīņa ar slimību kļūst 
vēl grūtāka. Tādēļ visur vairāk      
vai mazāk notiek laipošana starp 
ierobežojumiem un uzņē mēj-
darbību.

Vai Latvijā tiks ieviesta ārkārtas situācija jeb 
Vai “atbildīgs” ir tikai vīruss?

Protams, ja Latvijā tiks iz  slu-
dināta ārkārtējā situācija, tad būs 
jārēķinās ar to, ka valdībai nāksies 
pieņemt atbalsta pasākumus uz -
ņēmējiem, kas nozīmē lielus tē -
riņus.

Kādi ierobežojumi šobrīd 
darbojas Latvijā?

Līdz 13. novembrim šobrīd 
Lat vijā noteikta virkne ierobežo-
jumu, ar kuŗiem, protams, jā  rē-
ķinās ne tikai vietējiem iedzī vo-
tājiem, bet arī tiem, kuŗi atbrauc 
uz Latviju.

• no 24. oktobra  privā tu  pa -
sākumu vietās kopā drīkst būt 
telpās ne vairāk kā 10 cilvēki, 
ārpus telpām – 100 cilvēki. Ja 
privātu pasākumu rīko publiskā 
vietā, piemēram, restorānā, izī rē-
tā pirtī, klubā u.tml., tad jāno-
drošina viesiem fiksētas, perso-

nālizētas sēdvietas, divu metru 
distance (izņemot personām no 
vienas mājsaimniecības), kā arī 
pasākums var norisināties līdz 
plkst. 24.00;

• no 26. oktobŗa publiskos pa -
sākumos iekštelpās kopumā 
drīk  stēs pulcēties līdz 300 cilvē-
kiem (pasākumam jābūt ar per-
sonālizētām sēdvietām un jālieto 
sejas maska);

• no 26. oktobŗa līdz 15. no -
vembrim  darbu pārtrauc (ne -
sniedz pakalpojumu) vietas kas 
saistītas ar bērnu izklaidi iekš-
telpās (izklaides un atrakciju cen-
tri, bērnu rotaļu istabas, batutu 
parki un bērnu pieskatīšanas is -
tabas, tai skaitā tirdzniecības cen-
tros);

• no 26. oktobŗa līdz 15. no -
vembrim augstākās izglītības stu-
diju programmu apguve notiek 
attālināti, izņemot praktiskās da -
ļas apguvi un klīnisko praksi 
medicīnas rezidentūrā.

Vēl jāpiebilst, ka sabiedriskajā 
transportā, veikalos, veselības ap -
rūpes iestādēs un vēl dažviet ap -
meklētājiem jālieto sejas maskas.

Vai situācija 
varēja būt labāka?

Lai gan slimo visā pasaulē un, 
kā jau rakstīju, Latvijā nav vis-

sliktākā situācija, jautājums to -
mēr ir, vai tika izdarīts viss, ko 
varēja izdarīt, domājot par t.s. 
“otro vilni” rudenī.

Ir skaidrs, ka pēc pavasaŗa, kas 
bija kā mācību stunda visiem, 
vasara deva zināmu atelpu un to 
vajadzēja izmantot, lai izveidotu 
rīcības plānu, ja rudenī vīruss 
sāks plosīties no jauna.

Jāteic, ka Ekonomikas minis - 
t rija ir uzrakstījusi “Stratēģiju Lat-
vijai Covid-19 krizes radīto seku 
samazināšanai”, kuras mērķis ir 
panākt pēc iespējas mazāku ne -
gātīvo ietekmi uz ekonomiku un 
uzņēmumu darbību un   panākt 
produktivitātes pieaugumā bal-
stītas ekonomikas strukturālās 
izmaiņas. Savukārt Valsts kan-
celeja ir publiskojusi “Stratēģiju 
Covid-19 infekcijas izplatības ie -
robežošanai sabiedrības vese lī -

bas pasargāšanas nolūkā”, kuŗā  ir 
četri saslimstības līmeņi – zaļā, 
dzeltenā, oranžā un sarkanā krāsā 
un kuŗa paredz četrus rīcības 
scenārijus Covid-19 infekcijas iz -
platības ierobežošanai. Latvijā iz -
vēlētie ierobežojošie pasākumi 
balstās veselības nozares ekspertu 
izvērtējumā un izvēlēti ar mērķi, 
lai pārtrauktu vīrusa izplatību, 
vienlaikus pēc iespējas mazāk ne -
gātīvi ietekmējot izglītības pro -
cesu un Latvijas ekonomiku. 
Latvija šobrīd atrodas trešajā, 
oranžajā līmenī.

Izskatās tīri labi, bet patiesībā 
jau labu laiku ir sajūta, ka valda 
jukas, ka nekāda plāna īsti  nav 
un ministrijas darbojas, kā nu 
kuŗa saprot, un tā rīkojas arī tām 
pakļautās iestādes. 

Vārdu sakot, pamazām kļūst 
skaidrs, ka tā īsti skaidrs nav 
nekas.

23. oktobrī pēc valdības ār  kār-
tas sēdes premjerministrs Kriš-
jānis Kariņš atzina: “Mani sāk 
uztraukt tas, ka tas plāns, kas 
mums ir, man nav saprotams.”

Jā, rēgulāri tiek rīkotas preses 
konferences, kuŗās epidemiologi 
skaidro situāciju, katru dienu  
tiek atjaunoti dati par no jauna 
saslimušo skaitu, par to, cik 
cilvēku ārstējas slimnīcā, cik pa -

cientu ir ar vidēji smagu un 
smagu slimības gaitu un cik ir 
mirušo. Visu laiku tiek atgādi -
nāts par divu metru distanci, par 
roku mazgāšanu un masku lie-
tošanu. Tajā pašā laikā kaut kādi 
noteikumi vai ierobežojumi līdz 
šim ir mainījušies ik pa brīdim, 
pat pēc dažām dienām, un tas 
vieš jukas un neskaidrības.

Veselības ministrijas 
atbildība

Ir jauki, ka ir tapušas stratēģijas 
un ka tās ir publiskotas, bet iz -
skatās, ka ir aizmirsts vissvarī gā-
kais. Proti, pamatos jābūt Vese-
lības ministrijas rekomen dāci -
jām un skaidrojumiem, kā rīko-
ties un ko darīt vai nedarīt. 
Spriežot pēc publiskotās infor-
mā cijas, veselības ministre Ilze 
Viņķele gan ir informējusi par 

situāciju, bet atturējusies no jeb-
kādiem lēmumiem un stingrām 
rekomendācijām – sak, lai val-
dība lemj!

Protams,  ne Veselības minis-
trija, ne ministre pati nevar dot 
rīkojumus vai pavēles citām mi -
nistrijām, tomēr viņa var nākt 
klajā ar pamatotām un ļoti 
stingrām rekomendācijām, ku  -
ŗās kollēģiem būtu jāieklausās    
un kuŗas valdībai būtu jāpieņem.
Līdz šim tas noticis visai neiz-
protamā veidā. Piemēram, Rīgā 
vīrusa saslimšanas uzliesmoju -
mu izraisīja viena no galvaspil-
sētas centra ģimnazijām, kuŗā 
mācās daudzi aktīvu, turīgu un 
visnotaļ sabiedrisku cilvēku bēr-
ni. Laikā, kad tika ierobežotas 
skolēnu plūsmas tā, lai tās nesa -
skartos, par normu tika uzskatī -
ta skolotāju kopīga ekskursija, 
kuŗas laikā viens inficētais skolo-
tājs inficēja citus skolotājus un 
bērnus, kuŗi savukārt aplipināja 
vecākus. Nav svarīgi, vai pirmais 
bija kāds bērns, kuŗš inficēja sko-
lotāju, vai pirmais bija skolotājs, 
bet ierobežojumi sākās tikai pēc 
vairākām dienām, kad infekcija 
jau bija gandrīz neapturama. Tā 
kā daudzi bērnu vecāki ir aktīvi, 
dzied koŗos, piedalās baznīcu 
draudzēs, slimība aizgāja kā vējš 

sausās lapās. Kad tika skaidrots, 
kuŗš ko ir atļāvis, izrādījās, ka 
atļāvis ir Rīgas domes departa-
ments, kas atbild par izglītību, 
kuŗš neko pat neesot pārkāpis. 
Skolotāju ekskursiju “sērga” ar to 
nebeidzās, jo, izrādās,  ka tas ir 
labs un vajadzīgs pasākums sko-
lotājiem rudenī. Vēl pēc tam kā -
das Rīgas vidusskolas direktors 
turpinājis nākt uz darbu, jau 
slims būdams. Var sacīt, ka acīm-
redzot izglītības un zinātnes mi -
nistre Ilga Šuplinska galīgi neko 
nesaprot, tomēr manuprāt stin -
gri Veselības ministrijas norādī-
jumi, kas tiktu pieņemti valdībā, 
neļautu nesaprotošām un nezi-
nošām personām rīkoties it kā 
formāli pareizi, bet patiesībā ar 
savu rīcību tikai paplašinot sli-
mības skarto loku.

Tāpat nav īsti skaidrības, kuŗas 
slimnīcas un kā ierobežos citu 
slimību pacientu uzņemšanu, lai 
būtu vietas Covid-19 slimnie-
kiem. Kur tiks nogādāti pacienti, 
kuŗiem nepieciešama neatlieka-
mā medicīniskā palīdzība, ja 
Rīgas slimnīcas daudzus vairs ne -
pieņems? Var jau teikt, ka  mediķi 
paši to noteikti zina, bet tā nav, 
jau bijuši gadījumi, kad ātrā pa -
līdzība atved slimnieku no Rīgas, 
piemēram, uz Ogri, bet tur vairs 
nepieņem.

Vai šādi plāni ar konkrētām 
slimnīcām, gultu skaitu utt. 
nevarēja tapt jau vasarā?

Publiski arī jau izskanējis, ka, 
piemēram, iekšlietu ministrs, 
redzot, ka nav īstas skaidrības, 
pats, cik nu zinājis un pratis, ir 
izveidojis kaut kādu savu plānu.

Līdzīgi nupat notika ar Helo-
vīnu, kas ir visai iecienīts arī 
Latvijā. Bērni un jaunieši daudz-
viet pulcējās lielās kompānijās – 
vieni staigāja pa mājām pēc sal-
dumiem, citi rīkoja tādas kā ne -
lielas un improvizētas ballītes. 
Pirms tam bija izskanējis aici -
nājums vecākiem nerīkot Helo-
vīna ballītes un nelaist bērnus uz 
kaimiņiem pēc saldumiem. Dzī-
vē daudzviet notika pavisam 
citādāk.

Domāju, ka veselības ministrei 
vajadzēja uzrunāt Iekšlietu mi -
nistrijas, varbūt vēl dažu ministri-
ju kollēģus, ar lūgumu izveidot 
konkrētu rīcības plānu – pie-
mēram, policija varēja organizēt 
patruļas, kas varētu kontrolēt 
bērnu un pusaudžu pulcēšanos. 

Zinu un saprotu, ka Covid-19 
laikā Veselības ministrijas darba 
slodze ir milzīga, bet tajā pašā 
laikā, manuprāt, veselības minis-
tre Ilze Viņķele negrib uzņemties 
lielāku atbildību, jo gan jau kā -
diem vēlētājiem tas nepatiktu. 
Domāju, ka ministres izglītība un 
līdzšinējā pieredze ļauj viņai visu 
labi saprast un viņa varētu rīkoties 
daudz konkrētāk un noteiktāk.

Šī publikācija sagatavota ar Mediju 
atbalsta fonda fi  nanciālu at  bal stu no 
Latvijas valsts budžeta lī   dz ek ļiem. Par 
publikācijas  saturu at  bild biedrība 
“Laiks-BL”



LAIKS 2020. gada 7. novembris  – 13. novembris14

Kopš Covid-19 pandēmijas 
sākuma Baltijas valstīs igauņi ar 
apbrīnu ir sekojuši latviešu pa -
nākumiem infekcijas ierobežo-
šanā. Taču pirms dažām nedē-
ļām situācija radikāli mainījās – 
tagad Igaunijas rādītāji ir daudz 
labāki nekā Latvijā, kaut arī 
drošības pasākumi ikdienā nav 
īpaši stingri – maskas nav obli-
gāti jānēsā. Teātros notiek izrā-
des. Kino darbojas. Skolēni mā -
cās gal venokārt klātienē. Rudens 
skolēnu brīvlaikā pagājušajā ne -
dēļā igauņu spa kūrorti bija pilni. 
Sporta pasākumi iekštelpās un 
laukā drīkst notikt skatītāju klāt-
būtnē. Dzīve daudz neatšķiras 
no ikdienas pirms epidēmijas, 
iz  ņemot divus svarīgus ierobe-
žojumus: pirmais – jau kopš sep-
 tembŗa beigām bāros pēc pus-
nakts ir aizliegts tirgot alkoholu.  
Otrais – ieviesti stingri ierobežo-
jumi ārzemju ceļošanai. Slēgti ir 
prāmju reisi ar Stokholmu, kas 
nozīmē pamatīgu izaicinājumu 
nacionālajai kuģošanas kompā-
nijai Tallink. Iebraucot no ārze-
mēm, jāievēro 14 dienu pašizo-
lācija, ja ierodies no augsta riska 
valsts – šobrīd tas faktiski nozī-
mē gandrīz visu Eiropu. Izņē-
mums attiecas tikai uz Baltijas 
valstīm un Somiju. Cilvēkiem ir 

Ko igauņi dara gudrāk?
arī iespēja, iebraucot Igaunijā, 
veikt  Covid-19  testu (igauņiem 
par brīvu, ārzemniekiem par 
maksu) – ja tas ir negātīvs, tad 
pēc septiņām dienām atkārtots 
negātīvs tests ļauj pašizolāciju 
pārtraukt.

Šī visai liberālā pieeja atšķiras 
no skarbās pieredzes, ko Igaunija 
izdzīvoja pavasarī, kad valstī 
sākās plašs  Covid-19  uzliesmo-
jums pēc diviem volejbola ma -
čiem ar Milānas komandu Sāre-
mā. Lai nobremzētu strauji pie-
augošo saslimšanu, valdība fak-
tiski apturēja visu sabiedrisko 
dzīvi. Pat tirdzniecības centri 
tika slēgti.

Jauns saslimšanu pieaugums 
Igaunijā atsākās jūlija beigās. 
Pir mie infekcijas perēkļi uzradās 
universitātes pilsētā Tartu un 
gal venokārt bija saistīti ar jaunu 
cilvēku ballēšanos. Reaģējot uz 
to, pašvaldība aizliedza alkohola 
tirdzniecību vakaros pēc pulk-
sten 23. Taču bāru īpašnieki paši 
vienprātīgi nolēma uz nedēļu 
pilnībā slēgt darbību, lai vīrusa 
izplatību Tartu apturētu.

“Sabiedrības līdzdalība ir viens 
no galvenajiem iemesliem, kā -
pēc pašlaik pandēmija tiek kon-
trolēta,” saka Mari-Anna Her -
ma, Igaunijas veselības dienesta 

priekš nieka vietniece. Kad valdī-
ba vasaras sākumā pēc nesek mī-
gās darbības atlaida līdzšinējo 
dienesta vadītāju, tieši Herma uz 
laiku pārņēma vadības grožus 
un bija atbildīga par sagata -  
vo ša nos neizbēgamajam otra-
jam Covid- 19 uzliesmojumam.

Viņas mierīgā izturēšanās un 

praktiskā pieeja gāja sabiedrībai 
pie sirds. Viņa ieteica cilvēkiem 
lietot maskas, taču tikai tad, kad 
no tā tiešām ir jēga, piemēram, 
sabiedriskajā transportā, bet ne -
vis uz ielas, kur garām iet tikai 
daži cilvēki. 

Veselības dienests turpina at -
ļaut publiskus pasākumus, ja 
vien rīkotāji stingri ievēro dro-
šības prasības. Galvenā no tām – 
apmeklētāju distancēšanās, ļau-
jot aizpildīt tikai pusi sēdvietu 
vai atrasties telpā ne vairāk kā 
750 cilvēkiem (prasība par pusi 
tukšo vietu nav jāievēro pasā-
kumos ar fiksētām sēdvietām,  
kā teātros vai kino). Inficēšanās 

publiskos pasākumos ir bijusi 
salīdzinoši neliela, skaidro 
Herma. (Izcēlums mūsu – Red.) 
(..)

Ir pilnīgi iespējams – ja sa -
slimstības līkne Igaunijā atkal 
krasi pieaugs, valdība ieviesīs 
jau nus, stingrākus ierobe žo ju-
mus. “Pašlaik mums nav pro blē-
mu ar slimnīcu pārslodzi. Iz  - 
s  katās, ka cilvēki tiek cauri ar 
vieglākiem slimības simpto -
miem. Tas nozīmē, ka mums vēl 
ir rezerves saslimstības pieaugu-
ma gadījumā,” saka Herma.

(Patapināts no Holgers Rone-
mā, igauņu žurnālists, nedēļ rak-
stam IR)

Salu valstī Taivānā, kur ir 23 
miljoni iedzīvotāju, kopš koro-
navīrusa pandēmijas izcelšanās 
kaimiņvalstī Ķīnā pagājušā gada 
beigās reģistrēti tikai 553 infi-
cēšanās gadījumi un septiņi 
upu ŗi. Pēdējās 200 dienās valstī 
nebija reģistrēts neviens pašmāju 
saslimušais, citviet pasaulē pie-
ņemoties spēkā koronavīrusa 
pandēmijas otrajam vilnim, at -
zīmē aģentūra Associated Press. 
Pēdējais pašmāju saslimušais 
tika reģistrēts Taivānas Slimību 
kontroles centrā  12. aprīlī, bet 
pē   dējais letālais gadījums – mai-
jā. Centra darbinieki pateikušies 
iedzīvotājiem par viņu līdzda -
lību un sapratni, mudinot  tur-
pināt lietot sejas maskas un bieži 
mazgāt rokas. Taivānā veiktā 
sekmīgā Covid-19 iegrožošana   
ir īpašs panākums, ņemot vērā 
salu valsts ciešos biznesa un 
tūrisma sakarus ar Ķīnu. (..) 

Kopumā no visiem saslim ša-
nas gadījumiem 458 bija “im -
portēti”, 55 vietējie, bet 36 tika 
konstatēti Taivānas kaŗa flotes 
jūrniekiem pēc draudzības vi -
zītes ārzemēs. (..)

Ņemot vērā, ka pasaulē re -
ģistrēti vairāk nekā 44 miljoni 
Covid-19 inficēto un 1,1 miljons 
upuŗu, Taivānas darbu pandē-
mijas iegrožošanā var uzskatīt 
par veiksmes stāstu. Viens no tā 

Kāpēc Taivānai veicas?
priekšnoteikumiem ir ātra reak-
cija uz notiekošo. Taivānas amat-
personas sāka pārbaudīt, vai 
aviopasažieriem, kas ieradās no 
Uhaņas, kur uzliesmoja pandē-
mija, nav drudzis vai citi pnei-
mo nijas simptomi, jau pagājušā 
gada 31. decembrī. Valdība in 
formēja iedzīvotājus par masku 
valkāšanas svarīgumu, vienlai
kus cenšoties novērst panisku 
pirkšanu un cenu “uzskrū vē ša
nu”. Salu valsts ātri noslēdza ro 
bežas, 23. janvārī apturēja lido
jumus no Uhaņas un aizliedza 
iebraukt Ķīnas pilsoņiem, kas 
dzīvo Uhaņā. Taivānā tika ie 
viesta stingra 14 dienu karan
tīna visiem iebraucējiem, gan 
tai vāniešiem, gan ārzemnie
kiem. Iegrožošanas darbu vadīja 
pro fesionāļi, tajā skaitā Taivānas 
bijušais viceprezidents Čens Či -
jens, kuŗš ir diplomēts epidemi-
ologs. Taivānas iekļaujošā ve  se-
lības aprūpes sistēma, digitālās 
technoloģijas, agrīnas pārbau-
des, efektīva izolācija un likum-
paklausīgi pilsoņi, kas nekurn 
pret sejas masku lietošanu, deva 
iespēju ātrai un koordinētai 
atbildei uz Covid-19 pandēmijas 
izaicinājumu, izvairoties no 
valsts mēroga karantīnas.

(Patapināts no V. Bērziņa raksta 
Latvijas Avīzē š. g. 30. oktobrī) 
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Un ko nu?!SILVIJA GRIGULIS DŽONSA

(Turpinājums sekos)

no kurienes pie manis bija iera-
dusies papīra lelle vienā apakš-
veļā. Viņai vajadzēja pienācīgas 
drēbes, tāpēc, apbruņojusies ar 
dažiem zīmuļiem un šķērēm, es 
ķēros pie darba. Es apvilku viņas 
formu uz brūna iesaiņojuma pa -
pīra un izgriezu svārkus. Pēc 
tam uzzīmēju blūzes, džemperi 
un kleitas. Apģērbu uz lelles 
saturēja nelielas papīra strēme-
lītes, kuras aizmugurē nolocīju. 
Vēlāk, kad es biju “uzšuvusi” 
bikšu pāri, tad viņa bija ģērbusies 
tā, ka varēja pievienoties man 
lauku darbos. Es mēģināju uzzī-
mēt arī fermas zēnu, bet viņš 
neiznāca tāds, kādu gribēju, tā -
pēc manā saimniecībā bija tikai 
meitenes.

***
SARGEŅĢELIS  
Ap Ziemassvētku laiku mūsu 

vecmāmiņa ļoti vēlējās, lai mēs 
visi dotos uz grēksūdzi. Augustā, 
kad, pārtraucot gavēni, pirms 
savas pirmās Svētās komūnijas 
ēdu krēmkūku, bet pēc tam pa -
metām mājas Latvijā, es ne reiz-
es nebiju nožēlojusi grēkus. Ta -
gad es knapi spēju atcerēties no -
žēlošanas tekstu latviešu valodā. 
Mēs bijām Vācijā, un manas 
vācu valodas zināšanas bija visai 
pieticīgas. Tieši tāpat kā mājās, 
tuvākā katoļu baznīca te bija 
jūdzēm tālu. Vajadzēja doties uz 
tuvāko pilsētu, un arī līdz tai 
mums bija jābrauc ar vilcienu.

Grēku nožēlošanā man nebija 
pieredzes, un tā patiešām šķita 
esam problēma. Kuros grēkos 
atzīties? Man to bija tik daudz! 
Es pat nevarēju atcerēties, cik 
reizes esmu bijusi nejauka pret 
saviem brāļiem, cik daudz esmu 
melojusi, nemaz nerunājot par 
nepaklausību un aizmāršību 
skaitīt lūgšanas, it īpaši no rī -
tiem! Bet visgrūtākais bija tas, ka 
šī lieta bija jānokārto vāciski. 
Mamma un vecmāmiņa vācu 
valodā runāja tekoši. Tētis bija 
luterānis, un viņam uz grēksūdzi 
nebija jāiet. Viņa grēki tāpat kā 
citiem luterāņiem tika piedoti 
dievkalpojuma laikā, tiklīdz viņš 
tos nožēloja. Šis bija viens no 
iemesliem, kāpēc man patika ar 
viņu doties uz luterāņu baznīcas 
dievkalpojumiem. 

Abi mani brāļi bija pārāk 
mazi, lai viņus nomāktu grēku 
rūpes. Braucot vilcienā, biju 
dziļi iegrimusi domās. Man bija 
jārod risinājums lielajai pro-
blēmai. Pie kā es varētu vērsties, 
un kā es varētu no tās izkļūt?   
Arī mammai un omei bija no -
pietnas sejas. Viņas sēdēja man 
pretī un ska tījās laukā pa logu. 
Es prātoju, par ko gan viņām 
būtu jāuz traucas. Jebkurā gadī-
jumā viņas man palīdzēt ne  va-
rēja.

Atkal vienīgais, kas man va rē ja 
līdzēt, bija Visvarenais Dievs. 
Bet kaut kā man negri bējās vēr-
sties tieši pie Viņa. Galu galā es 
biju viņu aizvainojusi jau toreiz, 
un tagad centos izvairīties no 
atzīšanās. Jutu, ka visām ma  nām 
grēkošanas reizēm varētu sekot 
bargs sods. 

Ko gan es varētu darīt lietas 
labā? Varbūt es varētu it kā 
kļūdīties un izlēkt no vilciena 
nākamajā stacijā? Bet nākamā 
stacija bija tieši tā, kurā mums 
bija jāizkāpj, tāpēc lec vai nelec, 
tas neko nemainītu. 

Ejot baznīcas virzienā, mani 
soļi kļuva arvien smagāki un 
īsāki. Es apstājos it kā kādu 
gaidītu, un cerēju. ka šis kāds 
mani panāks. Pēkšņi, es atcerējos 
par savu Sargeņģeli, kuru mēs 
lūdzām ikdienā par mums rū -
pēties. Viņam šoreiz nudien bija 
kaut kas jādara manā labā. Es 
sāku ar viņu runāt. Es nebiju 
pārliecināta par viņa spējām, 
pilnvarām,  cik lielus spēkus viņš 
pārvaldīja un cik spēcīgs viņš 
īstenībā bija. Skaidrs, ka viņš nav 
tāds kā Dievs, bet, ja es ļoti laipni 
palūgtu, lai viņš kaut ko darītu 
manis labā, varbūt tas varētu 
nostrādāt.

Baznīcā ar savu laipno eņģeli, 
kas atradās man blakus, es no -
metos ceļos patālāk prom no 
savas ģimenes un turpināju lūg-
ties. Tad es jutu vieglu pie skā-
rienu manam plecam, un mam-
ma ļoti klusi man iečukstēja 
ausī, ka vācu priesteris klausīsies 
manu atzīšanos latviešu valodā, 
jo, kā mēs visi zinām, Dievs ir 
visvarens un viszinošs un saprot 
visas pasaules valodas. Mācītājs 
esot teicis, ka, sūdzot grēkus, 
mēs nerunājam ar priesteri, bet 
gan ar pašu Svēto Garu. 

Tātad viss, kas man bija jādara, 
bija tas, ko es darīju Latvijā savas 
pirmās grēksūdzes laikā. Jāiz-
stāsta Viņam savus grēkus, ku -
rus es varēju atcerēties, un pa -
teikt, ka man ir žēl, un, protams, 
atvainoties.

Vai šo brīnumaino iznākumu 
bija izkārtojis mans sargeņģelis? 
Viss, ko es  zinu –  kopš tās die-
nas uzskatīju viņu par savu 
draugu. Mana sargeņģeļa vārds 
ir Jēkabs. Viņš nekad neatstāj 
ma ni vienu. Kad es domāju par 
to, cik daudzās situācijās viņš 
mani ir glābis, es patiešām brī-
nos, kāpēc gan viņš tik cītīgi 
mani pieskata?

***
BURKĀNU KŪKA
Līdz 1944. gada decembrim 

bijām pieveikuši jau ļoti tālu ceļa 
gabalu. Bijam tikšuši gandrīz 
līdz Berlīnei, pirms atkal izdzir-
dējām briesmīgo troksni, kas 
nāca no Austrumiem. Mums 
sek  oja frontes līnija. Vairākus 
mē  nešus mūsu ģimene dzīvoja 
nelielā ciematiņā ar nosaukumu 
Tiefensee. Mūsu naktsmītne bija 
iekārtota nelielā būdiņā netālu 
no dzelzceļa stacijas.

Man tolaik bija deviņi gadi, un 
es gāju vietējā ciema skolā. Tur 
bija viena liela klase, kurā mā -
cījās visa vecuma bērni. Skolo -
tājs bija kāds vecāks vīrs ar koka 
kāju. Lai palīdzētu man apgūt 
vācu valodu, viņš izmantoja 
vācu-latviešu vārdnīcu. Kad to 
ievajadzējās, viņš man uzsauca: 
“Sylvia, gib mir deine Vārdnīca”. 
Tad viņš man parādīja vārdus 
latviešu valodā, un tādā veidā es 

(Turpināts no Nr. 41)

VĀCIJA
FERMA, GLUŽI KĀ ĪSTA
Austrumvācijā 1944. gada krā-

sainajā rudenī mēs bieži devā -
mies pastaigās un no sirds iz -
bau dījām šo laiku. Man patika 
spārdīt kritušās lapas, bet, gal-
venokārt, mēs ar Andreju vācām 
kastaņus, kas vēl joprojām bija 
tērpušies zaļajos, mīkstajos ada-
tainajos “uzvalciņos”. Dažiem, 
krī tot no šiem augstajiem ma -
jestātiskajiem kastaņu kokiem, 
“svārki” bija pārsprāguši un sprau-
gās vīdēja košais brūnais kodols. 
Citi jau bija pavisam atbrīvoju-
šies no savas, un tos bija daudz 
ērtāk sabāzt kabatās. Tāpat kā 
kastaņus, mēs vācām arī zīles, 
kas bija sakritušas zem kupla-
jiem ozoliem, un mums lieti 
noderēja arī baltegļu mazie čie-
kuriņi. Mūsu vecmāmiņai šajos 
pārgājienos bieži vien bija līdzi 
liela soma, kur to visu salikt.

Viena no mūsu iecienītākajām 
rotaļām bija ferma, kurā visi 
dabas dotie dārgumi pārvērtās 
par mājdzīvniekiem. Maniem 
kastaņiem, kas, liekot lietā vec-
māmiņas šķēru asos galus, bija 
četras sērkociņu kājas. Tās ne 
bez piepūles bija iespraustas 
ka staņu vēderos, un manā saim-
niecībā tās bija govis. Ozolzīlēm 
nebija kāju, un tās bija šaurākas, 
tāpēc daļa pārtapa par cūkām, 
daļa – par aitām. Cūkām bija 
mazas cirtainas astītes, kas bija 
gatavotas no diegiem, bet aitas 
bija gludas, jo tās nesen bija 
nocirptas. Mums bija zirgi un 
rati, kas izgatavoti no sērkociņu 
kastītēm.

Dabiski, zirgiem bija jābūt 
pārākiem par govīm, tāpēc tiem 
vajadzēja izskatīties savādāk. Es 
viņiem pieliku kuplas astes, kas 
izgatavotas no vilnas un lielu 
ozol zīles galvu uz sērkociņa kāta. 
Zirgu pārāk lielās un smagās 
galvas neļāva tiem noturēties 
līdzsvarā, un zirgi bieži apgāzās. 
Viņi regulāri gulēja uz sāniem, 
savas nevienādās kājas gaisā 
saslējuši.

Sērkociņu kārbiņas pārtapa   
ne tikai par ratiem, bet arī par 
tvertnēm un pat saimniecības 
ēkām. Mums gan vienmēr to 
bija par maz, bet tētim vienmēr 
trūka sērkociņu.

Govis tika regulāri slauktas un 
pēc tam laistas ganībās. Zirgi 
veda cūkas uz tirgu, aiz tām se -
koja aitu bars. Mana saimnie -
cība auga un attīstījās, tā tika 
turēta vecā apavu kastē zem 
galda. Maniem lopiņiem tā bija 
visdrošākā vieta, kur viņus ne -
traucēja mans jaunākais brālis, 
kuram bija uzticēta lielā, nejaukā 
vilka loma. Viņš bija drauds 
manām aitām un visai saim nie-
cībai kopumā. Tajā laikā jaunā-
kais brālis sliecās bāzt mutē visu 
ko, tostarp manus mājlopus, jo 
viņš bija parāk mazs, lai aptvertu 
saimniecības lielo nozīmi manā 
dzīvē.

Kad es jutu, ka lopkopību var 
likt malā, es pievērsos modes 
dizainam. Kaut kādā veidā, nez 

sapratu, kādi mājas darbi man 
būs jāpilda. Reiz, noskaities uz 
vecākajiem zēniem, kas sēdēja 
pašā klases aizmugurē, viņš 
meta tiem ar spieķi. Tas lidoja 
pāri mūsu galvām, vainīgie me -
tās prom un spieķis trapīja 
c itiem, nevis palaidņiem, kam 
tas tika mērķēts. 

Laika sprīdi pirms Ziemas-
svētkiem dzīve likās teju vai nor-
māla. Austrumu vilcieni daž reiz 
apstājās arī mūsu mazajā stacijā. 
Mēs ievērojām, ka pasažieri pār-
svarā bija jauni zēni un veci vīri 
formas tērpos. Gaisa uzlidojumi 
turpinājās gan dienu, gan nakti, 
bet bumbas pārsvarā tika rai-
dītas uz Berlīni. Reiz, dienas uz -
lidojuma laikā, tētis redzēja no 
debesīm krītošu bumbvedēju. 
Mēs devāmies mežā, lai raudzītu, 
kā varam palīdzēt izdzīvoju ša-
jiem. Mēs atradām tikai lielus 
vraku gabalus, kas bija izkaisīti 
apkārtnē.

Patversme, kurā slēpāmies 
gai sa uzlidojumu laikā, bija šau-
ra, dziļa tranšeja ar slīpām ie -
ejām un izejām abos galos. Tajā 
pietika vietas tikai desmit cilvē-
kiem un arī tikai tad, ja visi stā-
vēja kājās. Tranšeju iesaucām 
par stāvistabu, tāpēc mēs vairs 
turp negājām. Aukstajās ziemas 
naktīs mana māte uzskatīja, ka 
tranšeja nav labākā vieta, kur 
pār laist nakti, tāpēc mēs pali -
kām savās divās divstāvu gultās, 
kas bija saliktas kopā tā, lai trīs 
cilvēki līdzās varētu gulēt augš-
stāvā un trīs – apakšstāvā. Mūsu 
būdā bija tikai viena istaba un 
neliela virtuve, tāpēc vairāk gul-
tu nemaz nebija kur novietot.

Vecmāmiņa uzstāja, ka, iz -
dzirdot sirēnas, mums visiem ir 
jāpamostas, jo jāpaspēj lūgt un 
nožēlot grēkus, pirms esam no -
miruši. Mamma tam nepie krita. 
Viņa bija pārliecināta, ka vis -
maz bērni nonāks debesīs, ne -
atkarī gi no tā, vai viņi ir aizmi-
guši vai nomodā. Es neuztrau-
cos, jo man patika gulēt, un, lai 
arī būdama tikai deviņus gadus 
veca, es zināju, ka debesis būs 
patīkama vieta, kur pamosties.

Saulainās dienās mani sūtīja 
uz ciematu pēc smalkmaizītēm, 
kuras sauca par Ründstuck. Vēl 
karstas, tikko izvilktas no cep-
tuves, tās bija neizsakāmi gar -
das. Es apzinājos, ka man jābūt 
sa prātīgai, tomēr līdz mājām sa -
vējo nekad neaiznesu, arvien to 
notiesāju jau pa ceļam.  

Smalkmaizītes nebija vienīgais 
gardums. Veikalā man skārda 
kannā ar kustīgu rokturi un 
vā  ku iemērīja arī pienu. Pa ceļam 
uz mājām es allaž apstājos un 
piena virskārtu ielēju sniegā un 
tad baudīju labāko pašas gata-
voto saldējumu pasaulē.

Tuvojās gada beigas. Mums 
visapkārt bija mežs, tāpēc par 
Ziemassvētku eglīti mums ne -
bija jāraizējas. Dzelzceļa līnijas 
tālākajā pusē nebija nevienas 
celt nes un vienīgās ēkas mūsu 
pusē bija stacija, stacijas saim-
nieka māja un mūsu būda. Tu -
vējais ciemats atradās netālu      
no kalna, paralēli dzelzceļam 

austru mu virzienā.
Kādu dienu, kad visi bija ārā, 

ielavījos virtuvē un savai ģime -
nei sagatavoju Ziemassvētku 
pār steigumu. Viss, ko es varēju 
atrast tukšajos skapju plauktos, 
bija nedaudz cukura un daži 
bur kāni. Iespējams, mana māte 
kopā ar zēniem tieši tobrīd bija 
devusies iepirkties. Nebija gan 
daudz, ko pirkt, un to darīt va -
jadzēja ļoti apdomīgi, proti, pirkt 
tikai pašas nepieciešamākās lie-
tas. Bet par to man galva nesā-
pēja, jo bija jāsteidz darboties ar 
burkāniem. Cik vien iespējams 
glīti, es tos pārgriezu gareniski 
uz pusēm, sakārtoju uz šķīvja, kā 
riteņa spieķus, un pa virsu uz -
kaisīju cukuru. Centrā ievietoju 
dažus zaļus skuju zariņus no 
mūsu eglītes. Zaļā, baltā un oran
žā krāsa uz šķīvja novietota gal-
da vidū izskatījās burvīgi.

Kad pārējie atgriezās mājās, 
mana māte ieminējās, ka bur-
kāni bija domāti vakariņām, bet 
galu galā mans radošais veikums 
tika novērēts un atstāts kā galda 
rotājums. Neatceros, kas mums 
toreiz bija Ziemassvētku vakari-
ņās, bet es ļoti lepojos, ka to ga -
tavošanā esmu piedalījusies arī es.

Mēs izgatavojām arī dažas 
pārsteiguma paciņas Ziemas-
svēt ku konfekšu formā. Tajās 
bija ietīti dažādi saldumi. Tos 
izmantojām, lai rotātu eglīti, un 
mums ļāva pašiem izdomāt, kā 
tos noformēt. Mums bija arī da -
žas īstas sveces, kas obligāti jāie-
liek katrā Ziemassvētku eglītē. 
Tās tika aizdegtas svētku vakarā, 
kad visi pulcējās, lai kopā dzie-
dātu un rādītu savus  sagatavotos 
priekšnesumus. 

Lieki piebilst, ka vairums ro -
tājumu eglītē nebija ilgi lietoja-
mi, izņemot papīra eņģeļus un 
vizuļus, ko bijām atraduši ārā. 
Tie bija plāni, sudraboti metāla 
sloksnes gabali, kas gaisa uzlido-
jumu laikā bija nokrituši no de -
besīm un izskatījās, itin kā būtu 
nolijis sudraba lietutiņš.

Pašā Ziemassvētku vakarā pie 
mūsu durvīm kāds klauvēja. Ār -
pusē stāvēja daži bērni no manas 
skolas un viņu vecāki ar dāva-
nām. Es saņēmu mīkstu, rokām 
darinātu rotaļu lācīti, kuru nosē-
dināju blakus savai lellei Baibai 
zem egles. Lai gan es īpaši ar 
lellēm nespēlējos, tomēr man 
bija izdevies ceļā nosargāt savu 
Latvijas Baibu. Es biju pārlie ci-
nājusies, ka viņa arvien paliek ar 
mani kopā, lai kur mēs dotos. 
Tagad viņai bija draugs.

***
BUMBVEDĒJA AVĀRIJA
Skatīdamies ārā pa stacijas 

logu, mans tētis redzēja, kā atkal 
avarē kāda lidmašīna. Nelaime 
bija notikusi pavisam netālu no 
mūsu mājām, un mēs devāmies 
turp. Ejot cauri mežam, krūmos 
pamanījām dažus metāla gabal-
us un mazliet tālāk, daļu no 
fizelāžas, vismaz tā izskatījās.
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Uz salas Daugavā pie Kokneses top Likteņdārzs – gaišas atceres 
vieta, kur svinēt latviešu tautas izturību un spēku. Tas ir arī Tavas 
ģimenes un dzimtas Likteņdārzs, veltīts visiem latviešiem, kas 20. 
gadsimtā gājuši bojā vai cietuši svešu varu dēļ. Likteņdārzs top 
kopdarbībā un par ziedojumiem, tā atbalstītāju skaits jau pārsniedz 
500 tūkstošus. Mūsu nākamais lielais kopdarbs --- uzcelt Saieta 
namu! Palīdzi! Ziedo!
Nodibinājums “Kokneses fonds”
Adrese: Lāčplēša iela 75B, Rīga, LV-1011, Latvija
info@koknesesfonds.lv

Ziedojumiem EUR:
AS “Citadele banka”
Konts: LV94PARX0015211160001
SWIFT: PARXLV22

Starpniekbanka ziedojumiem USD:
USA CITIBANK, N.A., NEW YORK
Konts: 36392149
SWIFT/BIC: CITIUS33

Vairāk informācijas
 www. liktendarzs.lv

Krustvārdu mīklas 
(Nr. 41) atrisinājums

Līmeniski. 4. Ama-
ti. 5. Pikapi. 7. Rucava. 
10. Džems. 11. Kasija. 
12. Etvija. 13. Karalis. 
16. Lesoto. 19. Lokans. 
22. Taurupe. 23. Le -

kāls. 24. Laucis. 25. Statuja. 26. 
Bankas. 28. Ķirbis. 30. Klasika. 
35. Tukums. 37. Ainaži. 38. 
Turku. 39. Skalbe. 40. “Jumava’’. 
41. Nasta.

Stateniski. 1. Vaidava. 2. 
Ra ses. 3. Sirseņi. 5. Pokers. 6. 
Kosa. 8. Avis. 9. Araksa. 14. Rau-
dava. 15. Laukumi. 17. Eseja. 18. 
Talka. 20. Okapi. 21. Naivi. 27. 
Nartas. 29. Batika. 31. Lestene. 
32. Kraujas. 33. Akra. 34. Tapa. 
36. Kross.

Līmeniski. 1. Angļu dzejnieks 
(1795-1821). 4. Italiešu dzej-
nieks (1265-1321). 6. Dzelzceļa 
pietura posmā Rīga  Jelgava. 7. 
R. Vāgnera opera. 8. Angļu fi -
ziķis (1824-1907). 10. Profesija. 
13. Aligatoru dzimtas kroko -
dils. 15. Mechanikas nozare. 17. 
Rupjš audums izšūšanai. 19. 
Telpa publiskām lekcijām. 20. 
Valsts Eiropā. 22. Vienkāršais 
mechanisms. 23. Panātru dzim-
tas augs. 26. Decimāllogaritma 
daļa aiz komata. 29. Sena spāņu 

tautas deja. 30. ASV pavalsts. 31. 
Lapu koks. 32. Kazrags. 33. 
Gredzenveidīga koraļļu sala ar 
lagūnu. 34. Zemes īpašum tie-
sības feodālismā.

Stateniski 1. Svīrveidīgo kār-
tas putni. 2. Elektrodzinēja ne -
kustīgā daļa. 3. Senatnīga vec-
franču tautasdziesma. 4. Franču 
filozofs, matēmatiķis un dabas 
zinātnieks (1596-1650). 5. Per-
so nas, ko kāda polītiska vai 
valsts organizācija sūta uz citu 
valsti ar kādu uzdevumu. 7. Pēc 

kāda laika. 9. Anti-
lopju dzimtas dzīv-
nieks. 11. Strinkšķi nā-
mais stīgu mūzikas 
in  struments. 12. 
Citrus augs ar oran-
žiem, saldiem aug-
ļiem. 14. Apklāta. 16. 
Masīvas akmens krau-
jas. 17. Guļam vietas 
uz kuģa. 18. Manilas 
kaņepāji. 21. Daugav-
pils agrākais nosau-
kums. 23. Zodiaka 
zvaigznājs. 24. Valsts 
galvaspilsēta Eiropā. 
25. Tropu augs ar lie-
liem, sulīgiem, aromā-
tiskiem augļiem. 26. 
Pilsēta Indijas dien-
vidos. 27. Prinča tituls 
Spānijā un Portugalē. 
28. Ābolu šķirne. 
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Ieskandinot ar Spēka dzies-
mu,  oktobŗa sākumā tika at -
vērta Ilgoņa Upmaļa grāmata 
“Latvija – PSRS impērijas mi -
litārizētā kolonija”. Grāmata 
atmasko militārizēto tauts aim-
niecību Latvijā un ir smaga ap -
sūdzība PSRS impērijai, kuŗas 
sa stāvā ilgus gadus bija okupē -
tā Latvija. Grāmatas atvērša-
nas svētkus ar savu klātbūtni 
pagodināja Latvijas Valsts pre-
zidents Egils Levits, kuŗš uzru-
nājot klātesošos, īpašu uzmanī-
bu veltīja grāmatas nosauku-
mam un jēdzienam “koloniāls”. 
Rietumu zinātnē pēdējos div-
desmit, trīsdesmit gados post-
koloniālisma studijas ir viens 
virziens vai pieeja vēstures izpē-
tei. Turklāt “Eiropas Parlaments 
ir tā starptautiskā institūcija, kas 
pirmo un gandrīz vienīgo reizi 
ārpus Latvijas minēja Baltijas 
valstu okupāciju koloniālisma 
as  pektā – 1983. gada Eiropas 
Par lamenta rezolūcijā par situā-
ciju Baltijas valstīs tajā brīdī,   
kad koloniālisms vēl bija aktuāls 
šajās territorijās.”

Valsts prezidents mudināja šo 
grāmatu izlasīt no pirmās līdz 
pēdējai lappusei, lai iegūtu kopē-
ju priekšstatu par militāri rūp-
niecisko kompleksu un padom -
ju okupācijas spēkiem Latvijā. 
Egils Levits atzinīgi novērtēja šī 
pētījuma augstos zinātniskos 
standartus  un arī to, ka tas la -

Kā padomju Latvijā gatavojās "x stundai"?

sāms ļoti labā valodā, ir illustrēts, 
ar norādēm uz dokumentiem.

Grāmatu dāvinās visām Lat-
vijas skolām, augstskolām un 
bibliotēkām. Tā  tapusi ar Eiro-
pas Parlamenta lielākās polītis-
kās frakcijas – Eiropas Tautas 
partijas (ETP) – atbalstu.

I. Upmalis darbojies 90. gadu 
sākumā Latvijas valdības izvei-
dotā Krievijas armijas izvešanas 
kontroles birojā – bija tā vadītājs 
un autors vairākām iepriekš iz -

dotām grāmatām, kas stāsta par 
PSRS armijas klātbūtni Latvijā. 
Jaunās grāmatas apakšvirsraksts 
vēsta, ka tā veltīta PSRS militāri 
rūpnieciskā kompleksa ietekmei 
uz Latvijas ekonomiku 1940./ 
1941. un 1945.–1991. gadā. Tā 
papildina stāstu, kādēļ pēc neat-
karības atgūšanas sagruva pa -
domju parauga Latvijas PSR 
rūp niecība: “Pie Latvijas PSR 
tautsaimniecības rūpnīcu sabru-
kuma pēc 1990. gada vainojama 

ne tikai tā laika Latvijas valdība, 
bet galvenokārt militārrūpnie-
ciskā kompleksa darbības pār-
traukšana Latvijā”. Ilgonis Up -
malis uzskata, ka “Latvijas valsts 
rūpniecību sāka iznīcināt 1940. 
gadā, turpināja 50. gados, un šā 
procesa sekas ir jūtamas vēl 
tagad.” 

Lai gūtu priekšstatu, cik ļoti 
padomju militārrūpnieciskā 
kom pleksa metastāzes bija pār-
ņēmušas visu Latvijas PSR taut-
saimiecību, I. Upmalis ielūkojies 
Latvijas archīvos glabātajos rūp-
nīcu Pirmo (slepeno) daļu do -
kumentos. “Varu apgalvot, ka 
reti kuŗa Latvijas PSR rūpnīca 
neražoja produkciju militāri 
rūpnieciskajam kompleksam  
un grūti nošķirt, kur sākas un 
beidzas ražošana militārām un 
tautsaimniecības vajadzībām,” 
saka autors. Darbā izmantoti 
dokumenti, kas padomju gados 
skaitījās slepeni, pēc PSRS izir-
šanas līdz 2014. gadam Krievijas 
archīvos bija brīvi pieejami, bet  

Putina varas laikā atkal paslu-
dināti par neizpaužamiem. 

Grāmatā izklāstīts konteksts – 
PSRS militārrūpnieciskā kom-
pleksa tapšanas un attīstības vēs-
ture, Latvijas pirmskaŗa taut-
saim niecība un kādu iespaidu uz 
to atstāja 1939./1940. gada noti-
kumi un padomju okupācija, 
Baltijas kaŗa apgabala izveide. 

Padomju sistēma neparedzēja 
informēt strādniekus, kam do -
māts tas, ko tie ražo. Šāda infor-
mācija bija slepena. Strādājo ša-
jiem visbiežāk nebija ne jausmas, 
kam  paredzēts aparāts, ko tie 
ražoja.

Grāmatas autors atzīst, ka 
plašais publicētais uzskaitījums 
nemaz nav pilnīgs, jo ārpusē 
palikuši atsevišķu rūpnīcu cechi, 
mazāka mēroga rajonu un pil-
sētu uzņēmumi, kā arī kolhozu 
un sovhozu ražotnes, kas arī no -
darbojās ar PSRS armijas, tās Lat-
vijas territorijā izvietoto bazu, 
kop skaitā ap 300, apgādi. 

Īpaša nodaļa vēsta par Latvijas 
PSR uzņēmumu pienākumiem 
gatavoties “X stundai”, tas ir, 
mobilizācijas rezervju uzkrā ša-
nu, tāpat arī  nodaļa “PSRS mi -
litāri ķīmiskā kompleksa darbība 
Latvijā” un stāsts par padomju 
raķešu bazu tīklu Latvijas PSR. 

LIGITA KOVTUNA

Ilgonis Upmalis: “Latvijas valsts rūpniecību sāka iznīcināt 
1940. gadā, turpināja 50. gados, un šā procesa sekas ir jūtamas 
vēl tagad”

Šī publikācija sagatavota ar Mediju 
atbalsta fonda fi  nanciālu at  bal stu no 
Latvijas valsts budžeta lī   dz ek ļiem. Par 
publikācijas  saturu at  bild biedrība 
“Laiks-BL”
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Māja pie jūras Latvijā jau nākamajā vasarā? Tas ir iespējams! 
Labākā recepte pret COVID un citiem mūsdienu draņķiem. 
Īpašnieks bez starpniekiem piedāvā kārtīgam pircējam vienu no 
diviem ekskluzīviem zemesgabaliem pie pašas jūras ar oficiāli 
apliecinātām apbūves iespējām Vidzemē – Ķurmragā 1. un 2. 
līnijā no plūdmales. Īpašnieks otru īpašumu patur sev un palīdzēs 
pircējam apbūvēt un apsaimniekot iegādāto īpašumu. Visa infor-
mācija pieejama www.zemepiejuras.lv un pa tālruni.
Droši zvaniet! Tālr. +371 26642420.

NBA spēlētājiem 
testi jāveic katru 

dienu
Nacionālā basketbola asociā-

cija informējusi 30 komandas, 
ka atļauts atvērt treniņcentrus 
grupu nodarbībām un treniņ-
spēlēm ar, maksimums, 10 spē-
lētāju līdzdalību.

***
Italijas medija The Shot ap -

skat nieks Emiliano Naiareti uz -
skata, ka latviešu basketbolists 
Artūrs Kurucs jebkuŗā gadī-
jumā nākamo sezonu pavadīs 
Eiropā. Kurucs joprojām nav 
atteicis dalību Nacionālās bas-
ketbola asociācijas (NBA) draftā, 
neskatoties uz to, ka drafta 
eksperti viņam neredz vietu 
starp 60 spēlētājiem, kuŗi tiks 
izvēlēti. Drafts risināsies 18. no -
vembrī.

Par pasaules
hokeja čempionātu 

Ministru prezidents Krišjānis 
Kariņš (JV) šaubās, vai drošības 
apsvērumu dēļ paši hokejisti 
pavasarī gribētu braukt uz pa -
saules čempionāta (PČ) spēlēm, 
ja tās notiktu Baltkrievijas gal -
vaspilsētā Minskā. Intervijā TV3 
raidījumam 900 sekundes prem-
jērs uzsvēra, ka Latvija ir gatava 
rīkot iepriekš plānotās pasaules 
hokeja čempionāta spēles Rīgā, 
ja vien epidemioloģiskie apstākļi 
to ļaus. “Protams, mēs no Lat-
vijas puses esam griboši un ga -
tavi būt līdzrīkotāji šajā hokeja 
čempionātā, visi priekšdarbi no -
tiek. Es domāju, ja vien epide-
mioloģiskie apstākļi to pieļautu, 
tas būtu lielisks notikums Lat-
vijai ļoti daudzu iemeslu dēļ. 
Mums bažas ir par otro posmu, 
kas paredzēts Minskā. Ja ne kas 
cits, tad ir ļoti liels jautājums par 
drošības apstākļiem,” skaidroja 
polītiķis.

Dāvis Bertāns

Mārtiņš Karsums

Renē Fāzels

// FOTO: Dalasas Mavericks

Latvijas hokeja izlase
// FOTO: LETA

NBA spēlētājiem katru dienu 
jāveic vīrusa testi un katru reizi 
jāuzrāda negātīvs rezultāts, lai 
varētu apmeklēt treniņus, liecina 
līgas vadības nosūtītais ziņo-
jums. Komandas treniņcentrus 
iepriekš izmantoja jūlija sākumā 
– īsi pirms došanās uz Disney 
World burbuli Orlando, Floridā.

Latviešu basketbolisti Dāvis 
Bertāns un Anžejs Pasečņiks 
individuāli trenējas Latvijā, bet 
Rodions Kurucs turpina uztu-
rēties ASV. Mavericks spēka uz -
brucējam Kristapam Porziņģim 
oktobŗa sākumā Dalasā tika 
veikta labā ceļgala operācija, 
tādēļ viņš pagaidām nevar 
trenēties.

Ārsta prognoze 
par Kristapu 

Porziņģi
Ja sezona sāksies janvāŗa vidū, 

latviešu basketbolists Kristaps 
Porziņģis varētu būt gatavs iet 
laukumā jau no pirmajām Na -
cionālās basketbola asociā cijas 
(NBA) spēlēm, prognozē ārsts 
Rajpals Brars.

Porziņģim oktobŗa sākumā 
tika veikta labā ceļgala meniska 
operācija. Viņš to traumēja pir-
majā play-off spēlē pret Losan-
dželosas Clippers. Šis savaino-
jums Porziņģim traucēja serijas 
turpinājumā, uzbrucējam pieda-
loties kopumā trijās no sešām 
spēlēm.

Kariņš netieši pauda bažas par 
to, kā Baltkrievijas tiesībsar gā-
jošās iestādes varēs nodrošināt 
kārtību hokeja čempionāta spēļu 
laikā, ja tās vardarbīgi vēršas pret 
saviem iedzīvotājiem, kad tie 
miermīlīgi pieprasa valdības 
maiņu un brīvas, demokratiskas 
vēlēšanas. “Mēs plānojam rīkot 
savu posmu pie mums. Ir jau-
tājums, vai posms Baltkrievijā 
vispār varētu notikt, pat ja gri-
bētu, lai tas notiek. Es esmu 
šobrīd ļoti šaubīgs, ka būtu 
pietiekama komanda, kas uz 
turieni būtu gatava braukt tieši 
drošības apsvērumu dēļ,” norā-

dīja Kariņš. Vienlaikus viņš attu-
rējās komentēt Starptautiskās 
Hokeja federācijas (IIHF) paus-
tos pārmetumus Latvijai par 
šan tāžu saistībā ar plānotā čem-
pionāta rīkošanu. Premjērs no -
rādīja, ka nekomentēs “viena 
cilvēka izteikumus”.

Latvija pasaules 
čempionātu varētu 

uzņemt divās 
hallēs

Starptautiskās hokeja federā-
cijas (IIHF) prezidents Renē 
Fāzels izskatījis arī iespēju, ka 
2021. gada pasaules čempionāts 
varētu tikt uzņemts divās Latvijā 
esošās hokeja hallēs, ziņo medijs 
Sports Illustrated. 

IIHF ģenerālsekretārs Horsts 
Lihtners iepriekš jau izteicies 
negātīvi par Latvijas valdības 
lūgumu atteikt Baltkrievijai tie-
sības organizēt nākamā gada 
pasaules čempionātu hokejā tajā 
esošās polītiskās situācijas dēļ. 
Viņa izteikumiem sarunā ar 
medija Sports Illustrated sadaļu 
The Hockey News piekritis orga-
nizācijas prezidents Renē Fāzels. 
“IIHF statūtos un noteikumos 
rakstīts, ka nevaram diskriminēt 
polītisku saistību dēļ,” atzīst 
Fāzels. “IIHF misija ir veicināt 
hokeja attīstību visā pasaulē. Lai 
to paveiktu, mums jābūt spē jī-
giem strādāt ar dažādām val-
stīm. Tāpēc bijām vīlušies, ka 
Latvijas valdība lūdza IIHF 
Minskā plānoto čempionāta 
daļu nodot kādam citam.

Par Vācijas kausa 
izcīņu

„Lielākā daļa izlasē iekļauto 
spēlētāju ir palikuši bez nozī mī-
gas spēļu prakses:, sacīja valsts 
hokeja izlases dalībnieks Mār-
tiņš Karsums. Viņš uzsvēra, ka 
komanda ievēro visus Covid-19 
protokolus un arī Vācijā rīkotāji 
gādās par pienācīgu epidemio-
loģiskās drošības līmeni. “Mums 
tas vispār ir ideāli, aizbraukt un 
nospēlēt kādu spēli, lai sajustu 
hokeja garšu vairāk,” ganda rī-

jumu par iespēju doties uz Vāciju 
pauda 34 gadus vecais Karsums. 

Pēc septiņām sezonām Krie-
vijas galvaspilsētas klubos Kar-
sums vasarā risināja sarunas ar 
Rīgas Dinamo”, bet par līgumu 
puses nevienojās. Tādējādi līdz 
šim pēdējo spēli Karsums aiz -
vadīja martā Kontinentālās ho -
keja līgas (KHL) kluba Maskavas 

Spartak sastāvā.
Valstsvienībai pirms došanās 

uz Vāciju ir paredzēti divi tre -
niņi. Uz Latvijas izlasi ir izsaukti 
27 spēlētāji, turklāt hokejistiem, 
treneriem un apkalpojošajam 
personālam veikti arī Covid-19 
testi. Visi testu rezultāti ir ne -
gatīvi.
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Pagājušās nedēļas vidū Face-
book atnesa skumju vēsti – 27. 
oktobrī Stokholmā 89 gadu ve -
cumā Mūžības ceļos devies glez-
notājs Laris Strunke. Šī ziņa 
atrāva vaļā atmiņu vārtus uz to 
jaunības laiku, kad 1989. gada 
oktobrī mākslas mūzejā “Ar  se-
nāls” (tagad izstāžu zāle “Arse-
nāls”) atklājām viņa pirmo glez nu 
izstādi dzimtenē.

Tas bija vētru un dziņu laiks, 
kad visi dzīvojām brīvības alku 
pārņemti un kad piepeši varēja 
sazināties ar tautiešiem svešās 
zemēs, par kuŗiem maz ko zi -
nājām. Tas bija tik satraucoši! 
Bet tad pazibēja ziņa, ka Rīgā 
notiks Zviedrijā dzīvojošā Laŗa 
Strunkes darbu izstāde. Viņa vārds 
vien bija fascinējošs, jo viņa tēvu 
Niklāvu Strunki zināja un aug -
stu vērtēja ikviens kul tūras vējos 
pabijis latvietis, atgādinot par to 
laimīgo laiku starpkaŗu periodā, 
kad Latvija spīdēja pašā kalna 
virsotnē brīva un lepna. Tikpat 
pievilcīgs un neparasts bija viņa 
jaunākā dēla stāvs – stiegrains, 
sportisks, kas nemaz nesaistījās 

ar bohēmiskajiem mākslinie-
kiem. Laŗa seju rotāja mūžīgs 
smaids, ik mirkli tevī raudzījās 
labvēlīgs acu skatiens. Viņš ru -
nāja lēni. Ik kustība liecināja par 
iekšēji brīvu cilvēku, kuŗa priek šā 
krīt visi šķēršļi. Arī apģērbs 
pastip rināja citādību, kas īpaši 
krita acīs padomju laika dzīves 
pelēkumā un vienveidīgumā.

zālē, citas gaidīja remontu) un 
kuŗos askētiskās krāsās atklājās 
te monumentālas ostas, ceļa, 
ezera vai jūras līča, jūras zīmju 
vai architektonisks motīvs. Kā 
izrādījās vēlāk, motīvu nebija 
daudz, bet tie atkārtojās neval-
dāmā straumē vēl un vēl, līdz tie 
saplūda un pazūda to skaidrās 
kontūras un līdz lieta transfor-

milzu audekliem. Mākslinieka 
radošās dzīves pamatā, kā šķita, 
ir jūtas un garīgais pārdzīvojums. 
Tā ir bijusi ietiekšanās iracio-
nālajā, citā Visumā.

Bet varbūt tā allaž bija tiek-
šanās būt brīvībā, sevi neiero-
bežojot, sagraujot jebkādus šķēr-
šļus, sevis apliecinājums krāsās. 
Tas sākās vēl pirmskaŗa Rīgā, 
kad pusaudža vecumā sāka 
gleznot tēva darbnīcā. Vēlāk jau 
Stokholmā pēc klasiskās ģimna-
zijas beigšanas viņš mācījies māk-
slas skolā un tad Stokholmas 
mākslas akadēmijā. 1959. gadā 
sāka savu izstāžu darbību, kas 
rezultējās ar daudzām personāl-
izstādēm  Zviedrijā un Latvijā. 
Laris Strunke arī piedalījies 
zviedru mākslinieku grupu iz -
stādēs visā plašajā pasaulē – Un -
gārijā, Kanadā, Italijā, Meksikā, 
Vācijā, Austrijā, Ķīnā un kļuvis 
par vienu no redzamākajiem 
Zviedrijas māksliniekiem.

Laris Strunke ir saņēmis aug -
stāko Zviedrijas apbalvojumu – 
Prinča Eižena medaļu, 1990.ga  dā 
kļuva arī par PBLA Kultūras 

Laris Strunke
(1931.gada 10.februārī Rīgā – 2020.gada 27.oktobrī Stokholmā)

fonda laureātu, bijis Latvijas 
Kultūras fonda stipendiāts, bet 
2003. gadā ieguvis augstāko Lat -
vijas apbalvojumu – Triju Zvaig-
žņu ordeni. Laris Strunke bija arī 
Zviedrijas Valsts mākslas pado-
mes un Karaliskās brīvo mākslu 
akadēmijas loceklis. Kaut arī 
gleznotājs gandrīz visu mūžu 
nodzīvojis Zviedrijā un bijis ļoti 
augstu vērtēts tās sabiedrībā, viņš 
nekad neaizmirsa Latviju, sarī ko-
dams Rīgā četras gleznu izstādes. 
Piebildīsim arī to, ka 2004. gadā 
Rīgā nāca klajā Gun degas Cēbe res 
grāmatu par māk slinieku, 2014. 
gadā uzņemta Maijas Smildziņas 
un Laimas Slavas filma.

Bet nu jau viņš drīz vien glez-
nos debesu dārzos – vispirms 
tam gan 18. novembrī Ādolfa 
Frederika baznīcā Stokholmā 
notiks atvadīšanās no viņa, “lielā 
zviedra” ar latviešu saknēm – 
Laŗa Strunkes.

Visdziļāko cieņu aizgājējam 
un līdzjutību Laŗa Strunkes tuvi-
niekiem un viņa talanta cienī-
tājiem avīzes vārdā izsaka

MĀRIS BRANCIS

Tikpat neparasta bija no 
Zvied rijas atvestā glezniecība. 
Milzu audekli, kas teju ietilpa 
“Arsenāla” varenajās sienās (to -
reiz izstādes notika tikai vienā 

mējās idejā – krāsu ritmos. Visā 
savā daiļradē Laris Strunke ir 
virzījies no reāla motīva līdz 
abstraktam krāsu, ritma, telpas 
un gaismas gleznojumam uz 

SARĪKOJUMI
Redakcija lūdz lasītājus sazi-

nāties ar sarīkojumu un diev-
kalpojumu rīkotājiem, precī zē-
jot, vai paredzētie sarīkojumi 
notiks, vai tie ir atcelti! 

  
LOSANDŽELOSA (CA)
Losandželosas latviešu namā 

(1955 Riverside Dr., Los Angeles, 
CA 90034). Mūsu draudze vēl 
nedrīkst rīkot dievkalpojumus 
Losandželosā.

SIETLA (WA)
Sietlas latviešu sabiedriskais 

centrs (11710 3rd Ave. N. E.
Seattle, WA98125). Mājas lapa: 
www.seattlelatviancenter.com

SV. PĒTERSBURGA (FL)
Sv. Pētersburgas latviešu bied-

rība (5220 Brittany Dr. S, Apt. 
1410, St.Petersburg, FL 33715), 
tālr: 727-8272338.

Uzmanību! Mainījusies biedrī-
bas Facebook lapa, lūdzam sekot 
mūsu jaunajai lapai “Latviesu 
Biedriba St. Petersburg FL”. Sī -
kāku infomāciju par pasāku miem 
var uzzināt Biedrības Face book 
lapā vai zvanot Dacei Nebarei 
Tel: 917-755-1391 

Svētdien, 15. novembrī, plkst. 
15:00 (3 pm) Fort DeSoto Park, 
3500 Pinellas Bayway S, St. Peters-
burg, FL 33715, nojume Nr.14.   
Pasākums veltīts Latvijas valsts 
proklamēšanas gadadienai. (Sīkāka 
informācīja sekos) Biedrība visus 
cienās ar uzkodām, svētku kliņ-
ģeri un ar bezalkoholiskiem 
dzērieniem. Uzmanību! Sakarā 
ar šī brīža pandēmijas situāciju 
un esošajiem FL štata likumiem, 
pasākuma daībnieku skaits parkā 
ir ierobežots līdz 50. Lūgums 
pieteikties laiku zvanot Dacei 
Nebarei: 917-755-1391.

TĒRVETE
Valdes sēdes – katru ceturt-

dienu 19:30 Centrā. Pensionāru 
sanāksmes pirmdienās, 13:00, 
Info: 514-992-9700. www.terve-
te.org

ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Fran-

cisco), Info: www.zklb.wordpress.
com, ZKLB sekr. un informāc.
daļas vadītāja Una Veilande tālr.: 
408-813-5104, e-pasts: una.vei -
lande@gmail.com.

DIEVKALPOJUMI
• Bostonas latv. ev. lut. Trim -

das dr: (58 Irving st, Brookline 
MA 02445). Info: 617-232-5994, 
e-pasts: bostonas-trim dasdrau-
dze@gmail.com, tālr: 617-232-
5994. Māc. Igors Safins. Tālr.: 
617-935-4917. E-pasts: igorssa-
fins@gmail.com. 

Dievkalpojumi tiek elektro-
niski piesūtīti draudzes locek-
ļiem. Tāpat Bībeles stundu pār -
runas. Lūdzu sekot iknedēļas 
draudzes ziņām!

Čikāgas latv. ev. lut. Ciānas dr.: 
(6551 W Montrose Ave, Chicago 
IL 60634), tālr.: 773-725-3820; 
e-pasts: cianasdrau dze@gmail.com; 
www.facebook.com/ Čikāgas-
Ciānas draudze 255043897965234. 
Dievk. Notiek svētdienās 10:00. 
Pēc dievk. kafijas galds. Māc. 
Gundega Puidza, tālr. birojā: 
773-736-1295; mājās: 708-453-
0534, E-pasts: puidza@yahoo.com

Čikāgas latv. ev. lut. Sv. Pēteŗa 
dr: (450 Forest Preserve Dr, 
Wood Dale IL 60191). Tālr.: 630-
595-0143. Māc. Ojārs Freimanis. 
Dr.pr. Uldis Pūliņš. Dievk. no -
tiek svētdienās 10:00. Pēc dievk. 
kafijas galds.

Čikāgas latv. baptistu dr: 
(820 Ontario St, Oak Park, IL 
60302). Māc. Oļģerts Cakars. 
Tālr.: 708-383-5285. 

Denveras latv. ev. lut. dr.: 

(10705 West Virginia Ave, Lake-
wood, CO 80226). Birojs atvērts 
ceturtdienās no 10:00 līdz 14:00. 
E-pasts: reglite@aol.com Dievk. 
notiek svētdienās 9:30. Pēc 
dievk. sadraudzība.

Detroitas Sv. Paula latv. ev. 
lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 48334). 
Dievk. notiek svētdienās 10:00. 
Seko sadraudzības stunda.

Dienvidfloridas latv. ev. lut. 
dr.: Shepherd of the Coast Luth.
Church (1901 E Commercial 
Blvd, Ft. Lauderdale FL 33308). 
Info: Ilze Folkmane Gibbs, e-pasts: 
folkmane@hotmail.com Info: 
Andrejs Jugs, tālr.: 561-447-
9050. Dievk. notiek 14:00. Pēc 
dievk. visi lūgti pie kafijas galda!

Dienvidkalifornijas latv. ev. 
lut. dr.: baznīca (1927 Riverside 
Dr., Los Angeles CA 90039). Diev -
kalpojumi notiek plkst. 11:00. 
Mūsu baznīcā vēl arvien nedrīkst 
rīkot dievkalpojumus. Turpinām 
izsludināt virtuālos dievkalpo-
jumus.

Džamaikpleinas Trīsvie nī bas 
latv. ev. lut. dr.: Unitarian Con -
gregational Parish of Norton (2 
W Main St, Norton, MA 02766). 
Svētdienās 11:00 Dievk. ar dievg. 
Kalpo mācītājs Dr. Jānis Keggi, 
draudzes sekretāre Zigrida Kruč-
kova, tālr.: 617-323-0615.

Filadelfijas latv. ev. lut. Sv. 
Jāņa dr.:(301 N Newtown Street 
Road, Newtown Square, PA 
19073), tālr.: 6103532227. Māc. 
Ieva Dzelzgalvis.

Grandrapidu latv. ev. lut. dr.: 
Faith Lutheran Church. 2740 
Fuller Ave NE, Grand Rapids MI 
49505. Tālr: 616-361-6003. Māc.
prāv. Ilze Larsen, tālr: 269-214-
1010. Dr. pr. Ivars Petrovskis, 
tālr: 616-975-2705. Dievk. no -
tiek 2x mēnesī 10:00. Pēc dievk. 

kafijas galds.
Kalamazū latv. apv. ev. lut. 

dr.: (122 Cherry Hill St, Kala-
mazoo MI 49996). Māc. A.Gra-
ham. Dievk. notiek 10:00. Pēc 
Dievk. kafijas galds.

Kalamazū latviešu ev. lut. 
apvienotā draudze seko notei-
kumiem un pašlaik nenotur 
dievkalpojumus baznīcā, bet 
arī mums nav nolemts datums, 
kad dievnamu atkal atvērs.

Svētdienu svētbrīži māc. A. Gra -
ham vadībā notiek plkst. 10:00 
(pēc Austrumu laika) virtuālā 
vidē. Facebook mājas lapa Lat-
vian Lutheran united church in 
Kalamazoo, un You tube, atrodot 
kanālu Latviešu apvienotā drau-
dze Kalamazoo.

Klīvlandes apvienotā latv. ev. 
lut. dr.: (1385 Andrews Ave, Lake-
wood, OH 44107) Draudzes dievk. 
notiek svētdienās 11:00. Bībeles 
stundas notiek 10:00 katra mē -
neša otrajā un ceturtajā treš-
dienā. Baptistu dr.: Bethel Baptist 
Church (2706 Noble Rd, Cleve-
land 44121) Dievk. notiek svēt-
dienās 14:30.

Linkolnas apv. latv. ev. lut. dr.: 
(3300 C St, Lincoln NE 68510). 
Māc. Gija Galiņa, tālr.: 402-475-
8106. Dr.pr. Kārlis Indriksons, 
tālr.: 402-438-3036. Dievk. notiek 
1.un 4. svētdienā 10:00. Otrajā 
svētdienā dievk. angļu valodā. 
Pensionāru saiets katru otro 
ceturtdienu. 

Mančesteras latv. ev. lut. dr.: 
(21 Garden St, Manchester, CT 
06040). Dr.pr. Astra Vilinskis, 
tālr.: 413-568-9062.

Milvoku latv. ev. lut. Sv. Trīs-
vienības dr.: (1853 N 75th Str, 
Wauwatosa WI 53213), tālr.: 414-
258-8070. Māc. Janis Ginters tālr: 
2607975695 Draudzes priekš-
nieks: Andrejs Junge tālr: 

4144166157 Dievk. notiek svēt-
dienās 10:00.

Mineapoles – St. Paulas latv. 
ev. lut. dr.: (3152 17th Ave S, 
Minneapolis MN 55407). Pēc 
dievk. sadraudzība.

Mineapoles-St. Paulas latviešu 
evaņģēliski luteriskās draudzes 
video dievkalpojumi notiek 
katru nedēļu, tos var skatīties 
mndraudze.org.

Montrealas latv. Trīsvienības 
ev. lut. dr.: Trinity Latvian Church 
(P.O. Box 39, Station NDG, 
Montreal QC H4A 3P7), tālr.: 
514-992-9700. www.draudze.org 
vai www.tervete.org Dievk. vada 
dr. pr. Jānis Mateus un Vik. 
Zvirgzds. tālr.: 51448 12530, e-pasts: 
prez@draudze.org. Dievkal po-
jumi Centrā.

Ņūbransvikas un Leikvudas 
latv. ev. lut. dr.: Draudzes diev-
nams (12 GatesAve, East Brun-
swick, NJ 08816). Māc. Ieva Puš-
mucāne-Kineyko, tālr.: 908-638-
1101, e-pasts: latvianlutheran-
church@gmail.com. Dievk. no -
tiek 13:30.

Ņujorkas latv. ev. lut. dr:
Jonkeru bazn. 254 Valentine 

Ln, Yonkers NY
Salas bazn. 4 Riga Ln, Melville NY
St. Andrew bazn. 335 Reynolds 

Ave, Parsippany NJ
Seafarers. 123 East 15th Street, 

New York, NY
Priedaine. 1017 State Rte 33, 

Freehold NJ 
Salas bazn. plkst.10.30dievk., 

māc. Saliņš.
Ročesteras ev. lut. Krusta dr.: 

Atonement Lutheran Church 
(1900 Westfall Rd, Rochester NY 
14618).

Saginavas latv. ev. lut. dr.: 
(128 N Elm Str, Saginava, MI 
48602)
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Mūžībā aizsaukta mīļā māsa un tante

Prof. BEATE NESAULE KUKAINIS
Dzimusi 1936. gada 19. jūlijā, Nītaurē

Mirusi 2020. gada 29. septembrī, Lafajete, Luizianā

SĒRO AGATE NESAULE
UN BORIS KROUSE

Augša aiz zvaigznēm
Pēc grūtajiem kaŗiem
Mūžīgā mierā sirds dusēt reiz ies.
Laimība svēta ar ziedošiem zariem
Tevi, kas cīnījies, pušķos tur Dievs,
Tevi, kas cīnījies, pušķos tur Dievs.

Dziesmu grāmata, #780

No mums šķiras

AUSTRA GROTE,
dzim. PRĪLAPS

Dzimusi 1943. gada 27. janvārī Rucavā, Latvijā,
mirusi 2020. gada 18. oktobrī Marguette, Michigan

Mūžībā aizgājis mūsu mīļais vīrs, tētis, un opaps

ĒRIKS MAGONS
Dzimis 1932. gada 27. jūnijā Rīgā,

miris 2020. gada 14. oktobrī Butler, NJ

Aizsaulē aizgājis

ĢIRTS ZEIDENBERGS
Dzimis 1934. gada 5. aprīlī Tukumā,

mūžībā aizgājis 2020. gada 16. februārī Pensilvānijā

Mūžībā Dieva rokās aizgājis

ANDREJS ROZENTALS
Dzimis 1936. gada 3. augustā Rīgā, Latvijā,

miris 2020. gada 5. oktobrī ciemā Latvija pie Gaŗezera
Piemiņas Dievkalpojums un Brīdis tiks vēlāk izziņots.

Sēro un mīļā piemiņā paturēs
MĀSAS KATE UN ALMA

DZINTRA PRĪLAPS UN DĒLI RONALDS UN ERIKS
RADI LATVIJĀ

DRAUGI UN PAZIŅAS AMERIKĀ

Mīlestībā par viņu skumst
SIEVA INĀRA

MEITAS MĀRA UN DACE
ZNOTS JĀNIS

MAZBĒRNI ĒRIKA, NIKOLAJS UN NILS

Dziļā mīlestībā,
SIEVA MAIJA,

MEITA SANDRA, ĒRIKS,
MAZBĒRNI NILSS UN MĀRA

Mīlestība piemin:
SIEVA RUTA (DZIMUSI KRINTE)

MEITA ANDRA
DĒLS VALDIS

MĀSA DZIDRA (DZIMUSI MEIJA)
MAZBĒRNI LIDIJA (AIJA), ANDREJS, ZINAIDA UN ZĪLE. 

Paldies, ka biji
Un mīlestībā ar mums vienmēr būsi!

Vedat mani dziedādami,
Nevedat raudādami,
Lai iet mana dvēselīte
Pie Dieviņa dziedādama.

Tas Kungs ir mans gans, man netrūkst nenieka.
Psalms 23:1

Kaps ir līdzīgs šūpulim,
Nāve miegam līdzinās.
Grūtu ceļu beigušam,
Saldi dusot, labi klājas.
Dzīves likstas aizmirstas,
Beigtas visas ciešanas.

Visu dienu dega sveces, lies mi-
ņām nemierīgi plīvojot... naktī 
pienāca ziņa, ka mīļš cilvēks 
aizvēris Līlijas acis... Tās vērīgās 
acis, ārsta acis, dāsna cilvēka 
acis, drauga acis... Ie  spē jams, 
kad cilvēka pēdējā elpa izdzisusi, 
mēs maz ko, bet noteikti varam 
saprast, cik šis cilvēks mums bijis 
svarīgs, kāda svētība tā bijusi 
mūsu dzīvē. Un censties atce-
rēties kaut daļu no skaistā – kopā 
pārdzīvotā, redzētā un justā. Šīs 
domas ir smeldzīgas kā Emīla 
Dārziņa „Melancholiskais val-
sis” – skaņdarbs, kas Līlijai ļoti 
patika. Viņa man vienmēr paliks 
atmiņā tāda – mazo radioaparātu 
pie sejas piespiedusi, jo pasaul-
slavenos skaņdarbus Metropo-
litēna operā vairs nevarēja klau-
sīties klātienē. Bet viņa turpināja 
dzīvot šajā mūzikā. Un gaidās, kad 
pār Ņujorkas viesmīlīgā dzīvok-
līša slieksni nāks – radi, draugi, 
kaimiņi. Un vienmēr sagaidīja. 

Tāda bija Līlijas dzīves harmo-
niskā izskaņa – nebūt aizmirstai 
un pašai neaizmirst nevienu 
savējo. Lielais Likteņa lēmējs ir 
nolaidis zizli, pēdējais akords iz -
skanējis, priekškars ir aizvēries...

LĪLIJAI ZĪVERTEI 
AIZEJOT...  

(1919. gada 26.decembris – 2020. gada 22. oktobris)

Mani bērni, mani draugi un es 
– no sirds izsakām līdzjutību 
Līlijas tuviniekiem un draugiem. 

ANITA MELLUPE  

Mācītāja Biruta Puiķe-Wilson, 
mob. (269)2675330. Kontakt per-
sona Mary Beth Dzirnis, mob. 
(989)781-1163. E-pasts: dzirnis@ -
chartermi.net

Dievkalpojumi vienreiz mē -
nesī, 1.00 pēcpusdienā, seko 
kafijas galds ar groziņiem.

Sandiego latv. ev. lut. dr.: Ascen-
sion Lutheran Church (5106 Zion 
Ave, San Diego, CA 92120), Dr. 
pr. Jānis Legzdiņš, tālr.: 858-598-
5451, e-pasts: jlegzdins@san.
rr.com. Pēc Dievk. kafijas galds.

Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 63119). 
Dievk. vadīs Māc. Dace Skudiņa.
Dr. pr. I. Kalniņa, tālr.: 314 457 
1830, kalninsirene@gmail.com.

Sietlas ev. lut. dr.: (11710 3rd 
Ave. N.E. Seattle, WA 98125)

Dievkalpojumi notiek 10:30.
Prāveste D. Cilne, tālr.: 206-

674-9600; e-pasts: cilnis@earth-
link.net. Baznīcas mājaslapa: 
www.seattlelatvianchurch.org

Skenektedijas latv. ev. lut. dr.: 
Trinity Lutheran Church (35 
Furman St, Schenectady NY 
12308). Diakone Linda Sniedze-
Taggart.

St. Pētersburgas latv. ev. lut. 
dr., draudzes mācītājs  Aivars 
Pelds. 727-368-0935.  Sazināties 
ar Andri Ritumu 727-797-1911. 
Sakarā ar vīrusu visi šīs vasaras 

dievkalpojumi un Bībeles stun-
das notiks  Faith Lutheran baz-
nīcā, kas atrodas 2601 49th Street 
North, St. Petersburg, FL.

Dievkalpkojumi svētdienās, 
plkst. 14:00 (2 pm):

Tērvete – Trīsvienības drau-
dze: Dievkalpojumi centrā.tālr: 
514-992-9700, www.draudze.org. 
Māc. Zvirgzda tālr: 613-400-
3288, e-pasts: zvirgzds@me.
com. Māc. Jānis Mateus. 

Toronto – Sv. Jāņa ev. lut. latv. 
dr.: (200 Balmoral Ave, Toronto, 
ON M4V 1J6), tālr.: 416-921-
3327, E-pasts:baznica@bellnet.
ca.Info: www.stjohnslatvian.ca 
Māc. Ģirts Grietiņš (adrese: 40 
Hollyberry Trail, North York ON 
M2H 2S1), tālr: 6479865604, 
E-pasts: grietins@gmail.com. 
Dr. pr. Kārlis A.Jansons, tālr.: 
9053385613, e-pasts: kjan27@
gmail.com. Pr.vietn. Sibilla Ko -
rule. Dāmu kom.pr. Maija Sukse, 
tālr.: 4162214309.

Vašingtonas (DC) latv. ev. 
lut. dr.: Draudzes nams (400 
Hurley Ave, Rockville, MD 
20850-3121), tālr.: 301-251-4151, 
e-pasts: dcdraudze@gmil.com 
Info: www.dcdraudze.org 
Mācītāja prāv. Anita Vārsberga 
Pāža, mob.tālr.: 301-302-3270, 
e-pasts: macanitavp@gmail.
com, dr.pr. Dace Zalmane (tālr. 
703/442-8458 un epasts-dzal-
manis@yahoo.com).

***
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Emīls Liepiņš
// FOTO: Trek – Segafredo

Toms Skujiņš
// FOTO: Jojo Harper

// FOTO: rakow.com

Andris Misters (ar bumbu)

Sandis Prūsis

Latvijas Hokeja federācijas 
(LHF) ģenerālsekretārs Viesturs 
Koziols informēja, ka treniņos 
izlases dalībniekiem ir divas 
ģērbtuves un līdz ar to maksi-
māli droši apstākļi, jo starp 
spēlētājiem ir pat vairāk nekā 
divu metru distance. Koziols 
uzsvēra, ka turnīrs Vācijā ho -
kejistiem ir nepieciešams arī, 
paturot prātā 2021. gada pasau-
les čempionātu, jo daudziem 
trūkst spēļu pieredzes. Hokeja 
federācijā arī cer, ka turnīrā 
Krēfeldes pilsētā vairākus bez 
līguma esošus spēlētājus varētu 
ievērot potenciālie darbadevēji.

“Kas nāk no sirds, 
tas iet uz sirdi”

Talsiniece Elita Blumbaha 
sevi apliecinājusi kā aizrautīgu 
Eiropas Sporta nedēļas treneri, 
aktīvi strādājot ar senioriem. Lai 
gan Elita treniņos allaž ir iedves-
mojoša – smaidīga, rosīga un 
enerģijas pilna – sports patiesībā 
ir mazākā daļa no treneres ik -
dienas, turklāt vingrinājumi tiek 
rādīti, pārvarot sāpes kājā. Elitai 
pieder sava mākslas studija Art, 
kurā viņa rada gan gleznas, gan 
tetovējumus.

Kas nāk no sirds, tas iet uz 
sirdi. Šis ir sauklis, kas raksturo 
ikvienu Elitas darbu. “Ja varētu uz 
mirkli samainīt vietām veselus 
cilvēkus ar tiem, kuŗi ir spiesti 
sēdēt ratiņkrēslā, senioru skaits 
sporta nodarbībās būtu trīs rei -
zes lielāks. Cilvēki nenovērtē to, 
kas viņiem ir dots!” uzsver tre-
nere. Elita ir aktīva dzīvesveida 
piekritēja un vada dažādus tre-
niņus – pilates un TRX treniņus, 
iepriekš ļoti ilgu laiku strādāja 
arī par deju pasniedzēju, kā arī 
par skolotāju bērnu nometnēs. 
Ta  gad vairāk strādā ar projek-
tiem, jo tas ir interesanti. (Pēc 
žurnāla Sports)

Riteņbraukšana
Latvijas riteņbraucējs Emīls 

Liepiņš (Trek-Segafredo) Vuelta 
a Espana sacensībās devītajā 
posmā (157,7 km)  izcīnīja aug-
sto 13. vietu. Uzvarēja vācietis 
Paskāls Akermans.

***

Latvijas šosejas riteņbraucējs 
Toms Skujiņš uz diviem gadiem 
pagarinājis līgumu ar UCI 
Pasaules tūres komandu Trek – 
Segafredo, informē vienība.

Jaunais līgums 29 gadus ve -
cajam Skujiņam ir pagarināts 
līdz 2022. gada sezonas beigām. 
Turklāt latvietis būs viens no 
komandas kapteiņiem.

Teniss
Latvijas vīriešu tenisa pirmā 

rakete Ernests Gulbis atjau no-
tajā ATP rangā aizvien atrodams 
177. vietā, kamēr Mārtiņš Po -
džus pakāpies uz 421. poziciju. 
Gulbis savu pēdējo turnīru aiz -
vadīja Kazachstānā, kur Nursul-
tanas ATP World Tour 250 seri-
jas turnīra kvalifikācijas pirmajā 
kārtā ar rezultātu 6:7 (3:7), 1:6 
zaudēja Krievijas tenisistam As -
lanam Karacevam. Latvijas pirmā 
rakete šim tenisistam iepriekš 
Challenger serijas turnīros šose-
zon jau zaudēja trīs reizes, no 
kuŗām divas Prāgā, bet viena 
Ostravā. Nemainīgi dalītu 1088. 
vietu aizņem Kārlis Ozoliņš,  
Artūrs Lazdiņš, Mārtiņš Ro -
cēns (abiem dalīta 1536.) un 
Jānis Podžus zaudējuši (dalīta 
1567.) divas vietas.

Zem basketbola 
groziem

Spānija. Melilla Sport Capital 
Astūrijā zaudēja Oviedo Balon-
cesto – 76:82. Andris Misters 
kļuva par Meliljas rezultātīvāko 
spēlētāju, 26 minūtēs sametot 19 
punktus.

 Italija. Sestajā kārtā pārceltas 
divas spēles ar latviešu līdzdalību. 
Andreja Gražuļa un Trieste cīņa 
izbraukumā pret Cantu neno-
tika, jo pretinieku komandā 
reģistrēti astoņi inficētie. Jānis 
Blūms un Reggio Emilia mājās 
neuzņēma Treviso 11 pozitīvu 
PCR testu dēļ.

Krievija. VTB līgā Maskavas 
CSKA basketbolisti savā lau ku mā 
uzvarēja Krasnojarskas Enisey ar 
109:60. Jānis Strēlnieks 17:44 
minūtēs reālizēja visus četrus 
metienus no spēles un guva 10 
punktus.

Francija. Nacionālās basket-
bola līgas (LNB) valde paziņoja, 
ka, ņemot vērā pašizolācijas 
režīma sākšanos 30. oktobrī, 
pārceļ visas šajā nedēļas nogalē 
paredzētās spēles. Nenotika Ri -
charda Lomaža un Lyon Villeur-
banne izbraukuma cīņa pret Le 
Portel.

Polija. Ļubļinas Start savā 
laukumā zaudēja Varšavas Legia 
ar 79:82, kopvērtējumā atkāp-
joties uz otro vietu. Mārtiņš 
Laksa 30:26 minūtēs guva 13 
punktus.

Gutkovskis izcils 
Polijas kausa 

izcīņā
Latvijas futbola izlases uz  bru-

cēja Vladislava Gutkovska gūtie 
vārti viesos pret savu bijušo ko -
mandu Ņidzicas Bruk-Bet Ter-
malica palīdzēja Čenstohovas 
Rakow komandai izcīnīt uzvaru 
Polijas kausa 1/16 finālā, kamēr 
Polijas ekstraklases sestās kārtas 
cīņā zaudējumu viesos cieta bez 
savainotā Pāvela Šteinbora spē-
lējošā Belastokas Jagiellonia.

Rakow Ņidzicā ar 2:0 (1:0) 
pārspēja Bruk-Bet Termalica 
vienību.

Gutkovskis bija sākumsastāvā 
un 13. minūtē guva pirmos vār-
tus, nodrošinot Čenstohovas fut-
bolistu iekļūšanu astotdaļfinālā. 
83. minūtē, kad rezultāts jau bija 
2:0 viesu labā, Latvijas uzbrucējs 
tika nomainīts. Otros vārtus 
viesu labā 74. minūtē guva Ivi. 
Tikmēr vārtsarga Pāvela Štein-
bora pārstāvētā Belastokas 
Jagiel lonia viesos ar 0:3 (0:1) 
atzina Ščecinas Pogoņ pārā-
kumu. Šteinbors savainojuma 
dēļ nebija komandas pieteikumā.

Bobslejistu
traumas 

neietekmēs
sezonas sākumu

Latvijas bobsleja izlases galve-
nais treneris Sandis Prūsis uz -
skata, ka braucēju traumas ne -
ietekmēs gaidāmās sezonas sā -
kumu. Pasaules kausa izcīņa 
bobslejā un skeletonā sāksies 
tieši Siguldā, turklāt sacensības 
notiks divas nedēļas pēc kārtas. 
Ja skeletonistiem un bobslejistēm 

būs divas sacensības, tad vīriešu 
konkurencē bobslejā divniekos 
Siguldā tiks sadalīti četri medaļu 
komplekti. Tāpēc treniņus Si -
guldā aizvadījuši arī citu valstu 
pārstāvji – bijuši gan čechi, poļi, 
ukraiņi, gan angļi un arī citu val-
stu pārstāvji.

Latvijas Bobsleja un skeletona 
federācija (LBSF) uzsver, ka 
lielākās priekšrocības šobrīd ir 
pašmāju sportistiem, kuŗi var 
aizvadīt visvairāk treniņbrau-
cienu Siguldas trasē. Latvijas 
izlase tikusi pie jaunām BTC 
divnieku kamanām, kuŗas šo -
brīd izmēģina gan Ralfs Bērziņš, 
gan arī Oskars Ķibermanis. Būs 
arī jaunas četrinieku kamanas, 
bet tās izmēģināt varēs tikai 
decembrī, kad notiks gatavo-
šanās trešajam un ceturtajam 
etapam Pasaules kausa izcīņā 
Īglsas trasē Austrijā. Par Latvijas 
ekipāžu sastāviem vēl netiek 
domāts. Treneris Sandis Prūsis 
plānojis nākamnedēļ aizvadīt 
kontroltreniņus.

“Šobrīd spriest, kas ar ko 
brauks, vēl ir pāragri. Pagaidām 
notiek vēl tikai gatavošanās se -
zonai. Nākamā nedēļā būs tāda 
kā kontroles nedēļa, pēc tās jau 
varētu izkristalizēties iespējami 
sastāvi vismaz pirmajiem pos-
miem Siguldā,” LBSF citē Prūša 
teikto. Vaicāts, vai visi Latvijas bob-
 slejisti ir veseli un bez trau mām, 
treneris atbildēja nolie dzoši.

“Nekad jau nebūs tā, ka no 25 
sportistiem visi ir pilnīgi veseli 
un bez traumām. Protams, ka 
kādam ir kāda trauma, bet es 
teiktu, ka nav nekas tik traģisks, 
lai tas varētu ietekmēt sezonas 
sākumu Latvijas komandām,” 
sacīja Prūsis. Šobrīd vēl grūti 
prognozēt, cik valstu ekipāžas 
piedalīsies Siguldas posmā, bet 
interese esot liela. Visticamāk 
nepiedalīsies ASV un Dienvid-
korejas komandas, kas plāno 
sezonas pirmo pusi līdz gadu 
mijai pavadīt savās trasēs. Pa -
saules kausa izcīņas pirmais un 
otrais posms notiks Siguldā no 
16. līdz 29. novembrim. Sacen-
sības, kā ierasts, risināsies ne  -
dēļas nogalēs.

***
Titulētais bobsleja stūmējs 

Jānis Strenga neturpinās pro-
fesionāla sportista gaitas, Lat-
vijas Olimpiskās komitejas (LOK) 
preses konferencē paziņoja Izglī-
tības un zinātnes ministrijas 
Sporta departamenta direktors 
Edgars Severs. Bobslejista gaitas 
noslēdzis arī stūmējs Helvijs 
Lūsis. Abi sportisti ar novembri 
vairs nebūs iekļauti LOV nāka-
mās sezonas ziemas sporta veidu 
sastāvā.

Strenga 2014.gadā bija viens 
no trim stūmējiem Oskara Mel-
bārža stūrētajās bobsleja kama-
nās. Latvijas četrinieks izcīnīja 
sudrabu, bet vēlāk Aleksandra 
Zubkova ekipāža par dopinga 
noteikumu pārkāpumiem tika 
diskvalificēta, kā rezultātā lat-
vieši zelta godalgu saņēma pērn 
Siguldā, speciāli izveidotā svi-
nīgā ceremonijā. Karjēras laikā 
Strenga četrinieku konkurencē 
nopelnīja visa kaluma pasaules 
čempionāta medaļas, tāpat viņš 
kaldinājis astoņus panākumus 
Pasaules kausa izcīņas posmos, 

kuŗos septiņreiz izcīnīta otrā 
vieta, bet vēl piecās sacensībās 
kāpts uz goda pjedestala zemākā 
pakāpiena. Startējot divniekos, 
Strenga ar Melbārdi Phjončhanā 
ieguva bronzu, bet Pasaules 
kausā vienreiz izcīnīja otro vietu.

Daļā no panākumiem kopā ar 
Strengu bijis arī Lūsis, kuŗa 
rēķinā divas bronzas medaļas 
Pasaules kausa posmos četri nie-
kos. Godalgas sportists ar pārē-
jiem Melbārža ekipāžas dalīb-
niekiem izcīnīja 2011. un 2019. 
gada sezonās.

LOK no valsts 
budžeta pieprasa 

miljonus
Lai reālizētu vienotu sporta 

polītiku, nosakot prioritātes un 
reālizējamos mērķus, veicamos 
darbus un pasākumus 2021. 
gadā, Latvijas Olimpiskā ko  mi-
teja (LOK) ir sagatavojusi un 
iesniegusi pieprasījumu Latvijas 
Republikas Izglītības un zinātnes 
ministrijai (IZM) valsts budžeta 
apakšprogrammā “Augstas kla-
ses sasniegumu sports” 2021. ga -
dam, kas sastāda 9 592 000 eiro. 
Tajā tiek paredzēta dotācija 
Latvijas Olimpiešu sociālajam 
fondam (LOSF) 2 770 000 eiro 
apmērā un Latvijas Olimpiskajai 
vienībai (LOV) 1 850 000 eiro 
apmērā, bet LOK programmām 
un to pasākumiem tiek pieprasīts 
4 972 000 eiro.

LOK nosaka  
galvenās 

prioritātes darbam 
2021. gadā

Latvijas Olimpiešu sociālā 
fonda (LOSF) Konsultatīvās pa -
domes sēdē, piedaloties Latvijas 
Olimpiskās komitejas (LOK) un 
Izglītības un zinātnes ministrijas 
(IZM) pārstāvjiem, tika noteikti 
galvenie LOSF darba uzdevumi 
2021.gadam. LOSF, kura ilgga-
dēja vadītāja ir Uļjana Sem jo-
nova, turpinās veikt savu pamat-
funkciju – atbalsta sniegšanu 
sporta senioriem, un tā juridis-
kais statuss netiks mainīts.

“Turpinot nodrošināt labas pār-
valdības principus, valsts pie-
šķirtā finansējuma lietderīgu un 
pamatotu izmantošanu, adminis-
tratīvo izdevumu ekonomiju, 
LOK noteica galvenos darba uz -
devumus Latvijas Olimpiešu so -
ciālajam fondam 2021. gadam”, 
sacīja LOK ģenerālsekretārs 
Kārlis Lejnieks.”

No 2021. gada 1. jūlija tiek 
paredzēts, ka LOK tiks nodota 
LOSF neraksturīgā funkcija – 
pabalstu izmaksa Latvijas Olim-
piskās vienības (LOV) sportis-
tiem un viņu treneriem, nepie-
cie šamības gadījumā pārslēdzot 
attiecīgos līgumus, bet vispirms 
sagatavojot attiecīgas izmaiņas 
normatīvajos dokumentos, tai 
skaitā Ministru kabineta Rīko-
jumā “Par biedrībām, nodibinā-
jumiem un starptautiskajām iz -
glītības un sadarbības program-
mām”.

Sporta ziņas sakopojis
P. KARLSONS


